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ACTA DEL CONSELL PLENARI  
 

Identificació de la sessió  
Núm.: 5 
Data: 18 d’octubre de 2018 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.00 h a 00.12 h 
Lloc: Sala de Plens Ernest Lluch,  
a la seu del Districte de Ciutat Vella 
 
Assistents  
 
Presidenta del Consell  
Mercè Homs i Molist (GMDemòcrata)  
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMPSC) 
 
Regidora del Districte  
Gala Pin Ferrando (GMBComú-E)  
 
Regidors/res adscrits/tes 
Koldo Blanco Uzquiano (GMCs) 
Alberto Villagrasa (PP) 
 
Consellers i conselleres  
Eva Alfama i Guillén (GMDBComú-E) 
Ferran Caymel Ubia (GMDBComú-E) 
Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Ade Boyle Álvarez (GMDBComú-E) 
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
Albert Sancho Doldan (GMDBComú-E) 
César Martínez López (GMDDemòcrata) 
Marc Rodés i Salanqueda (GMDDemòcrata)  
M. José Chacón i Salvador (GMDDemòcrata) 
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP)  
Marc Borràs i Batalla (GMDERC-AM)  
Julia Barea Sánchez (GMDCs)  
Elisabeth Jiménez Cara (GMDPP)  
Joan Suqué Puig-Serra (GMDCUP-PA) 
 
Secretària del Consell  
Yolanda Hernández i Darnés 
 
Gerent  
Mònica Mateos Guerrero 
 
 
Ordre del dia 
 
A) Aprovació de les actes corresponents a la sessió ordinària del 16 de juliol i a la 
sessió extraordinària del 20 de setembre del 2018. 
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B) PART INFORMATIVA  
 

1. Despatx d’Ofici. 
2. Informe de la Regidora. 
3. Mesura de Govern: 
- Pla de dinamització comercial de Ciutat Vella 

 
 
C) PART DECISÒRIA 
 
 

1. Aprovació de l’acord de la Ponència de Nomenclàtor sobre la denominació com 
a passatge de Josep Benet de l’espai de connexió de vianants entre els carrers 
Montalegre i Ramelleres per l’interior de l’equipament universitari. 
 

2. Aprovació de la proposta a la Ponència de Nomenclàtor sobre la denominació 
de plaça Carme Simó i Saco al nou espai obert al carrer Sotstinent Navarro.  

 
 
D) PART D’IMPULS I CONTROL  
 
a) Proposicions  
 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata 
perquè el Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella acordi dotar, mitjançant 
l’lnstitut de Mercats Municipals de Barcelona, d’un pla de dinamització i 
millores pel Mercat de la Barceloneta amb recursos econòmics suficients, que 
aquest pla es faci d’acord amb els paradistes i actors implicats i es mantinguin 
informats els grups municipals, i que es presenti abans d’acabar l’any 2018 
per a implementar-se a partir del gener de 2019. 
 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC per a 
instar a la regidora del Districte que entregui als grups polítics, en el termini 
d’un mes, un informe on es reflecteixin clarament aquelles proposicions que 
han estat aprovades i s’han dut a terme, les que queden pendents de fer i 
quina previsió hi ha de les pendents per a la seva execució, i el motiu pel qual 
no s’han fet. 
 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè 
el Districte de Ciutat Vella millori la senyalització a l’entrada del carrer Álvarez 
de Castro, canviï l’horari i zona de càrrega i descàrrega, protegeixi les parts 
laterals de l’Escola Cervantes amb mobiliari urbà, per tal que cap vehicle hi 
pugui estacionar, i senyalitzi la zona com caldria, tenint en compte que hi ha 
un centre educatiu en aquesta. 

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-
Capgirem perquè es creï de manera urgent una taula de treball entre partits, 
entitats i tothom qui manifesti interès per participar-hi, amb l’objectiu de 
revertir la decisió de retirar la partida pressupostària destinada a l’atenció i 
resolució de les denúncies de brutalitat contra les dones, i d’impulsar un òrgan 
de treball que pugui dotar al districte d’un pla integral contra la violència 
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masclista que vagi més enllà de les declaracions grandiloqüents i buides de 
contingut. 
 

5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè 
des del govern municipal i del districte es presenti en el proper Plenari un pla 
de dinamització comercial, seguretat i urbanisme que ajudi a millorar la 
qualitat de vida dels veïns i comerciants del carrer Lancaster i voltants que 
contingui, entre d’altres actuacions, les següents: 
- Pla de dinamització comercial, estudiant quina activitat es podria donar a 

tots els locals tancats en aquest carrer i quines ajudes es poden oferir a les 
activitats comercials que es volguessin instal·lar 

- Pla de prevenció i seguretat per a millorar la seguretat i civisme al 
carrer  

- Desallotjar els habitatges ocupats de forma il·legal a les finques núm. 7, 9 
i 11 del carrer Lancaster 

- Concretar el calendari de rehabilitació o d’obres d’adequació de les 
esmentades finques i el procés i calendari d’adjudicació als destinataris 
definitius 

- Realitzar les inspeccions pertinents per a certificar si hi ha alguna activitat 
de club cannàbic sense llicència 

- Realitzar les inspeccions pertinents per a certificar que cap planta baixa o 
habitatge realitza l’activitat de pis turístic sense llicència 

- Valorar la idoneïtat de mantenir o no la instal·lació del lavabo públic de la 
cantonada del carrer Lancaster amb carrer Arc del Teatre 

 
6. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s per a instar 

el govern de Ciutat Vella a preparar un informe amb totes les actuacions 
realitzades fins ara en relació amb els desperfectes ocasionats per les 
inundacions d’agost i de setembre a diferents carrers del districte, junt amb un 
catàleg de les millores necessàries per a prevenir aquests incidents i evitar que 
es reprodueixin en un futur, i facilitar l’esmentat informe als veïns i comerciants 
afectats i als grups municipals. 

 
b) Precs 
 

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Grup Municipal 
Demòcrata perquè el govern del Districte dugui a terme de forma immediata 
totes les accions pertinents a les finques del carrer Lancaster, 7, 9 i 11, com 
ara inspeccionar el compliment de totes les obligacions contractuals per part 
deis inquilins, per tal de restablir-hi la convivència i acabar amb els fets 
delictius que s’hi produeixin. 

 
8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè 

el govern del Districte encarregui els treballs oportuns per dotar el Casal de 
Barri Folch i Torres d’una sortida d’emergència pel pis superior, i que inclogui 
en l’inventari de béns del Casal de Barri els dos bancs de fusta, el capitell de 
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l’àngel i la reixa de la presó de dones de Reina Amàlia, i dugui a terme les 
obres de restauració pertinents per garantir-ne la conservació. 

 
9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC perquè, en 

relació amb les inundacions al Raval Sud provocades per l’aiguat del passat 6 
de setembre, el govern es reuneixi amb els veïns i veïnes afectats i elabori un 
informe tècnic que permeti aclarir quines han estat les diferents causes de les 
inundacions per evitar que torni a passar. 

 
10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 

detectades nombroses denegacions de Targeta Barcelona Solidària, el 
Districte de Ciutat Vella doni resposta per escrit, en aquest mateix Plenari, 
sobre la variació de criteris i requisits, els motius de la denegació de 
renovacions, així com del perquè del requeriment de noves justificacions 
respecte a l’any passat. 

 
11. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè el 

Districte de Ciutat Vella es comprometi a respectar els acords establerts amb 
la Fira artesanal i amb les Estàtues Humanes de Barcelona de no ocupar 
l’espai de la Rambla de Santa Mònica més de quinze dies l’any, que 
conjuntament les diferents parts fixin una agenda d’ocupació de l’espai per al 
2019 i que el govern estableixi un referent clar per tal d’interlocutar amb els 
firaires, les estàtues i altres possibles agents interessats. 

 
12. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè el 

districte com a administració interessada, en relació amb les inundacions al 
Raval per pluja torrencial del dia 6 de setembre, iniciï els tràmits per a 
sol·licitar que la zona afectada sigui declarada zona catastròfica, es realitzi un 
informe-auditoria per determinar què ha fallat (clavegueram, col·lectors, obres 
públiques que hagin pogut afectar el cabal de l’aigua de les pluges, etc.) i 
s’entreguin els informes geològics i d’impacte mediambiental de la construcció 
de la plaça Folch i Torres. 

 
c) Preguntes 
 

13. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC sobre si és 
cert que hi ha hagut retallades en la neteja, ja que el govern parla d’ampliació 
del servei però la realitat és que el barri Gòtic cada dia està més brut i deixat, i, 
si és així, en què es concreten les retallades. 

 
14. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem 

en relació amb els diversos hotels del districte que ofereixen als clients un 
model d’oci consumista conegut com a discoteca, amb massificació de 
persones i sorolls, només conciliable amb la vida veïnal amb plans de 
contenció efectius, sobre quines llicències i plans de contenció associats 
disposen aquestes discoteques. 
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15. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP sobre quin 

és el balanç l’estiu a Ciutat Vella que realitza la regidora, de forma general i 
en cadascun deis barris de forma particular, tant en temes de seguretat com 
de neteja, incivisme, venda ambulant il·legal (manters), promoció econòmica, 
transport, salubritat, prostitució al carrer, drogues, persones sense sostre, 
etc. 

 
16. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal de C’s sobre 

quina compensació s’oferirà al col·lectiu d’Estàtues Humanes per les 
afectacions que els ha impedit durant més de 15 dies exercir la seva activitat 
d’artistes al carrer amb regularitat. 

 
17. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal de C’s sobre 

quines mesures esta prenent l’Ajuntament per ajudar els petits propietaris a 
recuperar els seus pisos quan aquests han estat ocupats il·legalment. 

 
d) Seguiment de Prec 

 
18. Seguiment de Prec al Consell Plenari de .Ciutat Vella del Grup Municipal 

Demòcrata del prec acceptat al Consell Plenari de Ciutat Vella del 14 de 
desembre de 2017, sobre que el govern de districte incrementés la presència 
de Guàrdia Urbana a la zona del carrer Om i es valorés destinar-hi una patrulla 
fixa com a altres punts del districte, i traslladés a la GDAIA la situació dels 
menors que viuen en aquest carrer. 

 
e) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 
 

1. Declaració Institucional presentada al Consell Plenari de Ciutat Vella pel Grup 
Municipal Demòcrata perquè aquest Consell acordi: 
- Condemnar de forma enèrgica, alta i clara tota la violència injustificada 

generada per I’Estat espanyol, emparat pel seu Govern, contra veïns i 
veïnes dels nostres pobles i ciutats que l’únic que volien és decidir i exercir 
la democràcia. Unes agressions dictades pel govern de I’Estat espanyol 
que van provocar més de nou-cents ferits a tot Catalunya. 

- Deixar constància que els veïns i veïnes del Districte de Ciutat Vella també 
varen patir la repressió en escoles dels nostres barris, especialment a 
l’lnstitut Pau Claris, I’Escola Mediterrània i I’Escola Pia de Sant Antoni. 

- Reconèixer l’actitud, la valentia i el comportament cívic i pacífic de més de 
dos milions de persones que el diumenge 1 d’octubre es van expressar a 
les urnes, tot i l’estat de terror que va voler imposar I’Estat espanyol, i als 
qui es va usurpar el vot ja dipositat dins d’urnes requisades. 

- Demanar que el Govern de I’Estat assumeixi totes les responsabilitats 
pels danys personals i materials conseqüència de la brutal repressió. 

- Deixar constància que els municipis catalans i els seus càrrecs electes 
estaran al costat d’allò que decideixin les institucions catalanes, Govern 
català i Parlament de Catalunya. 
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Desenvolupament de la sessió  
 
La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 
 
En primer lloc, recorda les morts de dues persones molt estimades en les darreres 
setmanes: la Rosa Dòria, del Cafè de l’Òpera, i la Maria Casas, historiadora i veïna 
exemplar. Així mateix, informa de la maternitat de la Mònica Mateos, que per això avui 
no és al plenari. 
 
Tot seguit, recorda novament l’excepcionalitat del moment que viu el país, atès que hi 
ha persones a la presó i persones a l’exili. 
 
Finalment, explica el funcionament del plenari i indica que des de fa un temps els veïns 
també hi poden intervenir. 
 
A) Aprovació de les actes corresponents a la sessió ordinària del 16 de juliol i a la 
sessió extraordinària del 20 de setembre del 2018 
 
La presidenta pregunta si s’aproven les actes dels consells plenaris anteriors. 
 
 
B) Part informativa  
 
1. Despatx d’ofici 

 
La presidenta demana si cap partit polític vol intervenir en aquest punt. 
 
 
2. Informe de la regidora 
 
La presidenta dona la paraula a la regidora. 
 
La regidora 
 
Bona tarda a tothom. En la línia del que ha comentat la presidenta, lamentem la 
pèrdua de la Maria Casas, algú que ens va ensenyar a estimar el Raval encara més 
del que ja l’estimem, amb humilitat i generositat poques vegades vistes. I també 
lamentem la pèrdua de la Rosa Dòria. 
 
I, més enllà de denunciar la situació dels presos polítics, volem fer esment del fet que 
justament aquesta setmana ha fet un any que els dos Jordis són a la presó, una presó 
completament injusta i que, a més, posa en relleu que els drets i les llibertats de 
tothom estan en perill. 
 
Vull començar aquest informe fent un esment de l’estiu, un estiu que ha estat complicat 
–suposo que després, en les intervencions dels grups, hi entrarem– sobretot en 
matèria de seguretat. 
 
Crec que ens faríem un flac favor com a govern, tant de l’Ajuntament com d’altres 
instàncies, si neguéssim el problema. I, en aquest sentit, volem posar en valor la feina 
duta a terme pels cossos de seguretat al districte, tant la Guàrdia Urbana com els 
Mossos d’Esquadra. Però també, vist que tots hem parlat amb diferents veïns que 
pateixen una situació d’intranquil·litat a casa seva i que pateixen por –que és una cosa 
que no li hauria de passar a ningú a casa seva–, volem demanar aquesta unitat 
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institucional i aquesta col·laboració entre les diferents institucions, sobretot aquelles 
que hi tenen plenes competències, per poder abordar el fenomen en tota la seva 
integritat. 
 
Una altra notícia des de l’últim plenari que hem de celebrar, sobretot perquè ve de la 
mà de la ciutadania –que moltes vegades va per davant de les institucions–, és 
l’aprovació de la mesura del 30%. Aquesta mesura fa que el 30% de les noves 
promocions d’habitatge o els habitatges resultants de grans rehabilitacions de més de 
600 metres quadrats hagin d’estar destinats a habitatge protegit. És la primera vegada 
que s’implica i que es corresponsabilitza el sector immobiliari i el sector privat, que 
n’han tret grans beneficis, a resoldre i buscar solucions a l’emergència habitacional que 
tenim. De fet, reitero que ha estat gràcies al Sindicat de Llogaters, a la Plataforma 
d’Afectats per la Hipoteca i a la Federació d’Associacions de Veïns, el fet que aquesta 
mesura s’hagi pogut tirar endavant. 
 
Entro ja en qüestions concretes del districte. Com sabeu, sempre expliquem primer la 
part dels drets socials. En primer lloc, el pla Dintres, que consisteix a inspeccionar i 
obligar els propietaris que no estan fent els seus deures de manteniment respecte als 
edificis. Ara mateix hi ha 148 finques que han format part d’aquest pla, 75 de les quals 
estan actives. Amb la unitat antidesnonaments que vam crear el 2015 aquest any 2018 
hem intervingut en diferents desnonaments que afectaven un total de 609 veïns, 215 
dels quals són menors, per la qual cosa també tornem a reivindicar la necessitat que hi 
hagi un canvi en la Llei d’arrendaments urbans de manera que puguem tenir una 
legislació que protegeixi l’habitatge com un dret. 
 
S’estan duent a terme obres en diferents edificis municipals perquè puguin ser 
habitatge públic, i cal recordar també que en aquest mandat hem fet una inversió de 23 
milions d’euros al districte en adquisició d’habitatges. En aquests últims mesos hem 
anunciat també el conveni de col·laboració amb el Col·legi d’Advocats justament 
perquè hi hagi advocats d’ofici que puguin reforçar la feina que es va fent des de les 
oficines d’habitatge en la defensa dels drets dels llogaters i llogateres que hi ha al 
districte. 
 
En l’àmbit de salut, s’ha posat en funcionament la Taula de Salut Mental. La feina dels 
últims mesos ha estat molt adreçada als joves. La Sala de venopunció Baluard ha estat 
oberta 24 hores durant l’estiu i, com sabeu, tenim un debat sobre el nou emplaçament 
del CAP del Raval Nord, un equipament necessari per millorar les condicions de salut 
dels veïns i veïnes del Raval. 
 
En l’àmbit de memòria, un tema que ha sortit diferents vegades en consells de districte, 
en consells de barri i també aquí: ja està feta l’adjudicació de la Casa de la 
Barceloneta. Només falta el lliurament de la documentació per part de l’adjudicatari, de 
manera que esperem que l’equipament pugui tornar a obrir aviat. I ara mateix s’està 
duent a terme el cicle «Un segle de vagues de dones». 
 
En l’àmbit de desenvolupament econòmic, després parlarem de la mesura de govern 
sobre l’impuls del comerç de proximitat i els mercats municipals. Cal ressaltar, dins el 
pla de desenvolupament econòmic, que el 2018 el Punt de Defensa dels Drets 
Laborals que vam obrir ara fa gairebé un any i mig ha atès 363 persones. Continua 
endavant el projecte del Banc de Recursos, que el que fa és poder prestar material a 
les diferents entitats i mancomunar esforços. 
 
Amb la convocatòria de subvencions «Impulsem el que fas», aquesta convocatòria que 
promou iniciatives de desenvolupament econòmic arrelades al territori, hi ha 18 
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projectes de Ciutat Vella que han estat finançats perquè tirin endavant. Hi ha també 19 
comerços que han estat dins el programa «Comerç a punt», que és un assessorament 
que es fa individualitzat a cada comerç: en comptes de dir als comerciants que vagin a 
Barcelona Activa a fer formació, es va al comerç, s’estudien les seves necessitats i, a 
partir d’aquí, es fan 12 hores d’assessorament en aquest comerç. 
 
I, com sabeu, tenim també el concurs públic de compra de locals per fomentar 
l’activitat comercial, i s’han establert uns criteris, per a quan l’Ajuntament ha de fer 
compres, per promoure la compra al comerç de proximitat. 
 
En relació amb les obres, s’han acabat per fi les del Jardí d’Antònia Vilàs i del pati de 
l’Escola Baixeras. Per fi l’Escola Baixeras té un pati, fruit d’un procés de participació 
exemplar, que ens ha permès ressaltar la muralla, guanyar un espai públic per al Gòtic 
i sobretot això, que els nens i nenes tinguin un pati d’escola. 
 
D’obres en curs, tenim les voreres de Via Laietana i l’estació transformadora de la 
plaça Sant Agustí, que és un tema que ha sortit moltes vegades. També hi ha la 
reurbanització del carrer Comerç, l’escola bressol Aurora –que està previst que pugui 
obrir portes al gener–, i l’escomesa de Sant Ramon 1, que és un dels edificis 
d’habitatges que ha sortit més reiteradament en aquest plenari. 
 
Continua la prova pilot a la plaça Sant Miquel per no tenir cotxes fins que comencin les 
obres. S’està acabant el concurs d’arquitectura per veure quin ha de ser el projecte 
final i aviat presentarem la proposta de remodelació de la Rambla, un projecte que, 
com hem dit moltes vegades, no neix en aquest mandat, sinó que hi ha molts governs 
que hi han estat treballant justament per poder recuperar aquesta via per als veïns i 
perquè torni ser un passeig. 
 
En l’àmbit de la seguretat, com deia abans es detecta un augment de fets delictius, 
cosa que té conseqüències directes en la vida de la gent. Pel que fa a la feina que s’ha 
fet, hi ha hagut 11 dispositius en relació amb la venda de drogues, entrades a 
narcopisos –68 detinguts. S’han establert unes zones amb major seguiment no 
solament pel tema de venda de drogues, sinó també per molèsties, incivisme i 
robatoris, com ara la plaça Castella, la Riera Baixa, la plaça dels Àngels, la plaça 
Terenci Moix, la plaça Reial, el parc de la Catalana, el passeig Joan de Borbó i la plaça 
del Poeta Boscà. 
 
Aquest estiu la Guàrdia Urbana també ha fet un èmfasi especial pel que fa als vehicles 
de mobilitat personal. S’han detectat 1.734 incompliments en aquest àmbit i 2.268 pel 
que fa a les bicicletes. D’altra banda, en el que portem d’any s’han tancat 63 
associacions cannàbiques il·legals. 
 
Pel que fa al pla de xoc contra la venda de droga al barri del Raval, com que tenim una 
comissió específica, després hi podem entrar. 
En relació amb el Pla de barris, continuen en marxa les 60 actuacions del pla. Esperem 
poder explicar, durant aquest mes, el projecte d’intervenció al Moll de la Fusta per 
poder recuperar aquest espai públic per al Gòtic i per a la ciutat. 
 
La presidenta obre el torn de paraula dels diferents grups municipals, començant pel  
Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
 
Gràcies, presidenta. Seguim fent plenaris en circumstàncies anormals. Seguim fent 
plenaris en una suposada democràcia que manté a la presó el Govern d’un país per 
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deixar votar; una suposada democràcia que obliga polítics, activistes i artistes a exiliar-
se per les seves idees. Avui vull tenir un record molt especial per a en Jordi Sànchez i 
en Jordi Cuixart, ja que abans-d’ahir va fer un any que estan privats de llibertat, 
empresonats sense judici per un delicte inexistent. També un record per a en Joaquim 
Forn, l’Oriol Junqueras, en Jordi Turull, en Josep Rull, la Carme Forcadell, la Dolors 
Bassa i el Raül Romeva, que també segueixen a presó sense judici i per delictes 
inexistents. I també per a tots els exiliats: el president Puigdemont, en Lluís Puig, en 
Toni Comín, la Meritxell Serret, la Clara Ponsatí, l’Anna Gabriel i la Marta Rovira, que 
segueixen sense poder estar a casa seva, al seu país, al costat dels seus. 
 
Seguirem reclamant la seva llibertat, seguirem portant llaços grocs i en seguirem 
posant als carrers, encara que hi hagi gent que forma part d’aquest plenari a qui no els 
agradi. És per això que em sorprèn que encara la consellera Barea i el regidor Koldo 
Blanco segueixin asseguts a les seves cadires i no s’hagin posat el vestit d’inquisidors 
i hagin pujat al balcó de l’edifici on ens trobem per arrencar el llaç groc que en penja, 
com van fer la setmana passada amb el llaç groc que penja del balcó de l’Ajuntament 
a la plaça Sant Jaume i amb altres llaços que hi havia als voltants de la Casa Gran. 
 
En un altre ordre de coses, estem arribant al final del mandat i, lluny de posar-hi remei, 
la seva inoperància i la desídia són cada cop més inexcusables. Regidora, el seu 
Govern i la seva manera de gestionar Ciutat Vella fan aigües per tot arreu. Vostès al 
principi van fer com el Govern d’Aznar amb la crisi del Prestige, o sigui, quan hi havia 
tota la Costa da Morte empastifada de chapapote, va sortir el ministre Rajoy a dir que 
només es detectaven uns «hilillos de plastilina». Vostès van fer el mateix amb Ciutat 
Vella: sempre han minimitzat i menystingut problemes que després s’han convertit en 
veritables crisis. I, a més, la culpa mai és seva, sempre és dels altres. 
 
I, per si això no fos poc, hi afegiria la manca d’empatia del Govern municipal amb els 
veïns, que pateixen directament les conseqüències del descontrol que hi ha als 
carrers. 
 
I posaré uns quants exemples concrets de tot això que estic dient. Carrer Riera Baixa: 
la regidora es reuneix amb els veïns del carrer Riera Baixa i els diu que no hi pot fer 
res, que aguantin i que tinguin paciència. De veritat? Vostè recorda que, com a 
regidora del districte de Ciutat Vella, és la màxima responsable del que passa en 
aquests carrers? 
 
Les terrasses i el passeig Joan de Borbó: la incertesa amb què afronten veïns, 
comerciants i restauradors la reforma del passeig Joan de Borbó és important. A més, 
vostè, regidora, es reuneix amb ells i els diu, per exemple, que no sap què passarà 
amb les terrasses del passeig. Amb quina cara s’ha de quedar, tota aquesta gent? 
 
La Rambla: fa unes setmanes es filtrava a la premsa el nou projecte de la Rambla, 
fotos i detalls del projecte que no havien vist cap dels grups municipals ni molts dels 
actors implicats en la reforma. Després d’un llarg procés participatiu, creiem que no és 
la millor manera de culminar-lo, i més quan se n’han revelat detalls que ningú sabia 
fins ara. Estem d’acord, com deia abans vostè, regidora, que la nova Rambla ha de 
sortir d’un gran consens de tothom, perquè la Rambla és la Rambla, però de moment 
sembla que el camí trontolla una mica. 
 
La Casa de la Barceloneta: com deia ara, tancada fa més d’un any bàsicament per la 
seva mala o nul·la supervisió. 
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I la seguretat: crec que tots els veïns, siguin del barri que siguin, coincideixen en el fet 
que ha empitjorat fins a nivells de fa molts i molts anys. 
 
Miri, avui als carrers de Barcelona hi ha aproximadament el mateix nombre d’agents 
de la Guàrdia Urbana que l’any 2015. No obstant això, els fets delictius han crescut un 
20%, els robatoris amb violència han crescut un 50% i el descontrol del comerç 
ambulant és més que evident. Crec que ens hauríem de preguntar per què passa, 
això. 
 
A Ciutat Vella, en el que portem d’any els fets delictius són un 23% més elevats que 
els que hi havia l’any passat. I, per si això no fos poc, s’ha posat un 21% menys de 
denúncies per la venda ambulant il·legal i s’ha posat un 23% menys de denúncies per 
consum d’alcohol a la via pública. De veritat vostès no hi tenen res a veure? De veritat 
no en fa cap mena d’autocrítica? 
 
Vostè, regidora, ha dit no fa gaire que ara ha après que la Policia és imprescindible per 
a Barcelona. Suposo que mentre trigava a adonar-se que la seguretat «potser sí» que 
és una mica important, als carrers de Ciutat Vella han anat passant coses. 
 
No sé qui hi haurà al capdavant d’aquest districte d’aquí a uns quants mesos, però el 
que sí que li demano és que, pel bé de tots els veïns i veïnes de Ciutat Vella, treballi 
per revertir tot el que han fet malbé durant aquests tres anys i mig. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz 
 
Gràcies, presidenta. Bona tarda, veïns i veïnes. Jo començaré per tercera o quarta 
vegada –ja ni me’n recordo– parlant de les estàtues de la Rambla, que crec que és de 
rebut parlar-ne. Se’ls multa per no estar en un espai assignat, però no se’ls tornen ni 
els vestits ni el material requisat per poder seguir fent la seva feina en un altre lloc. Han 
estat quinze dies sense treballar, perquè no se’ls ha permès fer-ho. Qui els 
indemnitzarà per aquestes pèrdues? 
 
A l’espai públic de la Rambla, en plenes festes del Roser, vostè, senyora regidora, 
passejava amb Amics de la Rambla i va poder constatar que estava ple de venedors 
ambulants sense permís, i ningú els multa ni se’ls convida a marxar. Uns sí i altres no 
és un greuge comparatiu, és injust. Per què les estàtues no? Què els passa a vostès 
amb les estàtues humanes? Ens agradaria saber-ho. 
 
Fira d’artesans. També hem recollit les queixes dels firaires, que sol·licitaven estar a 
les Rambles per les festes del Roser, ja que era el seu quarantè aniversari. Vostès els 
van negar la sol·licitud al·legant que no poden donar permisos en espais públics. 
Després de quaranta anys –només–... Això és protegir el comerç? 
 
La meva pregunta, i la que ens fem molts veïns i veïnes i comerciants, és: als manters i 
als venedors il·legals els han donat permís? És a dir, a qui segueix les normes, palo, i 
a qui no les segueix, els deixen fer. 
 
I, per acabar d’embolicar la troca, també tenen els venedors de la premsa i els floristes 
molt enfadats i preocupats pel projecte de la Rambla. No saben sumar a tothom? O és 
que només governen per a uns quants? Pregunta retòrica: només governen per als 
seus. Ningú havia governat Barcelona així, ni la seguirà governant. 
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Comerç i seguretat. Qui apostarà per aquests baixos de protecció oficial al nostre 
districte si no asseguren que hi haurà més seguretat als carrers i més control de la 
delinqüència? Qui vol venir a obrir un negoci als nostres barris quan hi ha comerciants 
de tota la vida que en marxen o que es plantegen marxar-ne –com al carrer Joaquim 
Costa, etc.–? Els comerciants de Riera Baixa ja no ho aguanten més, i vostès, com 
sempre, passen la pilota a la Generalitat. S’excusen dient que és la seva competència, 
però encara no han entès que no és un tema de competències: és un tema de 
responsabilitat política, i la responsabilitat política és que la societat funcioni, i és seva, 
no de la Generalitat. 
 
Espavili’s. Faci el que sigui. Acampi a la porta del Departament d’Interior, si cal; jo 
vindré a acompanyar-la, li ho asseguro. Però solucioni-ho ja. als veïns i veïnes no els 
parli de competències; parli’ls de solucions. Això és el que els ha d’importar a vostès: 
el comerç i la seguretat de veïns i comerciants. Escolti, que la seguretat és important, 
que la seguretat pública és un benefici públic; que això de la seguretat no és cosa «de 
dretes»; que la seguretat és un element més que fonamental que garanteix que l’espai 
públic sigui de tots. Si no, fixi’s en la ciutat de Bogotá, on només són barris segurs 
aquells que es poden permetre tenir seguretat privada i viure emmurallats. 
 
Per cert, vostè, que viatja tant..., encara no sabem si el viatge de Nova York –on va 
anar a parlar com a regidora de Participació, però amb una delegació de BEC, no 
institucional de l’Ajuntament– va ser pagat per l’Ajuntament o per BEC. Suposo que no 
ho sabrem mai. Transparència. 
 
Seguim amb seguretat. Ara sembla que els molesta la unitat de suport de la Guàrdia 
Urbana. L’Ajuntament de Barcelona ha de fer complir les ordenances municipals –per 
això tenim la Guàrdia Urbana–, però sembla que en aquest districte anem sobrats de 
seguretat, i per això vostès volen desmantellar aquesta unitat de la Guàrdia Urbana. 
 
Voldria aquí donar les gràcies un cop més a la Guàrdia Urbana i els Mossos per la 
seva tasca professional malgrat no tenir directrius clares per part de la regidora o de 
l’alcaldessa, i, en concret, a la Guàrdia Urbana per la seva tasca al nostre districte. Tot 
el suport des del PSC. 
 
Neteja. Seguim donant l’esquena als problemes del dia a dia, com la neteja. Els barris 
de Ciutat Vella estan més bruts que mai. A Vicenç Martorell els veïns i les veïnes es 
queixen del soroll i de males olors. Carrer Om: els veïns estan cansats de denunciar 
per què no s’escombra ni es rega de l’1 al 15 del mateix carrer, que és el més brut. 
Plaça Coromines: el mateix, l’olor és insuportable. Parc de Sant Pau del Camp, 
Lancaster, sobretot el solar d’Arc del Teatre –que sembla el dallò de les escombraries. 
No retalli en neteja. Se n’ha de fer més, posi-hi més recursos. I no em digui que és un 
problema de la Generalitat o del Govern de Madrid, si us plau. 
 
Tema social. Sabem que hi ha retallades en serveis socials, com els serveis d’atenció 
a domicili, però vostès ho segueixen negant i amagant. Hem vist que en els lavabos 
que han col·locat a Ciutat Vella s’hi han gastat mig milió d’euros, però retallen en 
temes socials. 
 
Obres a la Confraria de Pescadors de la Barceloneta: estan parades? Saben quan es 
reprendran? Casa de la Barceloneta: fa un any que és tancada. Quan tenen pensat 
obrir-la? I a quina empresa l’atorgaran? Hi ha moltes queixes sobre el transformador 
de la plaça Sant Agustí. Vostès van prometre als veïns que el 16 de maig del 2017 
seria fora, i ja estem a octubre. Els mateixos operaris diuen que no és necessari tenir-
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ho allà. Per cert, en aquesta plaça hi ha un dels lavabos que ens ha costat més de mig 
milió d’euros, i saben quin és el seu ús més freqüent? Tràfic de drogues i prostitució. 
En fi, misèria i companyia. Bé, molt bé. 
 
Parlin i dialoguin amb els restauradors de Joan de Borbó, que encara no entenen el 
perquè de la reducció de les terrasses a un 30%, ja que no els han donat cap resposta 
clara. Fa temps que no donen respostes clares a ningú. 
 
Aprofitem per donar gràcies als veïns i les veïnes del projecte que han portat a terme 
durant la festa major de pràctiques i formació en restauració des de la Taula 
d’ocupació de la Barceloneta-Guingueta. 
 
Les carpes del Mercat de Sant Antoni. Els veïns i comerciants es queixen de la lentitud 
del desmuntatge de les obres i del que està suposant la degradació d’aquest espai: 
drogues, prostitució, brutícia, robatoris. Ja veu que la degradació en aquest cas és 
culpa seva, per la desídia. I al final de l’estiu, les inundacions: el que faltava. Resulta 
que el col·lector del Paral·lel no està acabat per les reprogramacions. No són 
reprogramacions: són retallades. Gràcies a tots els veïns de les inundacions per venir. 
I dels veïns i les veïnes i dels comerços inundats, ja en parlarem després d’aquest 
plenari. 
 
I, ja per acabar, quin estiu, senyora Pin, quin estiu hem tingut a tots els barris de Ciutat 
Vella! Quin estiu ens han fet passar els incívics i els delinqüents! Això ha estat la ciutat 
sense llei. Clar, vostè no ho ha patit, perquè vostè no hi era. Ho deu haver seguit pels 
diaris, però cregui’m quan dic que no oblidarem aquest estiu. Ha estat la tempesta 
perfecta: problemes per tot arreu i ningú per donar la cara, i menys per arromangar-se 
a solucionar-ho. Clar, com que no eren aquí... Els veïns i les veïnes n’estem farts, de 
ser herois i heroïnes pel sol fet de viure al nostre barri. Ja hem explotat. Ja en tenim 
prou. Ja va veure la manifestació, i esperem que en prenguin bona nota pel bé de tots i 
totes. Ha estat un estiu de «xof»: «xof» per la xafogor, «xof» per la tristor personal i 
col·lectiva i per la situació de Ciutat Vella i «xof» pel desastre del seu pla de xoc. 
 
En definitiva, no saben governar, no saben fer funcionar la ciutat en el seu dia a dia i 
no tenen clar un projecte de ciutat. I el pitjor de tot: amb la seva incapacitat ideològica 
per prendre decisions, el districte se’ls ha escapat de les mans, han perdut Ciutat 
Vella. Per això aquest estiu també s’ha demanat la seva dimissió. D’això no n’ha dit 
res, en el seu informe; com ho valora, això? 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Moltes gràcies, presidenta. Dilluns commemoràvem que fa setanta-vuit anys que 
l’Estat espanyol va afusellar, després de torturar-lo, el president Companys, el judici 
del qual encara no ha estat anul·lat ni declarat il·legal. Setanta-vuit anys sense que 
cap president espanyol hagi demanat disculpes formals a la Generalitat de Catalunya. 
Recordem que tant el canceller alemanys Helmut Kohl com el president francès 
François Mitterrand les van demanar, per motius obvis, l’any 1990, fa vint-i-vuit anys. 
Això passava dilluns. 
 
Dimarts, amb solució de continuïtat històrica, va fer un any que en Jordi Cuixart i en 
Jordi Sànchez són injustament a la presó. Un any privats de llibertat; es diu ràpid. 
Dimarts va complir-se un any de barbàrie i de venjança que ha fet que ja no tan sols 
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Amnistia Internacional –per segon cop– sinó mig món posin en dubte l’estat de dret a 
Espanya i se n’assenyali clarament uns responsables polítics: PP, Ciutadans, PSC-
PSOE. 
 
Avui fa tres-cents cinquanta dies que el vicepresident Junqueras i el conseller Quim 
Forn estan privats de llibertat. Avui fa dos-cents quaranta-un dies que el bloc del 155 
vau tancar la consellera Dolors Bassa, Raül Romeva, Josep Rull i Jordi Turull. Avui fa 
dos-cents deu dies que aquells qui temeu els debats parlamentaris heu aconseguit ser 
la Turquia de la Unió Europea, amb l’empresonament de la presidenta Carme 
Forcadell. Heu fet tot això i més, però en cap cas els heu pogut silenciar, ni el Govern 
legítim exiliat ni els presos polítics a la presó ni a tots nosaltres, que som i serem 
majoria parlamentària i democràtica. 
 
I finalitzo aquest recordatori amb les paraules d’en Jordi Cuixart: «L’objectiu no és 
sortir de presó, sinó afrontar el següent embat que ens planteja l’Estat amb tota la 
determinació i coratge. Jo no només no em penedeixo de res del que he fet, sinó que 
ho tornaria a fer tants cops com calgui. I és per això que estic convençut que la 
desobediència civil segueix sent un instrument legítim, pacífic i democràtic per 
transformar i millorar la societat. Des de l’1 d’octubre els ciutadans d’aquest país ens 
hem guanyat el dret de ser tractats amb tota la dignitat i respecte. Ni indults ni estatuts 
d’autonomia. Si el Govern del PSOE es pensa que hem fet tot aquest camí per debatre 
de nou l’Estatut retallat del 2006 és que no ha entès res de res.» 
 
I, parlant d’entendre’ns, un cop retornats a l’àmbit estrictament de la governança 
municipal, primer de tot voldria sumar-me al lament per la pèrdua de la Rosa Dòria i la 
Maria Casas. 
 
I deixi’m començar ressaltant que aquesta setmana l’alcaldessa Colau, la regidora Pin i 
el conseller Rabassa han rebut per fi la plataforma Tsunami Veïnal, i que han acabat 
reconeixent el fonament de les seves queixes i reivindicacions. És a dir, després 
d’anys de negar evidències palmàries, després de mesos de fomentar la idea que 
aquella ciutadania més contestatària amb la gestió del Govern estava estigmatitzant el 
barri, després de mesos d’estigmatitzar –vostès sí– aquesta ciutadania crítica, activa, 
compromesa i lliure, que els retreia que Barcelona no funciona, vostès per fi semblen 
haver reconegut la legitimitat de la seva protesta i l’existència de les problemàtiques 
que denuncien. 
 
Problemàtiques, d’altra banda, tan notòries com l’augment de la inseguretat –de la qual 
vostè feia esment–, tant de la sensació de victimització com de la rectificació d’aquesta 
mitjançant dades fredes i objectives. Pensem en l’alarma que produeix que en diversos 
caps de setmana hi hagi dos apunyalaments o més en menys de vint-i-quatre hores; 
apunyalaments que se sumen a les baralles amb matxets enormes que ens envien en 
forma de vídeo els veïns del Raval; els robatoris amb agressions que denuncien dia sí i 
dia també els veïns i comerciants del nucli antic; els morts del barri Gòtic –perquè n’hi 
ha hagut, de morts. Hi ha una Barceloneta que va començar el mandat sortint al carrer 
i denunciant els pisos turístics i ara parla de la por que sent simplement de sortir al 
carrer. 
 
I és per això mateix que els veïns reunits els van recordar que no es tracta 
d’estigmatitzar un barri, un districte o una ciutat; del que es tracta és de deixar de batre 
rècords, de deixar de tenir la taxa més alta de delinqüència de tot Catalunya: 40 
delictes per cada 100 habitants durant el 2016 –sobre població flotant, s’entén, eh? I 
apuntem que hem empitjorat notòriament des del 2016 i, per tant, tenim el dubtós 
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honor d’anar batent el nostre propi rècord, de ser l’àrea policial més victimitzada del 
país. 
 
Arribats a aquest punt, ara li hauria de fer el llistat de mancances, que, a força de 
denunciar-les any rere any, tots coneixem a la perfecció, però el temps és limitat i no 
vull deixar perdre aquesta oportunitat per fer-li una reflexió. De tot plegat, el que més 
em sorprèn és que, partint d’aquest panorama, vostès podien optar per dues 
alternatives a la disjuntiva: d’una banda, ser responsables i intentar revertir la situació 
greu i d’enorme complexitat buscant suport o, d’altra banda, seguir sent uns 
irresponsables com fins ara. Busca ser un irresponsable en tant que intenta que no se 
li exigeixi a vostè la responsabilitat; irresponsable en intentar culpar a tothom menys al 
consistori dels problemes que pateix Barcelona; irresponsable per actuar amb aquesta 
lleugeresa a què ens té acostumats, sense tenir en compte que és responsable dels 
seus actes i, sobretot, de la responsabilitat del seu càrrec. 
 
Ara fa un moment que reclamaven unitat i lleialtat institucional per resoldre 
problemàtiques complexes: responsabilitat, al cap i a la fi, justament allò que li manca 
quan cerca posar en el centre de la polèmica temes tan delicats com ara l’emergència 
sobrevinguda per les exponencials arribades de menors no acompanyats de frontera 
sud. Li recordo que en tot el 2015 en van arribar 526; tant sols el mes passat van 
arribar més de 700 menors a Catalunya, i 500 el mes anterior, i 450 a l’agost, i 500 
més l’anterior. Són arribades massives que desborden les capacitats d’un país, ja no 
tan sols d’una administració o d’un ens que està destinant ingents recursos i esforços 
davant l’emergència. 
 
Perquè mentre Catalunya està atenent una crisi migratòria sense precedents, vostè ho 
utilitza com a esquer, sense importar-li les derivades xenòfobes que pot dur 
associades, sense importar-li que Barcelona acull menys del 20% dels menors que 
estan repartits al territori, però que, en canvi, és destí d’arribada i necessita 
imperiosament un equipament d’emergència i un de primera acollida, equipaments que 
vostè intenta bloquejar irresponsablement. Irresponsablement, perquè tots aquests 
numerets que fa sols persegueixen desviar l’atenció a la problemàtica enquistada dels 
narcopisos i de la violència per intentar espolsar-se la responsabilitat per seguir sent 
irresponsablement irresponsable. 
 
Moltes gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 
 
Gràcies. Nosaltres novament declinarem fer-nos nostre l’anomenat «informe de la 
regidora» comentant-lo com si res o tractant-lo com si fos una pàtina edulcorada sobre 
la realitat de Ciutat Vella. Com és habitual, l’informe, que segurament ni escriu la 
regidora, tracta de desviar el focus ben lluny del que ens seria útil i funcional revisar 
aquí, tracta d’emmascarar impunitats. 
 
Des del nostre punt de vista, tenim una manifestació de la lluita de classes cada dia a 
tots els carrers del districte, als parcs, a les platges, als parcs infantils i a les farmàcies. 
Hi ha un abisme econòmic entre els usuaris dels serveis, dels productes bàsics de 
consum, dels drets fonamentals...; una polarització econòmica evident. Però en 
aquesta institució fem això que es diu «nova política», on les classes socials són com 
una cosa que existia en el passat i que serveix per analitzar-lo però que ha quedat 
obsolet o que no és una manera rellevant d’explicar-nos el present. 
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Doncs resulta que no, que no té res d’innocent, aquesta creença; que la intenció de 
crear una gran consciència de classe mitjana i anul·lar la percepció d’un conflicte 
respon a un corrent politicoeconòmic que vol eliminar la categoria de les anàlisis 
socials científiques des que es va formular per primer cop. 
 
I, en aquest assalt, la cultura especialitzada no ha aconseguit re, perquè la lluita de 
classes és vigent a totes les tradicions sociològiques. Però, en el seu assalt a la cultura 
popular, aquest propòsit –molt a bastament finançat– ha aconseguit grans èxits, i un 
d’ells és que molta gent –i aquesta institució la primera– no va llegir una cosa tan 
clarivident com que el conflicte de classes s’escenifica cada dia als carrers de Ciutat 
Vella i prefereix explotar vies en l’òrbita de la docilitat, en clau securitària, de què 
tothom parla aquí, que és una demanda com encapsulada, com si els robatoris o el 
creixement del nombre de gent que dorm al carrer i als parcs no estigués relacionat 
amb el conflicte de classes. 
 
La Vanguardia, per exemple, que sol ser un altaveu de difusió de grups molt petitets, 
s’ha passat l’estiu alimentant el relat d’una normalitat on les pallisses entre pobres i les 
armes d’autodefensa estaven a l’ordre del dia, un western a la Barceloneta. A la 
Barceloneta sempre hi ha hagut gent que es buscava la vida i mai no ha molestat, però 
ara hi ha un tipus de lladre sense principis veïnals, un que roba indiferentment a un 
hooligan borratxo que està de pas i a una veïna que va a treballar a les sis. Això és el 
lladre propi del monocultiu turístic. No ens l’hem inventat a Barcelona, sinó que és un 
lladre que va d’Eurodisney a Benidorm, i que va i ve. L’únic que ens hem d’inventar a 
Barcelona és com diferenciar-nos d’aquest lloc i la seva única finalitat, que és enriquir 
uns pocs amb el malestar de la majoria. 
 
I a Ciutat Vella ens hem d’inventar com volem que sigui aquest districte i com volem 
que visqui la seva gent. I una manera ben legítima i ben funcional de fer-ho és 
entendre que hi ha un conflicte entre les classes populars –que som la majoria– i unes 
minories que ens condicionen profundament les vides. Unes minories que compten 
amb la submissió de diferents branques de l’Estat, inclosa aquesta institució nostra, 
que sempre vol disfressar d’inevitables les problemàtiques que es deriven de la lluita 
de classes, precisament. Qui roba a la dona que va a treballar a les sis del matí i qui li 
construeix un hotel o un apartament són dues cares, exactament, del mateix fenomen. 
I «l’Ajuntament del canvi» assumeix, interioritza i fa seu el relat del fet que això es pot 
amagar sota la catifa. 
 
Sou els qui heu aplicat l’augment més gran de contingents policials de la història 
d’aquest districte, o, encara més, la descompensació entre el contingent social i el 
policial. Per trobar un augment més gran i una apologia més gran del contingent 
policial hauríem de remuntar-nos a tots els partits que han governat Barcelona i a 
algun moment preconstitucional on només hi havia els fundadors d’uns dels partits, 
aquí. 
 
El contingent social, amb tot el seu potencial transformador, és una frase de dos 
paràgrafs, en aquest informe –una de subordinada–, i l’acció valenta cap a l’arrel de 
les problemàtiques ni existeix ni l’esperem. I per això no es vol posar la presència 
permanent de dos agents a Riera Baixa, perquè, si no, el problema passaria a un altre 
lloc i passaria a un altre lloc, i ho sabeu perfectament. I no estem fent aquí un 
«pamfleterisme» antipolicial. Sabem perfectament que mentre la humanitat no hagi 
evolucionat prou caldrà una coerció violenta per a algú, però si la gent tingués la 
nevera plena i tingués habitatge, no hi hauria aquests delictes. La gent que hi ha a la 
presó per delictes contra la llibertat sexual o contra la vida humana és un 2% o un 3%; 
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el 90% de la gent que hi ha a la presó hi és per delictes econòmics, de diferència de 
classe. 
 
El punt 3.3 i el punt 3.4 de l’informe, que són joves i educació: ni una sola referència 
als nens no escolaritzats que dormen al parc de Sant Pau o que viuen als carrers de 
Ciutat Vella sense casa ni altres drets elementals. Com es pot fer un pla d’educació 
passant per alt que hi ha una pila de menors que no estan escolaritzats perquè amb 
prou feines poden mantenir activitats de la vida diària, com menjar o dormir en 
condicions? No hauria d’incloure un recordatori del fet que la protecció dels menors 
determina si una societat està educada o no? Perquè una cosa és renunciar a drets, 
però una altra de ben diferent és que t’impossibilitin exercir-los. 
 
I sobre el tema aquest en podríem parlar a bastament, si parléssim aquí de coses útils. 
Hem volgut parlar moltes vegades d’economats i no heu volgut. Doncs un dia en 
podríem parlar, perquè és urgent. Podríem parlar de totes les dones grans que se 
senten soles, que viuen soles, que saben cuinar, que podrien ensenyar aquests nens a 
cuinar. Podríem parlar de moltes coses a fer, però sempre parlem de les vostres 
cosetes, mai parlem de les nostres cosetes. 
 
El punt d’actuació en desnonaments: un altre cop majoria aclaparadora de casos en 
què la mal anomenada «solució pròpia», que és la gent que va a fer llit al carrer o a 
casa d’algú, una altra vegada és majoria. Treballadors de serveis socials han hagut de 
manifestar el seu desacord a assistir en aquest moment, que és un joc de forces on 
uns guanyen i uns altres perden. No hi ha mediació possible, en aquests moments, 
perquè no es pot contenir o pacificar una relació entre desiguals, entre algú que se’n 
va al carrer i algú que el fa fora. 
 
L’any 2015 vau irrompre amb la «nova política» en el si d’aquesta institució, i ho vau 
fer amb l’habitatge com a cavall de batalla. Què ha passat des de llavors amb 
l’habitatge? La situació ha empitjorat, sense que es vegin solucions ni a mitjà ni a llarg 
termini. Esperar que féssiu front a l’agressió capitalista cap al dret a l’habitatge era ja 
aleshores molt agosarat. Però si no veieu la necessitat d’impulsar polítiques d’essència 
revolucionària, i és evident que no, perquè sou en un lloc privilegiat per fer-ho –la 
institució és l’altar a sacrificar, el marbre fred a l’esquena de les lleis senils–, doncs 
almenys hauríeu d’esdevenir uns reformistes eficaços. I en lloc d’això aquesta institució 
es refugia en la incompetència. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara  
 
 
Gracias, presidenta. Buenas tardes a todos. Llevo once años de consellera en este 
distrito. Once años. En once años jamás he traído a este Pleno un tema que no fuese 
de distrito o de los cuatro barrios. Jamás. Porque respeto este espacio como lo que es, 
un espacio que se debe a Ciutat Vella y a sus barrios. 
 
Llevan ustedes meses con la cantinela de que no celebramos plenos normales en el 
distrito porque unos políticos de sus partidos –Convergencia y Esquerra Republicana– 
están en la cárcel. Que les quede muy claro, para que dejen de preocuparse, que en 
España no hay presos políticos. España es una democracia consolidada y respetada 
en todo el mundo. En España en la cárcel hay delincuentes condenados o en prisión 
preventiva por el riesgo de fuga o por reincidencia del delito. Eso es lo que hay. 
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Dicho esto, nuestra intención era comenzar el Pleno de otra manera, evidentemente. 
Quería comenzar este Pleno mandando un beso muy fuerte a Maria Casas, que desde 
el cielo seguro que está cuidando a su queridísimo Raval, y también a Rosa Dòria. 
Unos se van y otros vienen, así que, por favor, les pediríamos que enviasen un beso 
muy fuerte a Mònica Mateos y a Berta, la niña monísima que seguro que ha tenido. 
 
También queremos felicitar y dar las gracias a todas las asociaciones y entidades que 
han hecho posibles las fiestas que hacen que el verano en Ciutat Vella sea más 
humano y más acogedor. Y desde que gobierna Colau hay que agradecérselo 
muchísimo más cada año, porque cada verano es peor que el anterior, con bastantes 
creces. 
 
¿Quién recuerda la última manifestación de toda Barcelona contra un alcalde o 
alcaldesa? Pues yo creo que nadie, porque creo que no ha ocurrido nunca, esto. 
¿Quién recuerda la última reprobación a un regidor o regidora de distrito por una 
gestión nefasta? Yo creo que nadie recuerda ninguna, porque la única que ha habido 
es la suya, ¿no, señora Gala Pin? Desde que Colau y Gala Pin llevan las riendas de 
esta ciudad y de este distrito, los cuatro jinetes del Apocalipsis cabalgan más libres y 
desbocados que nunca: delincuencia, incivismo, especulación i caos. 
 
Los datos en seguridad del distrito son una auténtica barbaridad. Han aumentado los 
delitos en un 23%, y los robos con violencia en Ciutat Vella, más de un 40%. Ahora, 
señora Pin, a tirar de la Guardia Urbana aprisa y corriendo, ¿verdad? Ahora, señora 
Pin, a hablar del excelente trabajo que realizan la Policía y la Guardia Urbana, cuando 
a principios de mandato se dedicaba a tenderles trampas en Pla de Palau y a acusar al 
Partido Popular, en especial a esta pobre consellera, de alarmista por pedir más 
Policía y Guardia Urbana en las calles del distrito porque esto se nos estaba yendo de 
madre. Y a la vista está que se nos estaba yendo de madre. 
 
Excelente trabajo el de la Guardia Urbana, claro que sí, pero ustedes luego han 
querido fulminar la Unidad de Apoyo Judicial. Gracias a una propuesta del Partido 
Popular y dos propuestas del Partido Socialista y de Ciudadanos no lo van a poder 
hacer, porque ayer conseguimos tirar para atrás esto que querían ustedes. 
 
Usted no da la talla, señora Pin. Su arrogancia firmó cheques a los suyos, que, 
obviamente, no ha podido pagar. Y ahora su tembleque de piernas se debate con esa 
arrogancia, porque se le hunde el distrito. Sabe perfectamente lo que ha de hacer para 
darle la vuelta a la situación, pero está hipotecada hasta las cejas por aquellos 
cheques firmados desde la inconciencia, desde la ignorancia o desde cualquier utopía 
irrealizable, demagoga y populista que les sirvieron para estar, a usted y a Colau, 
sentadas donde están. 
 
Usted, señora regidora, ha inundado de manteros nuestro distrito. Ha inundado el 
Raval de drogas; los cuatro barrios, de delincuentes; Sant Pere i el Raval, de chicos de 
la cola. Ha extendido el incivismo a niveles insospechados. Y, puesta a inundar, ha 
inundado el Raval tres veces en menos de dos meses. 
 
Su gobierno, regidora, descartó en 2015 continuar con los plazos marcados en las 
obras de mejora del Paralelo que se iniciaron en 2013. La segunda fase de la obra 
debía continuarse en el siguiente mandato, pero con la llegada de Colau las obras del 
colector no fueron una prioridad. Ni la alcaldesa ni usted, señora regidora, se han 
acercado a apoyar a los damnificados, a dar la cara, a ver los daños personalmente. Y, 
para colmo, el distrito, el Ayuntamiento, ustedes –responsables por dejación como 
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mínimo– se niegan a pedir la declaración de zona catastrófica, cosa que ayudaría 
mucho a quienes han perdido tanto. 
 
Es consciente –yo estoy segura de que lo es– de que deja un distrito en un estado 
mucho peor que aquel en el que lo recogió. ¿Que no estaba bien? Ya lo sé, que no 
estaba bien, pero lo que usted y la alcaldesa Colau le han hecho a Ciutat Vella en 
poco más de tres años no tiene nombre. No tiene nombre ni perdón. 
 
Han dejado de lado todas las prioridades del distrito: alumbrado, mejora de las calles... 
La limpieza ha empeorado de forma exponencial, igual que la inseguridad. Han 
convertido los veranos en auténticos infiernos. Incluso son los suyos los que vienen a 
quejarse en las dependencias públicas, porque usted les prometió gloria y lo único que 
les ha dado es lo contrario. ¿Sabe usted que mientras en Barcelona los delitos han 
aumentado más de un 20%, en ciudades como Madrid han aumentado un 1% y en 
ciudades como Málaga –con un alcalde del Partido Popular– han disminuido un 5%? 
 
Se ha puesto en contra de la restauración de Ciutat Vella, ha ninguneado al comercio 
del distrito y ha dado un cheque en blanco al top manta. Ha expulsado y ahuyentado 
inversiones buenísimas para el distrito, como por ejemplo la remodelación de las 
Galerías Maldà, tan necesarias, paralizadas cuando por fin se iba a hacer alguna cosa 
por la moratoria para el Plan de usos que el Partido Popular les pedimos, aquí, que no 
llevasen a cabo. Si hasta el Gremio de Restauradores le ha pedido a Colau que la 
retire a usted, señora Pin, de la negociación de la ordenanza de terrazas porque su 
inquina –su inquina, sí– contra ellos la incapacita. 
 
¿Qué pasa en Juan de Borbón, regidora? ¿Por qué han empezado las obras de 
remodelación, dotadas con un millón y medio de euros, y nadie sabe qué se va a hacer 
por ahí y, por lo que dicen, usted tampoco? Tampoco saben cuántas mesas tendrán y 
cuánto tiempo estarán sin mesas por las obras. Lo que sí saben es que les ha abierto 
usted casi 70 expedientes este verano. ¡Qué bonito! O sea, abriendo usted 
expedientes a doquier a un lado de Juan de Borbón, y al otro lado el top manta, que 
todo lo domina, todo lo conquista, todo lo puede, con la reina del top manta. 
 
¿Y con la Rambla? ¿Qué pasa con la Rambla? La prensa hablando del proyecto 
kilómetro cero en el mes de agosto: que si son seis años de obras; que si empezarán 
por Colón en abril, en junio, en octubre; que los antiguos pajareros van fuera; que los 
quioscos están enfadados; que las estatuas humanas, pues, tampoco se sabe, 
¿verdad? A un proyecto como este, de esta envergadura, del que la prensa lleva 
meses informando, le dedica usted en su informe dos parrafitos en los que no concreta 
nada. ¿Usted se cree que Ciutat Vella es su solitario? Se lo ha creído, ¿verdad? Ciutat 
Vella es un juego para Gala Pin. 
 
En la última audiencia pública hubo quien le dijo que no le pedían su dimisión: que le 
pedían que se pusiese las pilas en la buena dirección los meses que le quedaban 
como regidora. Usted y yo sabemos que ni puede ni sabe ni quiere. Por eso yo sí le 
pido la dimisión. Váyase, señora Pin. Váyase. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gracias, presidenta. Primero, antes de empezar con lo que dice el informe de la 
regidora, me gustaría enviar un fuerte abrazo a la familia y amigos de Rosa Dòria y de 
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Maria Casas, y, por supuesto, dar la bienvenida a Berta y desearle lo mejor tanto a 
Mònica como a su pareja en estos momentos tan necesarios del nacimiento de una 
pequeña. 
 
Antes de empezar, me gustaría contestarle, señor Rodés, y creo que es muy necesario 
que le conteste en este momento. Sí, seguiré aquí. Seguiré aquí todo el tiempo en el 
que lo considere necesario y mi partido esté representado. Porque, por mucho que 
ustedes digan –y se lo digo rápido–, no tengo nada de inquisidora, absolutamente 
nada. Hago lo que deberían hacer las otras administraciones. Puede ser que el 
inquisidor sea usted, que pone lazos donde no los debería poner. ¿Y sabe qué? Ha 
sido la primera vez que he quitado lazos en toda mi vida. ¿Y sabe por qué lo he 
hecho? Por Lidia. Por Lidia, por su pareja y por sus tres hijos, que recibieron un 
puñetazo este verano por quitar lazos. 
 
Primero de todo, bienvenidos a todos los ciudadanos y comerciantes del distrito a un 
plenario que se realiza después de un horroroso verano que hemos vivido en este 
distrito, y no por el calor, sino por la inseguridad, el incivismo, el descontrol, la falta de 
gestión... Vamos, lo que ha sido un verano muy entretenido. 
 
Intentaré ser breve por dos motivos: la situación del distrito no está como para 
comentar que ustedes vengan aquí y no pidan disculpas por el verano que han vivido 
los vecinos y comerciantes. Y sí, regidora, todos tenemos responsabilidades –todos–, 
pero el Gobierno ha de ser capaz de gobernar, solventar los problemas dando 
respuestas. Y si estas no se tienen, se piden a la oposición, a la Generalitat, al Estado, 
a Europa, a quien usted quiera, pero se piden. Y culpan a los demás diciendo que 
ustedes no son responsables; pues sí, son responsables. 
 
Y, segundo, creo que este informe cada vez explica menos, y me explico. Este informe 
antes hablaba de los datos que había en el distrito y proponía alguna que otra 
solución, y esta vez solo se dedica a decir los datos que hay actualizándolos de tablas 
anteriores, sin explicar exactamente qué medidas van a aplicar para reducir esos 
datos. 
 
Después de tres años largos, esperábamos más de ustedes, la verdad. Le tengo que 
ser sincera: esperábamos mucho más, ya que cada día muchos vecinos deciden irse 
de los barrios de Ciutat Vella, y muchos de ellos se van porque no aguantan más. No 
pueden soportar vivir en unos barrios donde la limpieza, la seguridad y el vivir en 
condiciones no están garantizados. También se van por motivos de vivienda: porque 
no pueden pagar sus alquileres, porque no pueden afrontar lo que significa vivir en 
este distrito. Por ello le hemos pedido varias veces que aumenten las ayudas al 
alquiler, que amplíen el parque municipal de vivienda para ofrecer las soluciones 
necesarias. Sabemos que no es rápido, pero sí que se tienen que buscar soluciones y 
poner en marcha tantas cosas como sean necesarias. 
 
Cuando vas por el distrito y los vecinos te cuentan que Fulanito se ha ido porque no se 
encontraba seguro en casa, es una alarma que deberíamos ser capaces de gestionar 
entre todos. O cuando leemos en la prensa que hay una tienda que abandona Ciutat 
Vella porque el comercio en la plaza ha desaparecido y no hay quien trabaje en esas 
condiciones...; luego hablas con esa persona y te dice que no es el único, que este 
mes cerrarán dos negocios más. 
 
Gestionar una ciudad como Barcelona no es fácil, y un distrito como Ciutat Vella 
menos, porque todo pasa tan rápido y es tan grave que es difícil, pero lo que no es 
difícil es dar explicaciones y aportar soluciones. Lo que no puede ser es que este 
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verano haya sido como una telenovela, describiendo la escena de reproches y sin 
soluciones –como se diría en mi casa: «El uno por el otro, la casa sin barrer.» 
 
Usted hoy ha pedido unidad institucional. «Unidad institucional» significa tener respeto 
por todas y cada una de las administraciones, y no reproches y menosprecios. ¿Sabe 
lo que me hubiera gustado encontrar en este informe? La situación y las medidas que 
se están haciendo para atender a los niños y jóvenes no acompañados que 
deambulan por nuestras calles sin tener ningún proyecto de vida ni nada que los 
acompañe; los comercios que han cerrado sus puertas estos meses; la situación que 
se produce en todos y cada uno de los casos de ocupación. Nos hubiera gustado 
poder hablar en este Pleno sobre el mal llamado «plan de verano»; este plan que 
debería pasar por el Pleno porque ustedes definieron que este espacio temporal de 
verano en su Pla de veïnatge –o como quieran llamarlo– acababa a finales de 
septiembre. ¿Y por qué no lo tenemos? 
 
Hablemos de limpieza, de qué medidas no se han hecho y deberían hacerse. 
¿Tendremos en el próximo Pleno soluciones para el verano o al menos para todas 
aquellas acciones que se han hecho durante este verano que no han servido de nada?  
 
Nos gustaría también encontrar las partidas que ustedes han recortado y que no nos 
detallan en ningún sitio. Porque 6 millones de euros son muchos euros para no tener la 
fiscalización de ese dinero y saber en qué no se va a invertir. Hoy por la tarde nos han 
enviado un documento que nos presentaban en comisión en el Pleno extraordinario –a 
las seis de la tarde. 
 
También nos gustaría encontrar un informe detallado sobre la situación de salud, las 
listas de espera, qué mejoras se van a hacer en todos aquellos equipamientos. Usted 
ha estado hablando de la Sala Baluard, que estará abierta 24 horas, y de que se está 
viendo dónde se construirá el CAP Raval Nord, pero la verdad es que a día de hoy no 
tenemos esos informes, que tienen que estar en un sitio o en otro. 
 
La verdad es que, como he dicho, esperábamos mucho más de este informe, después 
de todo lo que hemos vivido estos últimos meses. Y sí, creo que los ciudadanos y la 
oposición nos merecemos más respuestas y no tantas incógnitas a los problemas de 
nuestros barrios. Y se lo repito, porque la verdad es que lo que hemos vivido estos 
meses es desagradable y no tiene sentido. Debería pedir disculpas a todos los vecinos 
del distrito. 
 
Y, antes de acabar, me gustaría dar unos segundos al regidor, después del 
menosprecio del conseller del PDeCAT. 
 
El Sr. Koldo Blanco Uzquiano 
 
Gracias. Una cuestión de orden a la presidenta del distrito, porque no hace falta 
recordar que estamos en una institución democrática, en un país democrático, y que 
todas las personas que estamos sentadas alrededor de esta mesa representamos a 
miles de personas que nos han votado. Estamos defendiendo sus ideas, defendiendo 
sus intereses. 
 
Y es verdad que todas las ideas son discutibles, pero todas las personas son 
respetables: hay que respetar a todas las personas independientemente de sus ideas. 
Y aquí se han proferido insultos personalizados y dirigidos directamente a mi persona y 
a la consejera de mi partido, y nos han insultado por nuestras ideas. Yo pido a la 
presidenta que condene estas expresiones y pido que intervenga en el futuro para 
evitar que se vuelva a insultar a cualquier otra persona por sus ideas. Y pido también 
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al señor Rodés que se disculpe cordialmente, y estoy seguro de que lo hará si es una 
persona honorable. 
 
La presidenta dona la paraula de nou a la regidora. 
 
La regidora 
 
Bé, no podré anar punt per punt, perquè no disposo de tot el temps necessari. Per 
anar responent a diferents qüestions que s’han anat manifestant... S’ha manifestat la 
preocupació per la situació en matèria de seguretat que hi ha al districte; el que sí que 
no els accepto de cap de les maneres és que ens diguin que neguem la realitat, 
perquè això som els únics polítics que no ho hem fet en cap moment. De fet, no hem 
negat la realitat. I sí, efectivament, senyor Rodés, quan La Vanguardia em va 
preguntar respecte a unes declaracions que vam fer en campanya i respecte al 
posicionament que tenim ara amb la Guàrdia Urbana, vaig voler ser honesta i 
reconèixer tot el que havia après també gràcies als funcionaris municipals. I crec que 
això és el que no hem de fer: mentir a la gent. Però això no ho hem fet en tres anys, ho 
vam fer des del dia u. Això sí que ho volia remarcar. 
 
I no hem negat la realitat com tampoc hem donat indicacions difuses a la Guàrdia 
Urbana o als Mossos d’Esquadra; si no, no hauríem pogut tancar 103 narcopisos en el 
que portem d’any ni s’haurien fet totes les detencions que s’han fet. Perquè, 
malauradament, el que diu el conseller de la CUP... Jo crec que sí que hem de fer una 
lluita intensiva contra el narcotràfic, i això m’agradaria molt que estigués en mans de 
l’Ajuntament, però no ho està. I, en aquest sentit, efectivament, necessitem 
col·laboració institucional. Necessitem col·laboració institucional per veure quines són 
les xarxes que porten la droga al barri del Raval i al nostre districte, qui hi ha en 
aquesta economia criminal. 
 
I, efectivament, senyor Borràs, jo crec que és irresponsable per part del conseller 
d’Interior, després d’haver estat mesos sense un govern de la Generalitat per un 155 
que ha estat el major atac a la sobirania de les nostres institucions... Però ara mateix el 
que tenim és un govern que només està pendent del tema nacional i no sap que ha de 
recuperar el temps perdut, perquè això té conseqüències directes en la vida de la gent, 
i ho estem veient. 
 
Això la regidora Homs ho deia a principi del mandat: «No fer res a Ciutat Vella és anar 
enrere.» Miri, en aquest sentit hi estic completament d’acord, senyor Rodés, però és 
que el que no està fent res, malauradament, és el Govern de la Generalitat, que hi 
hauria de posar més efectius de Mossos d’Esquadra; que hauria d’obrir més jutjats, 
perquè el que ens està passant és que Mossos d’Esquadra i Guàrdia Urbana estan 
fent més detencions que mai i els judicis s’ajornen no només una setmana o dues, sinó 
vuit, deu o dotze mesos. I el que necessitem és que la Generalitat inverteixi recursos 
per obrir un altre jutjat i per treure l’embús que tenim ara mateix, i no transmetre 
aquesta sensació d’impunitat que genera frustració també als cossos policials i, 
evidentment, al Govern i als veïns, que fan molta feina, però que després no té 
conseqüències. 
 
Però, dit això, si parlem de responsabilitat, efectivament la responsabilitat és fer-se 
càrrec d’allò que és competència teva. Per això aquest dilluns hi ha la Junta Local de 
Seguretat, on participen tots els cossos de seguretat, on jo espero i desitjo que el 
conseller d’Interior rectifiqui i digui que, efectivament, comptarem amb més efectius de 
Mossos d’Esquadra no només a peu de carrer, sinó també fent investigació. 
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I també hem demanat la col·laboració amb altres administracions, no ho focalitzem 
només en la Generalitat. Perquè, efectivament, crec que als veïns, quan estan patint 
una situació difícil en el seu dia a dia, dir-los que allò no és competència teva sona 
com que no t’importa. Sí que t’importa, i per això –com deia la senyora Barea, que deia 
que si ho hi ha respostes, es demanen a qui sigui– hem picat absolutament a totes les 
portes: fiscalia, judicatura, conselleria d’Interior, Govern de l’Estat. Hem parlat amb 
tothom, perquè des d’un govern municipal no es pot fer front a fenòmens globals. 
 
Això no vol dir que no hi hàgim de posar recursos, i això és el que hem fet, 
evidentment. I si vostès tenen més propostes de què és el que hem de fer –perquè fins 
ara no hem sentit mai propostes de coses que no estiguéssim fent ja–, evidentment 
estarem encantats de sentir-les. Igual que estarem encantats de col·laborar amb la 
Generalitat com ho estem fent per acollir l’allau de menors no acompanyats que han 
arribat aquest estiu no només a Barcelona, sinó també al país. I per això hem cedit 
l’espai de Viladomat. 
 
El que sí que hem fet –i això és cert, senyor Rodés– és que quan la DGAIA, que és qui 
té les competències per acollir aquests menors no acompanyats, ha dit que podria obrir 
un centre al centre de la ciutat, hem dit que és millor no fer-ho. Perquè, efectivament, 
en tenim una densitat molt gran ara mateix, i pensem que no faríem un bon favor als 
nens que poguessin estar acollits en aquest centre. 
 
Després entren en més qüestions, si volen; de moment, dues coses més. Una, a la 
consellera del PSC. Jo sí que aniria amb compte a no fer-li a la dreta..., a no alimentar 
fake news que circulen per desgastar el Govern o per fer creure que tots som el 
mateix. Ni a mi em va pagar l’Ajuntament el viatge a Nova York ni he estat fora tot 
l’estiu, ni a l’alcaldessa Colau li han pagat les vacances, ni hi ha hagut retallades en les 
inundacions, ni el col·lector s’ha deixat de fer perquè no s’hagi fet la segona fase del 
Paral·lel, perquè aquest col·lector ja és un projecte que està en marxa. Aniria amb molt 
de compte a no fer-li la campanya al senyor Valls, si no és que vostè ja està anunciant 
que pactaran amb ell per estar al Govern –que és el que més desitgen– costi el que 
costi. 
 
La presidenta obre el segon torn de paraula dels grups municipals, començant pel 
Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
 
Gràcies. Bé, primer de tot, si dels cinc primers minuts d’intervenció hi ha alguna cosa 
que ha ofès algú, en demano disculpes, però no tinc la sensació d’haver proferit cap 
insult. Només dir que tot argument ha de ser refutat amb un altre argument; és a dir, 
quan en la refutació, en lloc d’exposar un altre argument, s’opta per ocultar o destruir 
l’argument o l’obra de l’adversari, això deixa de ser refutació i esdevé una expressió 
d’impotència. La neutralitat no és prohibir la llibertat d’expressió, sinó que la neutralitat 
és no interferir-la. Per tant, per mi hi ha una diferència molt important entre posar llaços 
grocs i treure llaços grocs. 
 
Després, això que no són presos polítics crec que s’hauria de preguntar a les justícies 
d’Escòcia, Suïssa, Alemanya i Bèlgica, i també caldria llegir les interlocutòries del 
Suprem. 
 
Tornant a altres coses, regidora, jo al final el que li demano sobretot és treball conjunt i 
respecte institucional mutu. Vostè ara deia que el conseller Buch actuava de forma 
irresponsable. Jo crec que la solució passa per això, per treball conjunt i respecte 
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institucional. Perquè, segurament, si ens tirem els plats pel cap, els que menys 
beneficiats en sortiran seran els veïns de Ciutat Vella. 
 
I, miri, dilluns hi ha la cita perfecta a la Junta Local de Seguretat per anar-hi amb la 
màxima predisposició i amb la màxima voluntat d’arribar a acords. A més, ens consta 
que hi ha hagut canvis en l’estructura dels Mossos a Barcelona i que això pot 
representar una bona oportunitat per trobar noves vies de treball. 
 
Ara, si parlem de competències, li recordo quines té l’Ajuntament: crec que dues de les 
principals són la lluita contra la venda ambulant il·legal i el compliment de l’ordenança 
de civisme, i crec que això brilla per la seva absència. 
 
Si parlem de competències, els recordo que la neteja dels carrers i la retirada de 
trastos vells –que el Raval n’està ple– només depenen de l’Ajuntament de Barcelona. 
 
I si parlem de competències, els recordo també les que els dona la Carta Municipal de 
Barcelona en matèria de seguretat. Llegeixo: «Correspon a l’Ajuntament de Barcelona 
col·laborar en la funció de policia en la seguretat ciutadana. Correspon a l’Ajuntament 
de Barcelona sancionar en les ordenances municipals els actes contraris a l’ordre i la 
seguretat ciutadana en l’àmbit de les relacions de veïnatge.» L’Ajuntament també 
regula que es produeixin desordres i danys greus a persones i a béns de domini 
públics, tenir comportaments incívics, fer comerç ambulant, neteja de vidres i altres 
activitats a la via pública sense permís, etc. Per tant, parlem de competències. 
 
I llibertat presos polítics. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla 
 
Tan sols afegir que vostès van estar negant primer i ocultant després el repunt del 
consum d’heroïna a Ciutat Vella emmascarant les dades amb dades conjuntes, dades 
globals, de ciutat. Això ho van fer durant més d’un any, i els veïns en són clars 
coneixedors. 
 
Per tant, sí que han estat amagant el cap sota l’ala, i això ho estan pagant ara. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Crec que no ens hem entès. Malgrat el que digui el conseller de la CUP, jo crec que sí 
que s’ha de lluitar contra el narcotràfic. No sé d’on ho has tret, això. No m’has entès, 
segur. Has dit aquesta frase, i l’he apuntat perquè m’ha cridat l’atenció. 
 
De fet, em fa molta vergonya ser aquí cada dos mesos i que tots els grups de l’oposició 
i vosaltres ho feu, perquè envieu gent amb les porres a la mà a perseguir els top 
manta..., tothom es queixa de la venda ambulant, i tenim jutges i periodistes que diuen 
que hi ha el crim organitzat a la Rambla blanquejant diners i ningú els esmenta aquí. 
Em fa bastanta vergonya aliena, estar entre la patuleia que representem aquí. 
 
Això de la DGAIA... La DGAIA externalitza, com vosaltres. Algú volia que hi hagués 
una residència aquí i vau dir que no. Els nens hi són, és un fet. Pactem amb la realitat. 
Són aquí. A partir d’aquí, tractem-ho com sigui. 
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I a la gent de Ciutadans, que us heu tornat molt educats i respectables, teniu un cap de 
llista que diu que els gitanos estan associats amb la mendicitat i el robatori. Digueu que 
demani perdó, perquè és fastigós. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Me ha hecho gracia que comentase la regidora que lo que ellos nunca han perdido de 
vista es la realidad. Bueno, yo creo que estamos donde estamos precisamente 
porque..., yo no niego que hayan visto la realidad, pero vamos, la han escondido y no 
le han hecho ni caso. 
 
No me ha contestado, señora regidora, a tres temas que considero de vital importancia 
para el distrito. Uno son las obras que se están haciendo en Juan de Borbón y la 
afectación a las terrazas. Necesitan saber el calendario. Ya saben ustedes que esas 
personas viven precisamente de las terrazas, y muchos trabajos dependen de estas 
terrazas y de la actividad turística. 
 
En cuanto a la Rambla kilómetro cero, también las estatuas están aquí, y les gustaría 
saber cómo está el proyecto, qué sabe usted del proyecto. Explíquenos algo. Son seis 
años de obras. La prensa sabe más que usted. Además de los dos párrafos, ¿nos 
puede dar alguna pista de cosas que sepa? Están preocupados en plaza Real, en 
Boqueria... Hay muchos sectores en la Rambla que están preocupados por lo que va a 
pasar. Creo que usted tendría que explicarse bastante más. 
 
Y la tercera cosa que no ha contestado es si va a dimitir. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Bien, si ustedes han ido a picar puertas y no les han abierto o no les han contestado, 
tenemos un problema muy grande. Quizás tendrían que pedir las cosas bien pedidas y 
sin exigir a los demás lo que no hacen ustedes. 
 
Y, señor Suqué, cuando sea el señor Valls el cabeza de lista del partido de 
Ciudadanos, no se preocupe que le haré llegar su petición. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La regidora 
 
Malgrat que l’informe de la regidora comprèn molts més temes, era evident que avui 
parlaríem sobretot de seguretat per l’estiu que hem tingut. Al final som servidors 
públics, i els servidors públics hi som per millorar la vida de la gent i per vetllar per 
l’interès general. I és per això que sí que em sembla irresponsable –no puc evitar-ho– 
l’actitud que està tenint el conseller d’Interior. Tant de bo canviï d’actitud i dilluns 
puguem anunciar que comptem amb més efectius de Mossos d’Esquadra. 
 
Efectivament, ens han de poder demanar que fem més en aquelles coses que són 
competència nostra: en civisme, en neteja... Estem treballant pel reforç encara més de 
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la neteja i també per fer una gran campanya de sancions als grans incomplidors, que 
és una cosa que també ens diuen habitualment els veïns, que no es tracta només de 
netejar més, sinó de veure de quina manera aquell que embruta molt sovint i de 
manera reiterada pugui rebre sancions. Vostè ha fet esment de la Carta Municipal, 
però també hi ha un conveni amb Mossos d’Esquadra, per si el volen revisar. 
 
En aquest sentit, al Partit Socialista li volia comentar que si també està preocupat per 
la seguretat ens ajudi en les negociacions amb l’Estat espanyol, perquè la jubilació de 
més de 300 guàrdies urbans que preveu el Govern espanyol no es dugui a terme de 
manera no escalonada, perquè això pot suposar també un problema per a la ciutat. 
 
I, finalment, sí que volia fer esment de qüestions que han sortit abans i que no he 
comentat. Em sap greu, senyor Rodés, però el que sí que no li accepto és que tenim 
manca d’empatia. O sigui, malgrat aquest meme i aquestes fake news que es van 
generant, nosaltres ens reunim absolutament amb tothom. Jo no sé qui li explica les 
reunions a les quals vaig, o sigui que li proposaria que la propera vegada parli 
directament amb mi i li faré també el meu report, perquè als veïns de la Riera Baixa no 
els vaig dir que s’havien d’esperar perquè no hi havia res a fer. El que no faig mai –i 
crec que no ho ha de fer cap polític– és negar la realitat ni partir de la base que la gent 
no entén la complexitat. 
 
I explicaré la complexitat: és absurd, sabent quines competències i quines capacitats 
tenim com a ajuntament per resoldre situacions complexes que tenen a veure amb 
dinàmiques globals –per citar-ne exemples, Vic, Figueres i Manresa són poblacions 
que han crescut en delictes el mateix que la ciutat de Barcelona, i estan governades 
pel PDeCAT–... Com que són situacions globals, el que no faràs és enganyar els veïns 
i dir-los que això es resol posant dos guàrdies urbans a la cantonada. Perquè no és 
cert, perquè té a veure amb quines lleis tenim, té a veure amb judicatura, té veure amb 
una lluita contra les desigualtats, té a veure amb dinàmiques que crec que és important 
que puguem compartir amb els veïns i les veïnes. 
 
Però com que espero que tots estiguem d’acord que s’ha de compartir aquesta 
complexitat per fer una millor diagnosi de la realitat i per poder transformar-la realment, 
sí que els emplaço a això, que ens facin arribar propostes i que treballem conjuntament 
per millorar aquesta situació d’inseguretat. 
 
I, per acabar, la consellera del PP. Respecte a la Rambla, senyora Jiménez, ens hem 
estat reunint durant tot el procés d’elaboració del projecte de la Rambla amb els 
diferents grups polítics –de fet, el seu partit hi ha participat. El projecte es presentarà 
aviat i torno a emplaçar a tots els grups perquè puguem fer-ho conjuntament i mostrar 
que, efectivament, és un projecte de ciutat. 
 
La presidenta anuncia el proper punt. 
 
3. Mesura de Govern 
 

- Pla de dinamització comercial de Ciutat Vella 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La regidora  

Aquesta mesura del pacte es va fer amb el Partit Socialista per a l’aprovació del Pla 
d’usos –som un govern en minoria i això ens obliga a pactar, jo crec que també per 
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sort, perquè la nostra ciutat és diversa, amb les diferents forces les mesures que 
volem tirar endavant en el plenari de l’Ajuntament. Per aprovar el Pla d’usos el PSC 
ens va demanar que féssim aquest Pla de dinamització comercial, que té com a missió 
promoure el comerç de proximitat i el comerç emblemàtic, acostar els serveis que 
donen suport als barris i als comerços dels barris i dotar d’eines per adaptar-se als 
nous escenaris. 

I aquí crec que és important compartir una reflexió. Ara mateix, més enllà del fet que 
hem tingut un any difícil, amb un atemptat, un 1 d’octubre, una repressió que no 
havíem vist mai, un 155, moments de temps convulsos, crec que tampoc hem de 
perdre de vista que ara mateix la major amenaça que té el model del comerç de 
proximitat que és característic de Barcelona són plataformes com Amazon i les grans 
empreses que operen en l’àmbit digital i que estan transformant les formes de consum 
de la gent. Llavors, part de la missió d’aquest pla és potenciar determinades zones, 
acompanyar en formació i adquisició d’eines per adaptar-se a aquests nous escenaris i 
posar en valor també el que és el comerç de proximitat i els mercats municipals, 
perquè, a més, Ciutat Vella justament és el districte que té més riquesa comercial de 
tota la ciutat. I no només és el districte que té més riquesa comercial, sinó que, a més, 
crec que tots som molt conscients que, per garantir el dret a la ciutat, aquesta xarxa de 
comerços diversa i rica que tenim és important enfortir-la i fer que no caigui en 
determinats perills que efectivament l’amenacen, ara mateix. 

En aquest sentit, aquest Pla de dinamització comercial, del qual s’ha parlat amb 
diferents entitats comercials, parteix, d’una banda, de fer un model de governança des 
de la corresponsabilitat amb el sector comercial passant, per exemple, per la creació 
d’un consell de comerç i desenvolupament econòmic i diverses accions per fomentar la 
confiança entre administracions i associacions de comerciants, i, de l’altra, d’enfortir tot 
el que és la infraestructura, els recursos humans de l’Ajuntament que es destinen a 
atendre el comerç. I també hi ha una altra part de reforç d’aquest comerç de proximitat 
amb un servei per atendre els comerços afectats per la pressió immobiliària. Hem 
aconseguit un acord amb el Partit Socialista a Madrid per reformar la Llei 
d’arrendaments pel que fa a l’habitatge, i ens queda la reforma de la Llei 
d’arrendaments urbans per a locals comercials, que és també un dels motius 
d’expulsió de comerços dels nostres barris. 

Dins del contracte de Ciutat Vella –que, de fet, era un acord amb el PDeCAT per a 
l’aprovació del Pla d’usos de formes de col·laboració publicoprivada–, s’està fent un 
conveni amb el Gremi d’Hotels justament per potenciar que els hotels que tenim al 
districte, que no són pocs, facin contractació i facin consum quilòmetre zero. Hi ha una 
part que és més d’espai públic: de millora de la il·luminació, de l’accessibilitat als 
comerços, de la mobilitat. S’obrirà el Punt d’Atenció a l’Activitat Econòmica, que és una 
cosa que diferents comerciants havien demanat en diferents ocasions. 

Parlem també de potenciar aquesta capacitat des d’allò públic i, per tant, d’adquirir 
locals per, mitjançant un concurs públic, fer que puguin acollir activitat econòmica 
diversa ubicant-se en locals públics a un preu per sota del preu de mercat. 

Reforçar també l’associacionisme comercial. Crec que Riera Baixa és un bon exemple 
de com, quan tenim una associació de comerciants activa, també és més fàcil fer front 
a situacions adverses. En aquest sentit, cal posar especial èmfasi en els comerciants 
d’origen divers, que són molts, al nostre districte. 

Potenciar tot allò que té a veure també amb el comerç i la cultura. Aquí la Fundació 
Barcelona Comerç ja va fer l’actuació d’Opera Comerç. El que es vol és poder 
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reproduir activitats com aquesta o com la que estan duent a terme els comerciants del 
Call jueu amb el Museu d’Història de la ciutat. 

I connectar els mercats municipals amb el territori, restringir grups de turistes –com ja 
hem fet a Santa Caterina i la Boqueria–, tenir pagesia de proximitat als nostres 
mercats municipals i promoure la compra als mercats municipals. 

I, finalment, abans d’acabar la presentació d’aquesta mesura, voldria dir que és una 
mesura que disposa d’un pressupost de 350.000 euros anuals en què la compra de 
locals per destinar-los a activitat econòmica va al marge, i s’acompanya, a més, de 
totes les mesures que s’estan duent a terme des del Pla de desenvolupament 
econòmic. 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador  
 
Moltes gràcies. El cert és que és un bon document, però des del nostre punt de vista 
arriba tard. En llegir el Pla de dinamització comercial ens surten mil preguntes: qui ha 
elaborat aquest document?, amb quins agents?, amb quin cost?; hi heu deixat 
participar els diferents eixos comercials?, els hi heu donat veu o ja els heu presentat el 
Pla de dinamització comercial dat i beneït? 
 
Ens presenteu aquest pla i doneu a entendre que amb vosaltres comença el comerç a 
Ciutat Vella. Per variar, ni una referència a la feina feta amb anterioritat. Hi trobem 
projectes i figures que ja eren a l’anterior mandat: comerç i escoles, conseller tècnic de 
comerç, locals per als emprenedors, locals que a dia d’avui encara estan tancats –i 
estem a res d’exhaurir el mandat. Web del comerç: s’ha engegat el mandat passat, a 
través de les associacions, i mai s’ha materialitzat; sí que hi estan inclosos els 
comerços, a la web, però constantment en desactualització. 
 
Compra i contractació de proximitat. L’Ajuntament espero que prediqui..., perquè 
d’acord que la impremta municipal està a la Zona Franca, però de vegades feu 
encàrrecs a impremtes privades ubicades a Sabadell. I posant exemples de la feina 
feta que us heu petat per tornar-la a instaurar amb aquest pla em podria passar els 
molts minuts que tinc d’intervenció. Una feina que us recordo que va ser treballada el 
mandat passat de manera consensuada amb tots els agents implicats, inclús els 
polítics. 
 
Precisament per això ja el primer punt del pla queda en entredit. Confiança? En qui? 
Un govern que presenta, a pocs mesos de finalitzar el mandat, un pla imprescindible a 
Ciutat Vella, que, venint de vosaltres, s’hauria d’haver fet –amb la vostra terminologia– 
coparticipat, coproduït, vaja, havent-lo treballat conjuntament i consensuat? No sou els 
herois de la ciutat, ni de bon tros, i de vegades us costa entendre que l’oposició hi és 
per a més coses que per fer crítica constant. Bàsicament considerem que posar-vos a 
parir les 24 hores els 365 dies de l’any no és treballar per al nostre districte. En moltes 
ocasions ens heu trobat i ens hem entès. Què havia de canviar ara en el Pla de 
dinamització comercial? Sobre comerç, en sabem, i lamentem moltíssim que no ens 
hàgiu fet cap consulta. 
 
El document està molt bé. Ho celebro pel bé de tots els comerciants, perquè realment 
en aquest districte era indispensable, però és poc creïble precisament pel Govern que 
el presenta: el Govern que va començar a no creure en el comerç; el que ha promogut 
el top manta; el que ha apostat pel decreixement; el que ha generat gentrificació per 
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culpa de la falta de manteniment, la incapacitat de gestionar el turisme, l’incivisme i la 
inseguretat; el que ha creat un conflicte permanent amb el Gremi de Restauració –
aquest matí hem estat testimonis de les queixes d’aquest gremi–; el que ha ningunejat 
els comerciants de Via Laietana; el que no ha tingut diàleg amb el sector; el que està 
deixant morir el comerç emblemàtic. Què n’heu fet, del Pitarra? I de l’Índio? L’heu 
deixat saquejar, i ara què? En el nostre mandat es va comprar el Marsella per 
preservar-lo. 
 
Us ho dic amb tota la sinceritat del món: aneu tard a tot arreu. Només puc pensar que 
us heu aturat, heu reflexionat i, de cop i volta, heu canviat. I, si és així, us ho agraïm, 
ho celebrem i ens feu molt feliços. No entenc com la regidora de Participació ha estat 
incapaç de promoure i dinamitzar el Consell de Comerç del districte. No entenc que la 
regidora de Participació hagi estat incapaç de promoure i dinamitzar la participació per 
a l’elaboració d’un pla de comerç. De vegades em deixeu sense paraules. 
 
De veritat, senyora regidora, ens costa veure que, després de tres anys, això ens ho 
presenteu ara mateix. En els tres anys que heu governat, jo sempre he estat membre 
de la Junta de Comerciants del Raval. No puc parlar per tot el districte, és veritat, però 
sí per un barri. A la senyora regidora l’he vist tres vegades, però al conseller de 
Comerç, zero. I realment no és res personal, és més aviat professional. El que 
necessita el comerciant és menys incivisme, més neteja, més seguretat, més 
inspeccions als il·legals, que se’ns protegeixi de les vendes deslleials. I sobre això de 
què parlo no trobo cap mesura. 
 
I ja acabo. Pel que fa al pressupost, són 350.000 euros anuals repartits en sis agents. 
En quines proporcions? I en quins destins? Sobretot perquè dubtem que es faci una 
transferència de capital perquè el districte en faci el que vulgui. Per tant, passa a ser 
una misèria. Si fossin addicionals, encara, però imputar despeses a mercats, ocupació 
de Barcelona Activa, Direcció de Comerç, no ho veiem. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga i Muñoz  
 
Per al Partit Socialista aquest havia de ser un pla molt important i útil, però creiem que, 
lamentablement, al final no ho serà –una altra oportunitat perduda. I el foment del 
comerç de proximitat és important en els moments que estem a Ciutat Vella, i ara 
encara més. 
 
El Partit Socialista havia demanat algunes mesures que el pla finalment no ha tingut en 
compte. Havíem demanat un pla de dinamització comercial a Ciutat Vella i implementat 
durant el període 2018-2019. El que tenim és un pla de dinamització comercial que es 
presentarà a final del 2018 –massa tard– i que s’allargarà fins al 2023. Largo me lo 
fiáis. 
 
El PSC havia demanat un pla de xoc immediat al Raval. La situació dels comerciants 
del Raval és dramàtica per la inseguretat i l’incivisme, que espanten la clientela i fan 
que les vendes baixin. Els comerciants no encaren la campanya de Nadal amb gaire 
optimisme, per no dir amb gens. Això és fer barri? El que tenim és que no hi ha cap pla 
de xoc per reflotar el comerç al Raval, i si la seguretat i l’incivisme han de dependre del 
pla de xoc de l’estiu ja podem començar a córrer. 
 
El Partit Socialista havia demanat la continuïtat de la prova pilot dels APEU –àrees de 
promoció econòmica i urbana del Born–, una acció comercial ja en marxa i que estava 
tenint bons resultats. L’APEU es preveu en aquest pla de dinamització, però només 
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amb bones intencions, sense cap acció concreta a desenvolupar, una acció que 
funciona convertida en paper mullat, potser perquè no era una proposta seva. Doncs 
anem bé. 
 
El PSC havia demanat un pla de xoc contra la venda i la compra ambulant il·legal i el 
control dels usos i les activitats, incrementar el nombre d’inspectors i inspectores de les 
activitats i la creació d’una oficina d’atenció al públic específica per a aquests temes. 
Cap d’aquestes propostes hi és recollida. 
 
En definitiva, tenim un pla de dinamització comercial de Ciutat Vella que arriba tard, 
que apunta massa lluny quan les problemàtiques són actuals i urgents, amb poca 
concreció de mesures. És un pla que no respon a la realitat actual de Ciutat Vella, on 
el comerç viu una situació d’urgència i emergència que no s’hi reconeix i no s’hi actua 
en conseqüència. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Gràcies, presidenta. Ja em perdonaran, però jo no puc estar-me de mostrar la meva 
absoluta estupefacció perquè vostès, a set mesos de les eleccions, ens presentin un 
pla de dinamització comercial del districte. Un pla gasiu, un pla sense contingut, en el 
qual pròpiament de dinamització sols hi hauria poc més que la zona de Riera Baixa –
per això vostè l’ha anomenat, ara. 
 
Un pla, al capdavall, poc territorialitzat, poc aterrat en l’àmbit local, que ens genera un 
seguit de preguntes: què han estat fent fins ara?, quan el pensen aplicar?, per què 
s’intenten rentar la cara amb el comerç? Realment creuen que presentant aquest pla a 
aquestes altures aconseguiran res, després de tots aquests anys d’anar en contra 
literalment del petit comerç? De debò? 
 
És a dir, el fet que avui ens presentin aquest pla és realment la plasmació del que per 
a vostè és el sector comercial, que és un cúmul de prejudicis. El seu Govern va 
començar sense regidor de Comerç, sols amb un trist comissionat, el qual, a més, no 
sabia ni un borrall sobre la matèria. Van seguir amb el vist i no vist del regidor Colom, i 
quan van pactar el «Govern del canvi» amb el recanvi d’Iniciativa i amb els socialistes 
de sempre evidentment no van fer res més per mantenir la cartera de Comerç. Vostès 
se’n van desempallegar i la van traspassar a la regidora Ballarín, fins que es va 
consumar la seva manca d’acord amb el PSC i, òbviament, la matèria va tornar a ser 
transferida al regidor Colom. 
 
En resum, un autèntic despropòsit que ha durat anys i que exemplifica com de 
supèrflua és per a vostès l’activitat comercial. Ho és tant que encara no han tingut a bé 
presentar el pla que ara ens presenten als eixos comercials i a les diferents entitats –
encara no l’han rebut. Ho és tant que en la reunió que van fer per explicar-los les línies 
mestres, del que van acabar parlant va ser de delinqüència, inseguretat i neteja, tres 
ítems cabdals que no apareixen en el pla. 
 
Però vostès no han enviat el pla. Els comerciants es van queixar de l’abandonament 
en què els tenen, del fet que els entren a robar i que el servei de neteja fa setmanes 
que no fa la neteja. També es queixen de la manca de recollida comercial del cartó. Ho 
comento bàsicament perquè fa un moment deia que li havíem d’exigir més en aquesta 
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matèria –neteja, per exemple– i que estava abocada en aquests menesters. Doncs en 
aquestes demandes l’evidència és tan palmària que vostè, regidora, els va respondre 
literalment «Crec que els de la neteja em prenen el pèl.» Com comprendrà, als 
comerciants no tan sols els té de cul per la seva política contrària a la seva manera de 
subsistència, sinó que, a més, estan esparverats veient el seu nivell de gestió, i a tenor 
d’aquesta resposta encara més. Ja em perdonarà, però a qui el servei de neteja se la 
rifa no fa gaire confiança perquè pugui dirigir un districte. Ni governança ni gestió.  
 
Recordo que el març del 2017, quan es presentaven els criteris per a la realització 
d’activitats a la via pública, la mesura presentada deia textualment: «Donar suport al 
teixit comercial, especialment al petit comerç local.» I jo els responia: «Tant de bo, 
perquè bona falta ens fa.» Perquè els pobres comerciants del districte a hores d’ara –
d’això en fa un any i mig– encara esperen intuir quines seran les polítiques que 
impulsaran des de la ciutat per promocionar el comerç de proximitat. 
 
Avui ens presenten un pla que bàsicament és un pla de Cap d’Any, d’aquests que 
estan farcits de bones paraules, de paraules boniques, de bons propòsits, però que no 
seran complerts. Com, per exemple, una governança del comerç basada en la 
confiança i en la corresponsabilitat, potenciant la participació del sector del comerç. 
 
I aquí agafo les paraules de la meva companya del PDeCAT: es tracta d’un pla de 
comerciants que ni el tenen ni el coneixen ni han participat –tant que apel·leu a aquest 
mot– en la seva elaboració, perquè no hi han participat, perquè no els n’heu fet 
partícips. O sigui, esteu parlant de participació i no els en feu partícips. Avui ens 
presenteu un pla que té com a línies estratègiques el turisme i la cultura, els quals 
considereu dues oportunitats per al comerç de proximitat. Pregunteu als comerciants a 
veure què us diuen sobre la vostra política turística: literalment, que la vostra 
campanya contra el turisme està posant en risc, i molt, el petit comerç; que, sense 
cuidar un turisme amb capacitat de despesa, el volum comercial de Ciutat Vella que es 
reflecteix en l’informe no s’aguanta. 
 
I això significa, entre altres qüestions, abordar la problemàtica de la inseguretat. Com a 
dada els diré que a la Rambla de 9 del matí a 5 de la tarda actualment es realitza el 
75% de la facturació. És a dir, les hores de la tarda i del vespre són totalment 
improductives, i això és degut, segons els botiguers, a la inseguretat, a la deixadesa i a 
la degradació. 
 
Per acabar, un apunt. Sobre la línia estratègica de suport i promoció dels mercats, és 
ben senzill. Després parlarem del cas particularment, però el resum seria aquest: facin 
tot allò que han deixat de fer a la Barceloneta. Tal qual. 
  
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 
 
Ara que dèiem això de la campanya contra el turisme, jo no sé si fa una campanya 
contra el turisme, però el Tsunami Veïnal els volien cascar, eh? El Tsunami Veïnal 
aquest estiu volien cascar els turistes. Això de la turismofòbia és un fenomen ben 
preocupant. 
 
S’ha dit bastant, ja: «buit de contingut», «paper mullat», «bones intencions», els traços 
generals. Potser ajudaria molt descriure què és el comerç de proximitat, perquè, si no, 
queda com una paraula volàtil; es va fer amb la venda de proximitat, al Departament 
d’Agricultura, Decret 24/2013 –crec que ja era Convergència i Esquerra. Era una cosa 
proteccionista, però es va descobrir que es reduïen els nivells de carboni o que hi 
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havia les coses de temporada. Va anar bastant bé. Seria interessant descriure què és 
exactament comerç de proximitat, de què parlem quan parlem de comerç de proximitat, 
una descripció, i llavors poder-lo fomentar o ajudar. 
 
I sobre el Pla de desenvolupament econòmic que hi dona suport... He de dir que una 
única vegada em vaig referir en aquest plenari a la meva vida pròpia per dir-vos que la 
primera Mercè vaig treballar sense contracte, de manera informal, en un càtering 
contractat per l’Ajuntament. Ho vam comentar aquí. Algú informalment em va dir que 
era molt greu. Han passat totes les Mercès, s’acabarà el mandat, i la gent que conec 
que està treballant a la Mercè amb concessions de l’Ajuntament està treballant sense 
contracte. Llavors, un pla de desenvolupament econòmic amb una oficina d’orientació 
laboral, amb la UGT i amb Comissions Obreres –amb l’historial que tenen la UGT i 
Comissions Obreres en aquest barri–, també no deixa de ser una cosa buida de 
contingut i paper mullat. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Mire, señora regidora, sincera y desgraciadamente, tienen ustedes un lastre muy 
grande, y es la fama que tienen –merecida– de ser un gobierno muy negativo para el 
comercio por propia voluntad, y hasta por definición, me atrevería a decir. 
 
No se extrañen –bueno, no se extrañan–: inexistentes relaciones con el tejido 
asociativo comercial del distrito, y si lo niegan pásennos su agenda de reuniones con 
las 24 asociaciones del distrito en los últimos tres años, por favor. El punto número 1 
de las peticiones del tejido asociativo comercial de Ciutat Vella y de toda Barcelona, 
desde que desgobiernan esta ciudad, es que les libren del top manta, y usted hace 
todo lo contrario. ¿A quién quiere engañar? ¿Es una broma, este plan, o una burla? Si 
no es así, ¿dónde están las medidas para combatir el top manta? A lo mejor es que 
me las he pasado sin querer. Eso demuestra que este plan que nos presentan lo han 
hecho ustedes sin encomendarse a ningún comerciante.  
 
Son ustedes defensores a ultranza del top manta, incluso tuvieron a una consellera, 
Llum, que se manifestaba a favor del top manta en una clarísima apología de la 
delincuencia y en contra del comercio de nuestros barrios. El Partido Popular pedimos 
aquí su dimisión, y organizaron un escrache que todavía recuerdo. Usted, regidora, la 
defendió a ultranza, y eso implicó defender a ultranza el top manta. 
 
De todas las peticiones del comercio, como seguridad o limpieza, tampoco ha hablado 
usted. Superrealista, señora regidora; es usted superrealista. 
 
Las partidas que dedica en el presupuesto para fomentar y dinamizar el comercio en 
Ciutat Vella son pírricas, y dudo mucho que se las gasten todas. 
 
Son enemigos declarados de la principal fuente de ingresos del comercio del distrito: el 
turismo, a pesar de reconocer ustedes en su informe que dos tercios del comercio de 
Ciutat Vella no serían posibles sin el turismo. ¿Y qué sería de Ciutat Vella si 
desapareciese este cerca del 70% del comercio? Calles oscuras, locales cerrados, 
más inseguridad, mayor degradación, por no hablar del perjuicio enorme que eso 
causaría a las arcas públicas y a los servicios públicos que reciben los propios vecinos 
del distrito. 



32 

 
Son ustedes azote de la hostelería, restauración y terrazas, y presumen de ello. En vez 
de hacer algo para frenar el incivismo, ustedes siempre han apostado por criminalizar 
la terraza, por señalar al dueño de una terraza como el culpable de todos los males del 
distrito. Ya no cuela. Ahora la señalan a usted, y eso es mucho más acertado. 
 
Ha llegado usted a llevarse mesas y sillas de los porches de la Boqueria con un 
camión, llevando a aquellos locales al borde de la ruina por un arrebato de 
prepotencia. Hubo despidos, pero eso a usted le da igual. Llegó a inventarse un 
informe de bomberos –usted, señora regidora– que no existió nunca para justificar la 
incautación del ajuar industrial de unos empresarios que no molestaban a nadie. 
También por eso pedí su dimisión en este Pleno, regidora, por mentir. 
 
Lo único positivo hacia el comercio que le he escuchado yo decir en este informe y en 
varios procesos de participación del distrito, como consejos de barrio, etc., ha sido 
cuando se ha referido al comercio pakistaní. En varias ocasiones le hemos oído decir 
que tiene preparado un plan de dinamización del comercio pakistaní, porque es un tipo 
de comercio que a usted le gusta mucho y defiende. Entiendo que nos lo presenta aquí 
hoy. Yo creo sinceramente, señora regidora, que todo el comercio merece una 
atención especial, y no debería depender de una nacionalidad concreta –vamos, creo 
yo. 
 
Como le iba diciendo, lo que nos presentan aquí es un engaño, regidora –aunque no 
engaña a nadie–; un engaño y una burla para el comercio de este distrito. Las 
peticiones del comercio del distrito ya las conoce usted de sobras, y el comercio ya 
sabe que a usted esas peticiones le importan cero. 
 
El comercio de Ciutat Vella necesita un gobierno que realmente vaya alineado con él, 
que lo defienda y lo apoye como fuente de riqueza, de seguridad, de empleo, de 
civismo, de convivencia, y de futuro para nuestros barrios. Porque los vecinos de 
Ciutat Vella necesitan que su barrio tenga futuro, y necesitan comercios donde puedan 
comprar con total garantía de calidad. Y eso solo puede hacerse de la mano del tejido 
asociativo comercial de nuestros barrios, cosa que no está pasando ni de lejos. Porque 
para ir de la mano de las asociaciones de comerciantes uno ha de escucharlas y 
ponerse a su servicio, y esto no está ocurriendo desde hace años. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Aquesta mesura que ens han presentat, després que en el passat 
Ple tots els partits de l’oposició presentessin mesures i iniciatives sobre comerç, 
demostra que el Pla de desenvolupament econòmic que vostès van presentar i van fer 
tan públic no respon exactament a les peticions ni a les demandes ni a les necessitats 
de recolzament i millora dels comerços del districte. 
 
Sabem que aquest pla s’ha presentat a algunes associacions de comerciants del 
districte, però no a totes, i si no es presenta a totes, no hi haurà consens i no podran 
fer d’aquest document el seu document per dur a terme les polítiques de comerç. La 
participació que s’ha fet posa en dubte aquesta importància que vostès avui li donen, i 
creiem que, si no li donen importància i no fan mesures concretes i reals que satisfacin 
les necessitats dels comerciants, quedarà en res. 
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De fet, el teixit associatiu és molt més extens que el que vostès descriuen en aquesta 
mesura. Si no hi surten totes les associacions del districte, no podran fer seu el seu 
document. Tot i això, agraïm la presentació de la mesura, com no podria ser d’una altra 
manera. Reconèixer la importància que té, en el comerç del districte i en els barris de 
Ciutat Vella, la necessitat de reforçar, acompanyar i fer partícips els comerços en les 
polítiques que els afecten és un fet que hauria de ser present en totes les accions que 
fa el Govern, però avui en dia no és així. 
 
Se’ns presenta una anàlisi de la situació que ja és ben coneguda i ben sabuda per tots. 
Podem compartir les estratègies i les accions, però tenim la sensació que aquest pla 
quedarà en paper mullat si abans no garantim la seguretat, la neteja, la implicació real 
del Govern en temes de comerç. I, a més, no serviran de res les respostes que vostès 
donen en comissions que posen en dubte aquesta importància que avui els donen. 
 
On són els projectes APEU? I la Guia de comerç accessible que ja tenen al seu calaix? 
On són la seguretat, la neteja i la promoció del comerç legal? Què passa amb el top 
manta? Què passa amb la competència deslleial? Què passa amb les campanyes 
concretes com ara la de Nadal, que s’aproxima? Quines accions faran per ajudar el 
comerç en aquesta època? Els comerciants segueixen sense viure tranquils, perquè no 
saben a qui dirigir-se quan es tracta de comerç.  
 
Tampoc els importa, a vostès, el comerç, ja que ha estat un joc de cartes entre les 
seves anades i vingudes amb els diferents partits de l’oposició. I el pitjor és que els 
comerciants se senten desatesos. 
 
Vostès, en el document, a l’inici, parlen de 31 accions, però després només 
n’apareixen 30; entenc que és un error. Ho torno a repetir: compartim moltes de les 
línies i de les accions que apareixen en aquesta mesura, però n’hi ha moltes que 
podrien haver implementat des del primer moment en què vostès van presentar el Pla 
de desenvolupament econòmic, fa gairebé un any. 
 
Som l’únic districte que no té taula de comerç. Benvinguda serà aquesta constitució de 
la taula. 
 
Potenciar la participació del comerç en les polítiques del districte? Només faltaria. 
 
Vostès parlen del Gremi de Restauració i del Gremi d’Hotelers, que els tenen en peu 
de guerra dia rere dia, i avui n’hem tingut una mostra molt clara a la plaça de Santa 
Maria. 
 
Revisar els criteris de subvencions per reforçar i enfortir el comerç? Clar que sí. De fet, 
això ho podien haver fet des del moment en què van entrar a governar. 
 
L’avaluació dels projectes que ja estan en marxa –relleu i traspàs de comerços, 
«Comerç a punt», «El comerç i les escoles», baixos de protecció oficial– la podien 
haver fet després de presentar el Pla de desenvolupament econòmic. Però avui ens 
trobem que aquestes mesures encara no estan implementades. 
 
Millorar l’espai públic? Per descomptat. Obres, neteja, seguretat, posar en marxa 
noves proves pilot per ajudar aquest comerç i donar respostes a les seves necessitats. 
Accessibilitat als comerços? Sobretot. 
 
Vostès diuen també de realitzar un cens d’establiments buits. Ja els el vam demanar 
en l’aprovació del Pla d’usos, i d’això fa molts mesos. 



34 

 
Per acabar, algunes preguntes: l’oposició formarà part d’aquests espais de 
seguiment?; formarem part del Consell de Comerç? Perquè entenc que en aquest 
comerç sí que hi hauríem de participar, ja que vostès sempre diuen de posar-ho al 
cartipàs, però mai se sap... Vostès també parlen dels 350.000 euros anuals que 
implicarà aquest Pla de dinamització comercial. De quina manera aquests diners 
aniran destinats a ajudes i a recolzament per al comerç? Es podran ampliar aquestes 
accions i línies estratègiques que no han estat consensuades amb tots els comerços 
del districte? Quin serà el calendari d’execució d’aquest pla? 
 
Els torno a repetir que podem compartir les estratègies i les accions, però no tenim la 
sensació que aquest pla es dugui a terme. Quedarà en paper mullat com totes les 
mesures de govern que vostès presenten en aquest plenari. Abans de fer totes 
aquestes propostes i aquestes accions, haurien de garantir la seguretat i la neteja i la 
implicació que vostès tenen vers el comerç, que a dia d’avui no sap ni a qui dirigir-se. 
 
La presidenta dona la paraula a la regidora. 
 
La regidora 
 
Només per fer una mica de repàs del que han anat dient... Ja m’imaginava que el que 
farien seria reproduir el meme que aquest Govern està en contra del comerç. 
Malauradament, sento anunciar-los que no és així. De fet, aquest any 2018 haurem 
invertit 4.100.000 euros en tot el que és potenciar el comerç de proximitat. 
 
El Pla de desenvolupament econòmic, senyora Barea, jo crec que en cap cas ha estat 
un fracàs. És la primera vegada que hi ha una visió integral i holística sobre el que és 
el desenvolupament econòmic tant en inserció laboral com en promoció comercial o en 
foment d’altres tipus d’economia, com poden ser l’economia social i cooperativa o 
treballar per la diversitat comercial i perquè no acabem sent víctimes d’un monocultiu 
turístic que, efectivament, hem denunciat des d’un primer moment, i continuarem fent-
ho, perquè el comerç és essencial per poder viure als nostres barris amb tranquil·litat i 
tenint totes les nostres necessitats cobertes. 
 
I, en aquest sentit, senyora Chacón, sí que n’hem parlat amb moltes de les 
associacions de comerciants del districte. Això és una concreció del pla de 
desenvolupament econòmic, però d’aquestes 30 mesures que presentem avui n’hi ha 
13 que ja estan en marxa des de fa temps –no és que ens hi posem ara. Igualment, si 
vol que quedem amb alguna junta o amb algun eix podem fer-ho, evidentment. N’hem 
parlat gairebé amb totes les associacions de comerciants del districte. 
 
I, sobretot, el que hem fet ha estat recollir acords i propostes que han sortit d’aquest 
espai del plenari i també d’espais de participació, que, efectivament, el que fan és 
plasmar aquestes necessitats amb què ens hem anat trobant i també plasmar i 
aglutinar totes les mesures que tenen a veure amb això: l’enfortiment del comerç de 
proximitat, el programa «Comerç a punt» o la promoció de la participació de persones 
d’origen divers. Efectivament, senyora Jiménez, nosaltres creiem que no hem de negar 
que gairebé el 50% de moltes zones del nostre districte tenen comerços d’origen 
divers. I hi ha programes com Oberts al Futur o iniciatives com ara mancomunar 
esforços, els baixos de protecció oficial, la compra pública quilòmetre zero o el cens de 
comerços buits, que són mesures que ja estan en marxa. 
 
El que sí que hem fet, senyor Borràs, és complir acords. Això nosaltres ho fem. Igual 
que amb vostès vam pactar que posaríem en marxa la declaració de Ciutat Vella com 
a espai de protecció patrimonial i hi estem treballant, vam pactar amb el PSC que 
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faríem un pla de dinamització comercial, que seria l’aterratge, el desenvolupament i 
l’ampliació de mesures concretes del Pla de desenvolupament econòmic, i això és el 
que hem fet. No ens posem les piles a última hora, al revés: així com al mandat 
anterior s’hi invertia una mitjana de 90.000 euros anuals, estem invertint una mitjana de 
2.000.000 d’euros en el desenvolupament econòmic del districte d’ençà que vam 
presentar el Pla de desenvolupament econòmic. 
 
I només una menció a la consellera del PDeCAT: m’encantaria saber quines són les 
mesures que no hi hem inclòs, perquè nosaltres li vam lliurar la proposta de Pla de 
dinamització comercial quatre mesos abans de presentar-lo i jo he parlat diverses 
vegades amb la seva regidora per saber si ens havien de fer alguna proposta o algun 
suggeriment i no ens n’ha arribat cap. Potser s’han equivocat d’adreça electrònica i no 
ho hem vist, cosa que em sobtaria molt, la veritat. Li demanaria, si us plau, que no 
menteixi. Si vostès van arribar a un acord amb nosaltres amb el qual ara no estan 
d’acord, doncs, diguin-ho tranquil·lament. Nosaltres estem complint els nostres acords. 
Mentides, no; cap ni una, si us plau. 
 
Dit això, crec que és important que treballem perquè aquestes mesures efectivament 
es duguin a terme. El comerç al districte de Ciutat Vella és essencial per a la vida 
veïnal i també per a l’activitat econòmica de la nostra ciutat. I el que presentem aquí no 
són generalitats, com hem vist en altres mesures de govern d’altres mandats, sinó que 
són mesures molt concretes, algunes de les quals ja estan en marxa i d’altres que 
s’han de poder desenvolupar aviat, com ara el Punt d’Assessorament i Atenció a 
l’Activitat Econòmica, que és una demanda que, si no ho recordo malament, senyora 
Chacón, també ens va fer l’associació de comerciants de la qual vostè és part. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La senyora M. José Chacón i Salvador 
 
Només puntualitzar dues coses. Crec, senyora regidora, que no m’ha entès. Jo no he 
dit que no s’hagin reunit amb les associacions de comerciants; simplement he dit que 
s’hi han reunit un cop elaborat el pla per presentar-lo. 
 
L’altre punt que volia dir és que confon el conseller Borràs amb el conseller Rodés, i a 
la consellera del PDeCAT amb la del PSC. No ho sé. Li demanaria que tingués una 
mica més de cura. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Gràcies. Des del Partit Socialista ens sap molt greu que no creguin ni en els APEU ni 
en el fet de posar fi a la venda ambulant. Creiem que aquest no es un pla que ara 
necessiti el comerç del districte. Ha de ser més punyent i ha de tenir accions concretes 
per poder revertir allò que fa més mal al comerç de Ciutat Vella i n’allunya els clients, 
que són la inseguretat i l’incivisme. 
 
Els eixos comercials recorden –segons el que nosaltres hem parlat amb ells– que 
només es va parlar de seguretat i de neteja, més que de comerç en si. Sobretot, 
seguretat i neteja. 
 
Gràcies. 
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La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Tan sols dir-li que, al cap i a la fi, el que opini jo sobre el que han fet vostès –l’històric 
que tenen acreditat– tampoc no és gaire important. El que és important és el que 
opinin els comerciants, i en això hi ha unanimitat, eh? 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 
 
Molt ràpidament. A l’oposició, que es refereix a la dimissió de la regidora, voldria 
preguntar-nos de què serviria una cosa així. Si la regidora dimitís, vindria algú altre del 
seu partit i seria la mateixa cosa. No sé per què ens hem de fixar en personalismes. 
Ens hem de fixar en el com i en el perquè, que són molt més difícils i sofisticats. 
 
I nosaltres li critiquem, a Barcelona en Comú, que facin polítiques molt semblants a les 
de Convergència. Li critiquem que, si tornés Convergència, dirien: «Mira, heu 
augmentat el pressupost dels SAT, no es poden fer altres coses.» Això, li ho criticarem, 
però ficar-se amb les persones o fer plenaris per demanar dimissions de les persones 
em sembla el Barrio Sésamo aquell. 
 
Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Una pregunta: por lo que ha dicho, señora regidora –no lo hemos entendido muy bien–
, ¿este plan lo han hecho con el PDeCAT? Es una medida de gobierno... Ah, con el 
Partido Socialista. Había entendido con el PDeCAT. Vale, me extrañaba que las 
medidas del gobierno se hicieran con un partido de la oposición. 
 
Yo le vuelvo a pedir, señora regidora, que nos haga llegar su agenda de reuniones con 
las 24 asociaciones de comerciantes del distrito en los últimos tres años. Es 
imprescindible que nos pase esto, porque yo no me puedo creer que en reuniones con 
el comercio a usted no le hayan pedido que incluya en el plan el top manta, la 
inseguridad, la ausencia de limpieza, por no hablar de la guerra al turismo o de la 
guerra a las inversiones en Ciutat Vella. Así que me gustaría saber el trabajo que ha 
hecho usted por las asociaciones de comerciantes del distrito durante estos tres años. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Vostè ha dit que aquest pla és l’aterratge de les mesures del Pla 
de desenvolupament econòmic. Doncs ja era hora: el pla va ser presentat fa un any, i 
encara no ens han demanat si hi volem incorporar alguna cosa o no. 
 
Vostè també ha parlat de «reproduir el meme». Bé, no ho sé, jo no m’ho prendria tant a 
broma. Jo crec que el comerç s’ho està prenent molt seriosament i considera que 
aquest Govern no es preocupa per ells. Però això no li dic jo ni li diu un altre partit, li 
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diuen també els comerciants. Li van dir en moltes reunions a les quals jo vaig assistir, 
després que no ens deixin anar a les taules de seguiment del Pla de desenvolupament 
econòmic. Li diuen sempre el mateix: «No es preocupa per nosaltres.» 
 
Si ells tenen aquesta sensació és que potser vostès han fet alguna cosa malament 
amb el comerç, i s’haurien de plantejar quines coses poden canviar perquè el comerç 
es senti recolzat en aquests mesos que els queden de legislatura. 
 
Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La regidora 
 
Primer, senyora Chacón, té raó: he confós PDeCAT amb PSC. A qui li deia que no 
mentís era al PSC. 
 
Senyora Jiménez, molt ràpid: la meva agenda és pública. A diferència del que ha fet el 
seu partit mentre estava al govern, les nostres agendes són públiques. I, per tant, 
vostè pot comprovar amb qui m’he reunit, no només amb les associacions de 
comerciants, sinó també amb tothom que m’he reunit durant tot aquest mandat. Està 
publicat al web. Jo ja sé que vostè prefereix que imprimim les actes i que no vol res per 
mail; ho sento molt, estem en l’era digital i pot comprovar-ho al web de l’Ajuntament. 
 
I una cosa que malauradament no em podrà respondre, però... Quan ens deia que 
s’havien obert expedients abans, no sé si el que ens estava demanant era que no 
féssim complir la normativa, perquè igual que es fan intervencions en matèria de venda 
ambulant –on també s’ha iniciat una feina més d’inserció social–, es fan intervencions 
també perquè a l’espai públic no està permesa la venda ambulant. Ara bé, si el Govern 
de l’Estat espanyol vol ampliar els permisos de treball per poder donar sortida a tota 
aquesta gent que es dedica a la venda ambulant, nosaltres continuarem demanant-ho. 
 
I, efectivament, seguretat i neteja ens ho han demanat moltes vegades. Aquest és un 
pla de dinamització comercial, i tota la feina policial i de millora de la neteja va per una 
altra banda, pel que fa a papers. Això no vol dir que aquesta millora de la seguretat i 
de la neteja..., evidentment, ha de beneficiar també els comerciants. 
 
 
C) Part decisòria 
 
 

1. Aprovació de l’acord de la Ponència de Nomenclàtor sobre la 
denominació com a passatge de Josep Benet de l’espai de connexió de 
vianants entre els carrers Montalegre i Ramelleres per l’interior de 
l’equipament universitari. 

 
La presidenta anuncia el punt i dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
Bona tarda. Se sotmet a votació del Consell Plenari el fet de posar un nom a un 
passatge que és el passatge que hi ha dins de la Universitat de Barcelona, a la 
Facultat de Geografia i Història, entre Montalegre i Ramelleres. 
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La proposta és posar-li el nom de Josep Benet, una persona de cultura, un home de 
pau, un home de democràcia, un home d’intervenció política, un home de reflexió, una 
persona que sens dubte ha construït aquesta societat que tenim ara i que en aquests 
moments de barbàrie i de pèrdua de llibertats i d’escurçament radical de la democràcia 
segur que estaria ferm i dempeus en contra d’aquesta situació. 
 
Faig una mica la biografia de Josep Benet. Va néixer a Cervera l’any 1920, malgrat 
que ràpidament es va traslladar a Can Maguerola, a Sant Andreu de Palomar, per ser 
criat per la seva família. Allà va viure la Guerra Civil i des de molt jove es va implicar en 
diverses tasques polítiques, començant, per exemple, per ajudar diverses persones 
d’església a escapar de la zona de guerra de Barcelona. Després, un cop va acabar la 
Guerra Civil, es va comprometre fermament amb la lluita antifranquista, la lluita per la 
democràcia. Va fundar Serra d’Or. És una de les ments més reconegudes en l’àmbit de 
la història de Barcelona i de casa nostra. L’any 1961 va rebre el Premi Maragall de 
l’Institut d’Estudis Catalans; el 1996, el Premi d’Honor de les Lletres Catalanes 
d’Òmnium Cultural; el 2000, la Medalla d’Or de la Generalitat. També va ser editor –per 
exemple, amb la fundació de Serra d’Or– i va fer una tasca política, com ara amb la 
seva implicació en la resistència antifranquista en l’organització de la vaga dels 
tramvies del 1951, l’afer Galinsoga del 1960, la campanya «Volem bisbes catalans» del 
1967 o la fundació de l’Assemblea de Catalunya. Va ser senador, fou parlamentari i 
membre de la Comissió dels Vint de l’any 1978 i a les eleccions del 1979 va ser 
reelegit senador en representació de la candidatura per l’Entesa amb el suport, en 
aquest cas, del PSUC. 
 
Així, doncs, una figura cabdal de la nostra història recent en un indret de cultura, en un 
indret de formació, com és un passatge dins d’una universitat: historiador, polític i 
editor. 
  
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
 
Moltes gràcies. No m’estendré tant com el conseller Rabassa, perquè si ho fes seria 
repetir-nos. El que sí que vull deixar ben clar és que era un jove nacionalista català i 
que de molt jove, amb divuit anys, a causa de la Guerra Civil espanyola i de la 
implantació de la dictadura, va lluitar incansablement per la democràcia i la identitat 
nacional de Catalunya tot formant part del bàndol republicà. Va ser advocat 
especialista en la defensa d’institucions i de persones represaliades pel franquisme. 
 
Davant de tots els fets, el Partit Demòcrata hi votarà a favor, però també hem de dir 
que hauríem agraït el nom d’una dona. De lluitadores, nacionalistes catalanes i 
republicanes també n’hi deu haver moltes. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Gràcies. A la proposta de Josep Benet, el Partit Socialista hi votarà a favor, ja que va 
ser un historiador i un polític que va lluitar en la clandestinitat contra el franquisme. 
Avui ens cal tenir ben present la lluita contra el franquisme, perquè malauradament tot 
torna i hi ha alguns tics, visions i declaracions que són més propis d’altres temps que 
dels actuals. 
 
Dit això, demanem que millori –i molt– el procés de debat i el procés participatiu de les 
propostes a Nomenclàtor. Aquestes propostes han de generar la unanimitat dels 
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presents o, si més no, un gran consens. I, per aconseguir-ho, cal treballar-ho abans i 
en relació amb la participació. Només vull recordar que en la comissió consultiva on es 
van presentar només hi havia una persona representant d’entitats o de veïns. Facin-
s’ho mirar. Incentivin la participació. 
 
I, per acabar, només assenyalar que encara esperem que es facin reunions 
informatives amb veïns i veïnes del Gòtic i entitats interessades per explicar el canvi de 
nom de Sant Domènec del Call. La participació de veritat requereix bona informació, i 
vostès només la donen a mitges o només a qui els interessa. No són un paradigma de 
la participació. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Gràcies, presidenta. Sense entrar en si un està més o menys d’acord amb les tesis del 
per altra banda sempre sòlid Jordi Amat, ja no es tracta tan sols del seu recent llibre 
Com una pàtria. Vida de Josep Benet el que ha tornat a la més rabiosa actualitat la 
figura i el mestratge de l’historiador, sinó que la realitat en la nostra vivència quotidiana 
és el que el fa present constantment. 
 
Personalment –i ja em perdonaran la llicència–, a Benet li tinc un especial afecte, 
cultivat des de la meva joventut pel seu republicanisme, per la seva fermesa. Vaig 
llegir-lo primerament amb aquell verdaguerià En defensa pròpia, amb el qual sacsejà el 
relat oficialista centrat en la figura de Tarradellas, i seguidament el vaig seguir en el 
seu gran estudi L’intent franquista de genocidi cultural contra Catalunya. Dos llibres 
que expliquen ben bé on érem i per què som on som. Dos llibres que s’imbrinquen en 
el seu conflicte amb Jordi Pujol i on li acaba dient: «Tu dius que parles pel teu país, 
però parles pels teus negocis.» 
 
Josep Benet mereix ser recordat i estudiat. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Votarem que sí coincidint amb la María José plenament, que hi ha moltes dones.  
 
Després, a l’altre company, hauria de ser un consens, que fos una persona 
antifranquista, però no... 
 
I, al Marc, el republicanisme no vol dir res; la República espanyola va ser molt dura. 
Republicanisme per se no vol dir res; mirem la República francesa, no? Però això ja és 
igual. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Gracias, presidenta. Señor Rabassa, en la Junta de Portavoces les pregunté si habían 
hecho un proceso participativo para escoger este nombre, y ustedes me dijeron que 
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no, que era por criterio político; o sea, si me lo permiten, era porque les había dado la 
gana. 
 
Entonces, yo me pregunto: ¿cuál es el criterio que tienen ustedes para decidir cuándo 
los vecinos son aptos para decidir el nombre de una calle y cuándo para ustedes son 
inaptos y hay que pasar de ellos? Siento curiosidad por escuchar su respuesta. 
 
Votamos en contra.  
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. En aquest punt ens abstindrem. 
 
No creiem que sigui tan necessari posar nom a aquesta zona dins d’un equipament 
educatiu universitari. No tenim res en contra d’aquesta persona, per descomptat. És 
simplement que no veiem la necessitat de posar un nom en aquell espai. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula de nou al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
A la consellera del PP li diria que, si no està d’acord amb la biografia i amb el que 
defensava en Josep Benet, vostè pot dir que no està d’acord amb el nom, no posar 
l’excusa de la participació, perquè el que hi ha al darrere és que hi ha una 
contraposició política evident amb el que representava en Josep Benet. És un nom 
consensuat amb la Universitat de Barcelona. En Josep Benet era historiador, i, per 
tant, té sentit que sigui allà. 
 
I sí, és cert que evidentment hi ha moltíssimes dones, i tenim l’encàrrec i la missió 
d’omplir o d’incrementar el Nomenclàtor de Ciutat Vella i de Barcelona de dones. En 
això té tota la raó del món. 
 
Respecte a les sessions de Salomó ben Adret, senyora Arteaga, no es preocupi. Ens 
hi vam comprometre i ho farem. Ho estem treballant: dos itineraris, dues visites 
comentades amb especialistes que podran explicar bé el tema. I quan tinguem les 
dates concretes assegurades, ja ho farem. Ho estem treballant amb el MUBA, o sigui 
que, en aquest sentit, no es preocupi. 
 
Dir l’alegria que Josep Benet tingui un espai a Ciutat Vella personalment, que el vaig 
conèixer..., doncs, també molta emoció. I recordar també la seva esposa, la Florència 
Ventura, que hi hem contactat i està molt contenta, i vindrà el dia de la inauguració. 
 
La presidenta pregunta si algun altre grup ho vol intervenir. A continuació dona la 
paraula al Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
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Señor Rabassa, creo que se ha equivocado. Yo no le he dicho nada de lo que usted 
ha dicho. Yo le he preguntado cuál es el criterio para decidir cuándo los vecinos son 
aptos para decidir el nombre de una calle y cuándo no. Nada más. 
 
La presidenta informa que aquesta proposta ha estat aprovada amb els vots a favor 
de Barcelona en Comú, el Partit Demòcrata, del Partit Socialista, Esquerra 
Republicana i la CUP; els vots en contra del Partit Popular, i l’abstenció de Ciutadans.  
 
La presidenta dona la paraula de nou al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
Només per dir-li a la consellera del PP que quan el Govern escollit democràticament 
pren una decisió de forma democràtica, no fa el que li dona la gana; el que fa és 
governar, que per això és el Govern de la ciutat. I, efectivament, hi ha criteris 
diferenciats dels moments en què pot haver-n’hi i en d’altres que no, perquè hi ha 
circumstàncies diferents. Per tant, no és lícit dir que el Govern fa el que li dona la gana; 
el que fa el Govern és governar. 
 
2. Aprovació de la proposta a la Ponència de Nomenclàtor sobre la denominació 
de plaça Carme Simó i Saco al nou espai obert al carrer Sotstinent Navarro.  
 
La presidenta informa que hi ha demanada la paraula d’una veïna, Eulàlia Tubau, que 
després tindrà dos minuts per fer la serva exposició, i tot seguit dona la paraula al 
Govern. 
 
El Sr. Santiago Ibarra Oriol 
 
Gràcies, presidenta. Com s’ha explicat, el nom del nou espai que s’ha obert al costat 
de la muralla davant de l’escola Baixeras es sotmet a consideració d’aquest consell. 
 
Jo intentaré llegir el millor que pugui un text que ens ha arribat de la Cèlia Canyelles, 
professora de l’escola Baixeras i historiadora. En principi, l’escola ha fet la proposta 
d’aquest nom. Aquest nom s’ha decidit en l’espai de la comissió de seguiment del 
procés participatiu de les obres d’aquesta mateixa plaça, on hi ha representats l’escola, 
els veïns, pares, mares, l’Ajuntament, serveis tècnics, etc. Aquí és on s’ha decidit quin 
és el nom.  
 
Hauré de retallar el text, perquè és molt llarg, i sempre retallar un text és no fer-li cap 
justícia, però intentaré fer-ho tan bé com pugui. El text es diu La plaça de la mestra. 
Reivindicació de la memòria de Carme Simó i Saco. Educar a l’escola pública amb 
dignitat. 
 
«Als pobles o les ciutats petits sovint trobem places o carrers dedicats a mestres, 
dones o homes, que hi van deixar empremta pel fet d’haver-hi exercit durant molts 
anys. A vegades aquests llocs amb el temps han perdut el nom propi i han quedat 
simplement com la plaça o el carrer “del mestre” o “de la mestra”. 
 
»A Barcelona passa el mateix en alguns barris més tradicionals, que encara recorden, 
en alguns carrers, mestres que hi exerciren. Però al Nomenclàtor barceloní en general 
la paraula “mestre” es reserva per a un artista d’un gremi medieval, un mestre d’obres 
o un músic.  
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»Un altre aspecte a tenir en compte a l’hora de reivindicar la memòria d’una mestra és 
el silenci que trobem sobre elles a la xarxa. Dones que, sens dubte, compaginaren el 
treball a l’escola amb les feines de criança dels fills i sosteniment de les famílies. 
 
»Qui va ser la Carme Simó Saco? Nascuda a Porrera el 1894 i finada a Barcelona el 
1982, va ser una de les mestres que obtingueren plaça al Grup Escolar Baixeras el 
1935, quan començà a convertir les seves classes en mixtes. Era l’escola on des del 
1930 ja hi havia el seu marit, Enric Casassas Cantó. Ambdós s’havien conegut 
estudiant a l’Escola de Mestres Joan Bardina el curs 1906-1907, i el 1920 el matrimoni 
Casassas-Simó es traslladà a Sabadell per exercir en una escola unitària. Allà 
introduirien els mètodes preconitzats per l’Escola activa, organitzant visites fora de 
l’aula i fent treballs i classes de música i dibuix. 
 
»A Sabadell van néixer els seus fills. El matrimoni es desplaçà a Barcelona en obtenir 
Enric Casassas plaça a l’escola Baixeras. Ella assolí també plaça de patronat al Grup 
Escola Ramon Llull, fins que el 1935 s’incorporà a la recent creada secció de nenes del 
Baixeras. 
 
»El context al Grup Escola Baixeras 1952-1959. El Grup Escola Baixeras s’havia 
inaugurat l’any 1922 com a escola graduada de nens, i, com corresponia a una escola 
de nois, tots els professors eren homes, a excepció de les mestres del parvulari. La 
programació de la Segona República l’abril del 1931 aporta nous aires a l’escola 
pública, que repercutiran en l’escola Baixeras en diversos aspectes. Entre d’altres, les 
direccions polítiques republicanes de tendir a la coeducació en les aules van fer que 
l’escola Baixeras incorporés cinc graus de nenes i unes dues-centes alumnes més. 
 
»Per atendre les noves alumnes, tot i mantenir una única direcció masculina, l’any 
1935 es nomenaren les mestres que passaren a tenir graus mixtos al seu càrrec, i així 
arribà a l’escola la Carme Simó Saco. Amb la República s’accentua el caràcter laic de 
l’escola, s’estimula la formació civicopolítica i es crea consciència entre els alumnes de 
participar en la construcció d’un nou model de societat a Catalunya que tenia com un 
dels eixos la valoració d’allò que és públic. A les classes i a la documentació es passa 
a utilitzar el català, sense abandonar l’ensenyament de la llengua castellana. 
 
»Tots aquests projectes prosseguiren amb dificultat durant la guerra, però amb 
l’entrada de les tropes franquistes els mestres visqueren el futur amb incertesa fins a 
l’abril del 1939, quan la majoria foren rehabilitats provisionalment en el seu càrrec i 
continuaren a la seva plaça fins que acabà definitivament el procés depurador. 
 
»Carme Simó passà la depuració i seguí a l’escola amb el càrrec de directora 
provisional de la secció de nenes, i els grisos anys del primer franquisme destacà pel 
seu valent paper en defensa d’unes mínimes condicions per poder exercir la docència 
amb dignitat a les aules i pel manteniment d’una manera de relacionar-se amb les 
alumnes que moltes recorden amb agraïment. 
 
»Malgrat la politització de l’ambient, els mestres intentaren, dins unes migrades 
condicions, millorar el nivell d’aprenentatge dels alumnes sobretot en llengua, 
aritmètica i cultura general, i tota la tasca escolar es seguí fent en llibretes amb l’escut 
de l’Ajuntament i el rètol Escola Baixeras. 
 
»Segons un exalumne, “els mestres no feien el que haurien volgut fer, però estaven al 
costat nostre”. Eren escoles que mantenien una plantilla de mestres tocats per una 
època d’ideals, i, malgrat que haguessin hagut d’ajupir el cap, mantenien un altre estil. 
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»L’any 1942 es convocà un concurs per estructurar les plantilles, i Carme Simó deixà 
el càrrec i retornà a les aules. És recordada per la seva afabilitat i per la seva manera 
d’aprendre. Es va jubilar el 1959, quan va rebre un homenatge en una festa al saló 
d’actes de l’escola, i, a proposició del claustre, rebé la Creu d’Alfons X el Sabio. 
 
»Com a cloenda, tant de bo la placeta recentment oberta que es faci servir de pati 
escolar pugui dur el nom de la mestra Carme Simó, i si, amb el pas dels anys, s’oblidés 
el seu nom, tothom seguís anomenant-la “la plaça de la mestra”. Seria un bon 
homenatge a totes les mestres de les escoles públiques de Barcelona que van exercir-
hi amb dignitat des dels anys esplendorosos de la República fins a la grisor del 
franquisme. 
 
»Cèlia Canyelles. Barcelona, octubre de 2018.» 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
 
Poca cosa a afegir. Simplement, com s’ha comentat, dir que la Carme Simó i Saco va 
ser una pedagoga del moviment Escola activa, moviment que va néixer per donar 
resposta a l’ensenyament tradicional. Bàsicament, perquè s’entengui què és, el 
moviment Escola activa va ser un mètode que defensa ensenyar a partir dels 
interessos de l’infant a través del desenvolupament de projectes reals que sorgeixen 
totalment dels interessos que van manifestant els alumnes, cosa que avui dia sona 
molt moderna. I precisament és això el que ja es feia a les escoles de la República i 
d’abans de la República. 
 
A més a més, també cal dir que les escoles de l’Escola activa són les netes o mares de 
les nostres escoles actuals. Els mestres i les mestres de la República van ser 
perseguits i la pedagogia va patir durant els quaranta anys de foscor de la dictadura la 
involució més brutal. 
 
Amb la democràcia, les escoles van veure de nou la llum, i les escoles que tenim 
actualment –moltes, filles del CEPEC, que és el Col·lectiu d’Escoles per l’Escola 
Pública Catalana– són les netes de les antigues escoles de Barcelona. És per això que 
és un honor que el que serà el pati de l’escola Baixeras, la nova plaça Carme Simó, 
porti aquest nom. 
 
És per això que hi votarem a favor. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Gràcies. Per no repetir tot el que s’ha dit de la Carme Simó i Saco, nosaltres hi 
votarem a favor.  
 
Però, a més a més, des del Partit Socialista demanaríem al Govern buscar dos espais 
al districte per a dues dones que han estat molt importants per al nostre barri i que han 
estat molt compromeses, com la Maria Casas i la Rosa Dòria. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
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Moltes gràcies, presidenta. Jo els anava a dir que havia tingut la sort de llegir el text de 
la historiadora Cèlia Canyelles en què es glossa la figura de la Carme Simó i es 
contextualitza el Grup Escolar Baixeras i els en volia llegir un fragment, però, 
evidentment, ja l’ha llegit el conseller Ibarra i, per tant, no faré la imprudència de 
repetir-lo. 
 
Però sí que m’agradaria comentar que allò tan llunyà em sona molt modern, o sigui, 
aquest tipus d’educació republicana em sona bé actualment, amb les reformes 
educatives que es volen impulsar. I aquesta fou l’escola Baixeras de la Carme Simó, i 
això fou la República. I amb aquest mateix esperit, resseguint el fil roig que ens uneix, 
nosaltres tenim la voluntat d’acabar la feina en què la Carme Simó i tantes mestres van 
treballar. 
 
És per això que hi votarem a favor. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Votarem a favor. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Sí, nosotros también votaremos a favor. Este es un nombre propuesto por la 
comunidad educativa de la escuela Baixeras para un espacio que servirá como un 
patio para ellos unas horas al día, con lo cual nos parece perfecto. Se ha escogido una 
profesora y pedagoga relacionada con la escuela que dedicó su vida a la enseñanza, 
lo cual es admirable, y votamos a favor de la propuesta. 
 
Lo que sí les vamos a pedir desde el Partido Popular es que dediquen esfuerzos para 
mantener este espacio digno para los niños que van a hacer allí el patio. 
 
Aprovecho también para decir que nos parece muy bien la idea de la consellera del 
Partido Socialista: también nos gustaría mucho que el Gobierno buscase un espacio 
para dedicar a Maria Casas y a Rosa Dòria. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Votarem a favor. No ens centrarem en la seva biografia –ja ho ha 
fet el senyor Ibarra. Ens alegrem moltíssim de poder posar el nom d’una dona com la 
Carme Simó en aquesta plaça. 
 
I, ja que hi estem posats, em sumo a la petició que ha fet la senyora Arteaga de buscar 
espais per posar-hi els noms de la Maria Casas i de la Rosa Dòria. 
 
 La presidenta dona la paraula a Eulàlia Tubau. 
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Hola, bona nit. Gràcies. Bé, som aquí per donar-vos les gràcies i dir-vos que estem 
contentes que s’hagi pogut aprovar aquest nom i que s’hagi aprovat per unanimitat –
també remarquem aquest fet. 
 
Aquest és el final d’una llarga història que va començar la legislatura passada, de fet, 
com la reivindicació d’aquest espai, que és un espai que guanya el barri, que guanya 
l’escola, que guanyen els nens i nenes. I poder-li posar un nom de dona, d’una 
persona vinculada a l’educació i a l’escola Baixeras, creiem que era molt bona idea. 
Aquesta proposta sorgeix una mica d’un procés de recerca de qui podria ser una 
persona així. Podrien haver estat moltes dones, i surt aquest nom, que, dins el claustre 
de l’escola, s’aprova, i també per part de famílies que han estat vinculades a aquest 
procés, i avui som aquí per això. 
 
La presidenta demana al Govern si vol afegir alguna cosa. 
 
El Sr. Santiago Ibarra Oriol 
 
Sí. Agrair al Partit Socialista, al PP i a Ciutadans el fet que pensin que guanyarem les 
pròximes eleccions, perquè per posar un nom dels que ens demanen –Maria Casas i 
Rosa Dòria– s’han d’esperar cinc anys després de les morts respectives, amb la qual 
cosa donen per descomptat que serem aquí. Moltes gràcies. 
 
També, en tot cas, abans haurem de posar altres noms, com el d’Emília Llorca, etc. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta demana a la resta de grups si volen intervenir. Tot seguit dona la 
paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Sí, bé, una mica a favor del sauló i la gespa, i en contra de les places dures. Suposo 
que tots coneixem gent que porta els fills a la Baixeras, i entre els pares hi havia una 
mica de descontentament per aquestes cantonades dures. Suposo que ho heu sentit. 
Només això. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Señor Ibarra, tengo que decirle que touché: nosotros también nos equivocamos. 
 
La presidenta informa que aquesta proposta ha estat aprovada per unanimitat.  
 
 
D) Part d’impuls i control  
 
a) Proposicions  
 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 
Demòcrata perquè el Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella acordi 
dotar, mitjançant l’lnstitut de Mercats Municipals de Barcelona, d’un pla 
de dinamització i millores pel Mercat de la Barceloneta amb recursos 
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econòmics suficients, que aquest pla es faci d’acord amb els paradistes 
i actors implicats i es mantinguin informats els grups municipals, i que 
es presenti abans d’acabar l’any 2018 per a implementar-se a partir del 
gener de 2019. 

 
La presidenta dona la paraula al Govern, i recorda els temps d’intervenció: cinc per als 
proposants i tres per a la resta de grups. 
 
El Sr. Ferran Caymel Ubia 
 
El Mercat de la Barceloneta és un dels espais que encara conserven l’essència del 
barri i on la clientela són majoritàriament veïns de la Barceloneta. No volem ni creiem 
que sigui el nostre model de mercat el que ha passat al Mercado de San Miguel de 
Madrid, on ara ja no es ven menjar fresc, sinó que totes les parades són de 
restauració. 
 
Volem que el Mercat de la Barceloneta segueixi sent un potenciador del comerç de 
proximitat i també un eix vertebrador de l’interior d’aquest barri. Celebrem, per tant, 
que el Mercat de la Barceloneta no hagi evolucionat cap aquest extrem, però, malgrat 
això, no deixem de veure amb preocupació l’evolució que aquest mercat està patint 
durant els darrers temps. 
 
Atenent al Pla estratègic de mercats 2015-2025, així com a la línia estratègica 7 del Pla 
de dinamització comercial que se’ns acaba de presentar, que busca consolidar el 
mercat com a lloc central del barri, volem ser optimistes pel que fa al futur d’aquest 
mercat. Són eines que té a l’abast l’Ajuntament de Barcelona per emprar en la 
dinamització d’aquests espais. 
 
No obstant això, sense pretendre’n fer una diagnosi en profunditat, m’agradaria 
anunciar algunes de les situacions que ens preocupen pel que fa a la sostenibilitat del 
model de mercat que ens és propi per la nostra cultura mediterrània. 
 
Veiem amb preocupació l’alt nombre de parades tancades actualment –si no 
m’equivoco, estaríem parlant de 6 o 7 de les 28 que hi ha–, i podem aproximar que a 
un any vista hi pugui haver 3 parades més en traspàs per jubilacions o altres motius. 
Per tant, ja tindríem una desena de parades tancades.  
 
Històricament ens trobem que l’ofici de paradista ha passat de pares a fills, cosa que 
actualment és més difícil, i trobar rotació per a les parades esdevé, pel que observem, 
una veritable missió impossible. En èpoques difícils i especialment en barris com el de 
la Barceloneta, amb un poder adquisitiu ajustat, trobem que els hàbits de compra es 
subordinen al preu i no tant a la qualitat o a l’anomenat «quilòmetre zero». Aquest fet 
afavoreix que l’afluència al mercat hagi disminuït a favor d’altres operadors amb preus 
més econòmics. 
 
De la mateixa manera, operadors amb horaris d’atenció més amplis són més atractius 
per a aquell públic treballador que no disposa de temps per anar al mercat. En aquest 
punt val a dir que recentment, amb l’obertura del mercat els divendres a la tarda, els 
paradistes esperen millorar una mica la tendència i poder atreure més gent. Esperem 
que els vagi bé. 
 
La restauració del barri no compra al mercat, ja que tenen els seus propis proveïdors, 
amb els quals els paradistes no poden competir. 
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En definitiva, si entenem el mercat com el punt de venda dels aliments frescos per a un 
subministrament de proximitat, ja sigui als veïns o veïnes o a la restauració, ens temem 
que, vista la situació actual del Mercat de la Barceloneta i la projecció a futur, aquesta 
funció del mercat no serà sostenible per als paradistes. 
 
A més, ens trobem amb un mercat que va ser totalment rehabilitat fa uns deu anys, 
cap al 2007. Quan un mercat rehabilitat s’inaugura, els primers anys s’hi posen molts 
recursos econòmics, humans i materials perquè funcioni, i se li fa un acompanyament 
molt proper des de l’Administració. Però amb el pas dels anys aquest acompanyament 
i aquests recursos van disminuint. Creiem que el Mercat de la Barceloneta ara es troba 
en aquest punt, i hem d’ajudar-lo a remuntar abans no sigui massa tard. 
 
És per això que portem aquesta proposició per emplaçar-los a treballar des de l’Institut 
Municipal de Mercats amb els paradistes i actors implicats en un pla de dinamització 
del Mercat de la Barceloneta abans d’acabar l’any per poder ser implantat a partir del 
gener de 2019. Així mateix, els demanem que informin els grups municipals per poder-
ne fer el seguiment. La idea és presentar el pla en el primer plenari del 2019. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
 
Hola, bona nit. Votarem a favor d’aquesta proposta de realitzar un pla dinamitzador del 
Mercat de la Barceloneta. Estem a favor de les dinamitzacions comercials, i més de 
dinamitzar els mercats de Ciutat Vella. Ara bé, esperem i exigim que sigui un pla útil i 
que realment serveixi per donar respostes a la resta de plantejaments i realitats actuals 
de la Barceloneta. 
 
Aprofitem per recordar que el PSC va demanar a la passada comissió econòmica 
celebrada en el consell rector extraordinari de l’Institut de Mercats poder tenir una 
actualització total de la informació relacionada amb el pla de dinamització d’inversió i 
millores dels mercats municipals. El Govern es va comprometre davant el consell 
rector del dia 23 d’octubre a facilitar –esperem– tota la informació. En funció d’això, 
sabrem quines accions caldrà reforçar en els mercats de Ciutat Vella. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Gràcies, presidenta. Votarem a favor de la proposició del Grup Demòcrata, ja que 
aquesta recull una preocupació que hem anat arrossegant durant aquest mandat 
sense veure cap mesura per revertir la deixadesa progressiva que s’ha anat apoderant 
tant d’aquest equipament com de la zona adjacent. 
 
El Mercat de la Barceloneta està abandonat –fa anys que ho està–, i aquest Govern 
inexplicablement no ha projectat cap mena de pal·liatiu. Parlem d’un mercat que 
compta amb 34 parades, de les quals 4 estan tancades. Passen els anys i n’obren, i 
quan obren al cap de pocs mesos han d’acabar tancant, com ha passat recentment. 
Evidentment, la nul·la dinamització i el traspàs de llicències –que ronda els 15.000 
euros– no hi ajuden. 
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És un mercat que compta amb un horari d’obertura circumscrit únicament als matins, 
excepte els divendres a la tarda, en què tan sols obren 4 parades, símptoma evident 
de mancances, símptoma agreujat pel fet que bona part de la seva potencial clientela 
acaba preferint pujar fins a Santa Caterina a abastir-se, i això és realment problemàtic. 
 
L’aparcament que es construí en el seu dia a la plaça va ser destinat en un altíssim 
nombre als residents del barri. És per això que els paradistes han reclamat 
insistentment que la zona blava dels voltants del mercat fos flexible dins els horaris en 
què estigui obert. 
 
La venda ambulant il·legal, sostinguda i recurrent al Mercat de la Barceloneta, 
perjudica enormement el conjunt dels paradistes. Aquest és un dels fets més 
preocupants i que nosaltres hem denunciat, ja sigui en forma de pregunta per escrit al 
districte amb data d’abril del 2016, ja sigui en forma de prec al districte amb data de 
maig del 2018. 
 
Recordem que fins i tot es va fer la prova de contractar un vigilant que evités aquest 
mal ús, i cal dir que va funcionar: la venda irregular va caure clarament. I és per això 
que la junta directiva del mercat ha demanat insistentment que aquest vigilant sigui 
assumit per l’Institut Municipal de Mercats de Barcelona o pel districte de Ciutat Vella, 
ja que els paradistes no el poden sustentar durant tot l’any. 
 
L’altre problema principal el podem veure en les queixes reiterades per part de veïns i 
comerciants sobre les constants baralles, la brutícia acumulada i la degradació de 
l’espai públic de la zona. És per això que nosaltres vam presentar el prec amb el qual 
s’acordava la creació d’un pla per a la dignificació del mercant mobilitzant-hi els 
recursos necessaris per tal d’evitar la venda ambulant al mercat i revertir la degradació 
de l’espai públic i les seves entrades i la brutícia i la inseguretat actuals de les seves 
immediacions. 
 
La pregunta que caldria formular-se, evidentment, és: què ha fet aquest Govern pel 
comerç de la Barceloneta? 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Ens haurem d’abstenir. Malauradament no ens recordàvem de les transaccions. Ens 
ho ha recordat el Govern avui, que es feien transaccions, i no sabíem qui eren els 
actors implicats. 
 
Ens abstenim per no haver-ho pogut precisar. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Gracias, presidenta. Hace años que los paradistas del Mercado de la Barceloneta se 
quejan de dejadez de los distintos gobiernos municipales. Se han encontrado muchas 
veces huérfanos de administración a la hora de pedir cosas tan sencillas como que se 
arreglase el aire acondicionado o el ascensor, por no hablar de los problemas que 
tienen cada año con las personas sin techo que duermen en la entrada del mercado y 
se cuelan de madrugada causando disturbios. 
 
Votamos a favor. 
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La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Bé, els demanaria als partits que fan esmenes a les seves 
propostes que ens les fessin arribar per mail, com aquesta i com la de la CUP.  
 
Fa una estona parlàvem de la dinamització comercial del districte de Ciutat Vella, i ara 
parlem concretament d’un mercat, del Mercat de la Barceloneta. La situació dels 
mercats municipals del districte només es parla quan l’oposició la porta en aquest 
plenari. El tema del Mercat de la Boqueria i la seva remodelació l’hi vam portar 
nosaltres i el Grup dels Socialistes. Ara el Grup Demòcrata ho fa amb el Mercat de la 
Barceloneta. Potser en el següent plenari haurem de registrar una proposició sobre el 
Mercat de Santa Caterina, i així haurem parlat de tots els mercats a petició de 
l’oposició i no del Govern. Sembla que no vulguin parlar de la situació que pateixen els 
nostres mercats municipals. De fet, a les proves em remeto: quan es parla de mercats, 
ho fem l’oposició. 
 
Ja els avanço que votarem a favor d’aquesta proposta, perquè el Mercat de la 
Barceloneta necessita millores i necessita recursos per oferir un millor comerç i oferir 
productes als veïns de la Barceloneta, però no només a ells, sinó també als que 
vulguin gaudir del mercat del barri mariner. 
 
Ara bé, vostès coneixen molt bé la situació del mercat. De fet, a les comissions de 
seguiment, al Consell de Barri i a diferents espais de participació, els veïns, els 
comerciants i els paradistes ho han denunciat reiterades vegades: la manca d’inversió i 
les necessitats que tenen sobre aquest mercat. 
 
De fet, els resumiré les diferents intervencions que van fer els paradistes i comerciants 
en el Consell de Barri de l’11 d’abril del 2018: problemes amb el top manta, i no només 
al mercat, sinó a la plaça i els voltants; inseguretat; poques vendes; conductes 
incíviques dins i al voltant del mercat; neteja... Què han fet, amb aquestes peticions? 
On són les millores al mercat? Només n’han millorat la part exterior. 
 
On són les intervencions? Què ha passat amb els altres mercats? Tindrem les 
inversions en el proper plenari del 2018 sobre els mercats del nostre districte? 
 
A dia d’avui, com ja els he dit diverses vegades, només parlem del mercats municipals 
quan ho demana l’oposició. I sempre acaben dient bones paraules, però no fan cap 
acció per ajudar els paradistes que dia rere dia aixequen la persiana. Necessitem una 
aposta pel comerç, i després de tres anys encara no veiem aquestes solucions. 
 
Esperem veure aquestes propostes sobre la taula i poder-ne parlar obertament en el 
proper Consell de Comerç que es faci en el districte. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Ferran Caymel Ubia 
 
Hola, bona nit. No és cert que ho demani l’oposició. Nosaltres hi anem al darrere. A la 
comissió de seguiment de la Barcelona de fa unes setmanes vam ser precisament 
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nosaltres els que ho vam plantejar perquè se’n parlés al proper Consell de Barri no, 
l’altre. 
 
Sobre les lectures simplistes de la realitat, ja som prou adults per entendre que dues 
persones venent calces a tres euros no són el principal problema del mercat. No deu 
ser que el principal problema que està patint la Barceloneta és l’expulsió sistemàtica de 
molts dels seus veïns, que de retruc tampoc hi compren? No deu ser que un problema 
en general del comerç, més enllà de donar-li la culpa al top manta –com l’ase dels 
cops–, és la disminució del poder adquisitiu de les classes populars durant els últims 
anys? No deu ser que, per desgràcia, també hi ha una certa corresponsabilitat amb els 
paradistes, que són els actors principals en el cas dels mercats? 
 
En qualsevol cas, pensem que hi som a temps. Hi ha una nova junta, ara s’obre més 
temps els divendres –cosa que casa més amb els hàbits de compra actuals–... I entre 
tots imaginem que, a banda de les mesures del Pla de dinamització comercial, 
buscarem al·licients també perquè a les properes subhastes de parades hi hagi qui hi 
opti i, per tant, es vagin reomplint les que avui en dia estan en desús. 
 
Més enllà d’això, també hi ha dinàmiques de comportament, sociològiques, que van 
més enllà de la Barceloneta, com sempre. Les enquestes, per exemple, de l’Institut de 
Mercats parlen que el 30% dels ciutadans no hi van gairebé mai, el 23% hi va un cop, i 
només hi ha un 14% que hi va. I en algun d’aquests supòsits potser l’empobriment per 
polítiques neoliberals i contràries a la classe treballadora hi té alguna cosa a veure. 
 
Per la banda del Govern, ho portarem al proper Consell de Barri i ho treballarem tal 
com la proposició demana. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. César Martínez López  
 
Gràcies per acceptar la proposició. 
 
Sí que és cert el tema –i ho he esmentat com un punt d’alarma– del poder adquisitiu 
ajustat. Un exemple que em van comentar és que, per exemple, la gent gran cada 
vegada més dina al casal d’avis. Això està molt bé, però, clar, deixen de comprar, i, a 
la nit, amb un iogurt o qualsevol coseta ja sopen, no? I és un col·lectiu que està més 
acostumat a comprar al mercat. Per tant, afegim que aquestes dinàmiques 
sociològiques no només són per les polítiques liberals, sinó també perquè la gent 
canvia. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Jo voldria afegir, al que ha dit la companya Julia Barea, que, en les dinàmiques 
sociològiques, un dels aspectes clau és la mostra de lideratge. O sigui, si la realitat no 
és simplista com a vegades la plantegem nosaltres, l’oposició, i, en canvi, és complexa 
i polièdrica, com vostès veuen –perquè tenen aquest do de la visió global–, el que els 
agrairia és que mostressin lideratge per transformar la realitat. Ja que la realitat és 
complexa i vostès tenen aquesta habilitat de percebre-la, mostrin lideratge i transformin 
la realitat, que és per això que van guanyar unes eleccions. No esperin que l’oposició, 
amb la nostra visió simplista, els fem la feina. 
 
Gràcies. 
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La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
El conseller Caymel, quan s’ha referit a la venda ambulant com a problema 
destacable... També cal recordar que la consellera s’ha referit a la gent que dorm a la 
porta, que és un problema, també. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Una coseta molt ràpida. Es parlarà al proper Consell de Barri a petició dels veïns, no a 
petició seva, senyor Caymel. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Ferran Caymel Ubia 
 
Ja és la segona vegada que a plenaris parla de coses que jo suposadament he dit o no 
he dit mentint obertament. A la comissió de seguiment vam arrencar i vam dir que 
proposàvem tractar com a tema únic del proper Consell de Barri el tema del Mercat de 
la Barceloneta. Van dir: «No, preferim parlar de l’estiu. Però ens sembla bé, i és un 
tema per al següent.» 
 
La presidenta informa que aquesta proposta del Grup Demòcrata queda aprovada 
amb tots els vots a favor excepte l’abstenció de la CUP. 
 
 
2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC per a 
instar a la regidora del Districte que entregui als grups polítics, en el termini 
d’un mes, un informe on es reflecteixin clarament aquelles proposicions que 
han estat aprovades i s’han dut a terme, les que queden pendents de fer i quina 
previsió hi ha de les pendents per a la seva execució, i el motiu pel qual no 
s’han fet. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista perquè exposi la 
seva proposició. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Gràcies, presidenta. Aquesta proposició té una doble voluntat. Primer, la de fer un 
exercici de transparència –un més– gràcies a la pressió de l’oposició, perquè si 
esperem que el Govern informi i sigui transparent, anem arreglats. I, després, la de fer 
visible les maneres de fer d’un govern que té poc respecte per aquest consell amb el 
no compliment d’acords presos. 
 
Per aquest motiu hem presentat aquesta proposició, per a la qual sol·licitem el suport 
dels altres grups municipals, inclòs el Govern. 
 
Atès que durant el mandat en seu plenària s’han aprovat diferents proposicions i precs 
per tots els grups municipals, incloent-hi el que governa, i que en les funcions del 
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regidor i el seu equip una de les competències marcades per la Carta Municipal de 
Barcelona és la d’ordenar la publicació, l’execució i el compliment dels acords de 
l’Ajuntament. 
 
Atès que el compliment dels òrgans de participació dels districtes i de les comissions 
municipals es reforça amb el compromís públic de les institucions, amb la ciutadania i 
el seus representants, tot fent complir les decisions que es prenguin per majoria en els 
òrgans de participació, en la mesura del possible s’ha de donar compliment als acords 
presos als districtes, sense que aquests acords deslegitimin la capacitat del consell 
plenari. 
 
Atès que el no compliment dels acords presos per la majoria en el plenari del districte 
més enllà dels aspectes legals mostra una manca de respecte a la voluntat 
majoritàriament establerta per una votació. 
 
Atès que són molts els acords presos i que no s’han dut a terme, demanem al govern 
del districte: 
 
Instar la regidora del districte que entregui als grups polítics, en el termini d’un mes, un 
informe on es reflecteixin clarament aquelles proposicions que han estat aprovades i 
s’han dut a terme, les que queden pendents i la previsió que hi ha per a la seva 
execució i el motiu pel qual no s’han fet, i els precs. 
 
Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
 
Gràcies. Donarem suport a aquesta proposició, com no podia ser d’una altra manera, 
però ja li dic a la consellera del PSC que no tingui gaire esperança. Perquè demanar a 
aquest Govern que compleixi una proposició que demana complir les proposicions i els 
precs que no compleix..., bé, no hi veig massa futur. 
 
Recordar coses que aquest grup ha aportat en aquest mandat, que s’han aprovat i que 
a dia d’avui, doncs, no s’han complert, com ara obrir l’Oficina de Denúncies de la 
Barceloneta els 365 dies de l’any o un pla de mesures concretes per promoure els 
tallers d’artesania de Ciutat Vella i que encara ens diuen que està en estudi. 
 
Vam demanar un complet pla de rehabilitació del Call jueu i, més enllà dels nous 
fulletons i alguna cosa més, poca cosa hem vist. 
 
Hem demanat una patrulla fixa al carrer de l’Om; se’ns va acceptar el prec i no hi hem 
vist cap patrulla fixa. Per avui portem un seguiment de prec, per veure com està aquest 
tema. 
 
I també vam aprovar un pla integral d’actuació per garantir la seguretat, la neteja i la 
convivència a les entrades i les sortides de les escoles i els camins escolars el mes de 
març passat, i avui en dia també encara està en curs. 
 
I aquesta situació seria extrapolable a totes aquelles iniciatives que s’aproven a les 
comissions i al plenari de Casa Gran, on moltes falten per complir. Per no parlar també 
–tot sigui dit– del poc respecte que a vegades mostren cap a la institució quan els 
regidors del Govern no assisteixen a les comissions i ho deleguen gairebé tot en 
comissionats i gerents. 
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A vegades sembla que oblidin que governen aquesta ciutat amb una minoria 
escassíssima, només 11 de 41 regidors. I que molts cops ens posem d’acord una 
oposició tan variada com la que aquí representem segurament és senyal que les coses 
no s’estan fent bé del tot. 
 
En definitiva, si volen seguir sense fer cas dels òrgans de participació i de 
representació és cosa seva, però estic segur que els veïns no els compraran més la 
moto que vostès són els grans revolucionaris de la participació. 
 
Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla 
 
Gràcies, presidenta. Primer de tot, cal dir que és cert que el seguiment de l’estat de la 
gestió dels acords aprovats que vostès tenen a bé de presentar-nos puntualment és 
una bona eina per poder-nos fer una imatge de l’estat de la qüestió. Ara bé, també és 
cert que aquesta eina podria veure’s complementada a fi de bé amb la demanda que 
ens presenta el Partit Socialista. 
 
Nosaltres tenim un interès particular a saber l’actualització real d’aquest ritornello seu 
que pren forma de «en converses», o «ens hi hem reunit diversos cops», o «s’està 
negociant», amb els quals tot sovint se’ns ventilen. Una actuació més tangible i 
acurada en el temps seria desitjable, si s’està estudiant o negociant quelcom. Per 
implementar alguna proposició aprovada, caldria saber com evoluciona aquest diàleg o 
els treballs duts a terme. 
 
És per això que votarem a favor de la proposició del PSC. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
També hi votarem a favor. I, clar, quan ens referim al fet que aquí fem un teatre o un 
succedani o un simulacre d’alguna cosa, té molta relació amb això. Si no votem res 
vinculant i quan decidim alguna cosa es queda allà... 
 
I, amb referència a proposicions perdudes en el temps, anomenar la proposició de la 
plaça Antonio López, on vau votar a favor que les entitats africanistes en decidissin un 
nom nou. Després ho vau portar a la multiconsulta –passant completament de la 
proposició original–, i al cap de molt poc temps vau aparèixer aquí amb tot de 
comunitats jueves per decidir com canviar el nom de Sant Domènec del Call. Doncs, 
les entitats africanistes al final no us importen. 
 
I, després, ens importa molt la proposició del Consorci de Turisme que vau votar. Ens 
importa molt fer-ne un seguiment i saber com està, encara que creguem que en el 
millor dels casos això serà un paper imprès com molts altres papers impresos, aquí. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
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Gracias, presidenta. Pues mire, los compromisos que el gobierno del distrito adquiere 
en este Consell Plenari deberían llevarse a cabo con la máxima premura y diligencia, 
ya que es la razón de ser de que los barceloneses nos gastemos un montón de dinero 
en tener estructuras municipales de distrito. No cumplir los compromisos que se 
adquieren en este Pleno es lo mismo que decir que nos gastamos todo este dinero en 
un paripé. 
 
De cumplirse todo lo que se aprueba aquí, y ciñéndonos a este mandato y a lo que se 
nos ha aprobado al Grupo del Partido Popular, hoy tendríamos en nuestro distrito una 
guardería pública en funcionamiento en la calle Aurora del Raval, ayudando a las 
familias del barrio a conciliar mejor y haciendo del Raval un barrio más familiar. 
 
La Comisaría de la Barceloneta estaría abierta 24 horas todo el año, aportando un 
extra de seguridad –tan necesaria– y más servicios a los vecinos, ya que 24 horas al 
día dan para tener una plantilla fija que puede involucrarse de forma estable con los 
vecinos y comerciantes del barrio. 
 
La Barceloneta tendría por fin su bus de barri, ya que el 120 pasaría por sus calles 
para facilitar la conexión del barrio con el resto del distrito y con el resto de la ciudad. 
 
Y tendríamos desde 2016 un plan de verano para Ciutat Vella –específico, de verano–, 
que entraría en funcionamiento en Semana Santa, potenciando y aumentando todos 
los servicios públicos –como seguridad, transporte, limpieza, civismo, inspecciones, 
etc.–, y no acabaría hasta octubre. Un plan abierto a la participación y alertas vecinales 
y de comerciantes de forma continuada para poder actuar al momento y que sería 
analizado escrupulosamente los meses de noviembre y diciembre para mejorar el 
siguiente plan, que sería presentado a principios de marzo del año siguiente. 
 
Pues, en vez de eso –si hubiesen cumplido ustedes lo que nosotros proponíamos, 
pero no lo cumplieron–, tenemos el plan Voldemort, como yo lo bauticé, porque es 
como él: innombrable, porque no hay quien pueda repetir ese nombre. Reto a 
cualquiera: si no tiene cincuenta palabras, no tiene ninguna. Lo que es cierto es que 
tener el plan Voldemort es lo mismo que decir que no tenemos nada. Y cuando no se 
tiene nada, el caos impera. 
 
En el mandato pasado, el Partido Popular conseguimos consensuar con el resto de 
grupos más de 40 iniciativas que se nos aprobaron en este Pleno. Creo que es muy 
importante que lo que se decide aquí se lleve a cabo, sea el gobierno que sea. Porque, 
si no, esto parece el cortijo del que manda, más que un espacio de democracia. 
 
Votamos a favor. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Aquesta proposta s’ha dut a altres districtes, i creiem que és molt 
necessari donar respostes per part del Govern als grups municipals de l’oposició. De 
fet, és part de la seva feina –la del Govern– donar respostes, ser transparents, 
contestar, atendre peticions i iniciatives que fem a l’oposició, tant les que fem dins del 
plenari com fora. 
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Però també han de donar respostes a aquelles preguntes i peticions que fan els 
ciutadans. De fet, quan parles amb veïns i comerciants del districte, troben que no 
reben resposta a peticions concretes. Només cal escoltar en diferents audiències 
públiques les seves intervencions, com també en els consells i en altres òrgans de 
participació. 
 
Per centrar-nos en la proposta que avui fa el PSC, ens sentim una miqueta incòmodes, 
perquè, a diferència d’altres districtes, a Ciutat Vella en el despatx d’ofici se’ns fa 
arribar un macrodocument on expliquen quina és la proposta, el resultat, i quin és 
l’estat en qüestió d’aquella temàtica aprovada. 
 
Per decidir aquest posicionament, hem decidit fer una anàlisi de totes les propostes i 
de les respostes i de l’estat en qüestió, i ens trobem que el que més ens preocupa és 
l’explicació en si i que vostès hi votin a favor i després no facin res. Actualment, de 
totes les propostes que estan en aquest document, les respostes majoritàries són: «es 
trasllada a la Regidoria / a la Tinença d’Alcaldia», «en valoració», «s’incorporarà en el 
futur pla», «nova ordenança», «pendent d’adjudicar», «es comunica que està en un 
enllaç a internet», «prova pilot», «en estudi», «es podrà entregar un informe a final 
d’any», «s’inaugurarà tal dia», «pendent de recurs», «previsió», «en curs»... I totes 
aquestes són les respostes que donen en aquest macrodocument que dia rere dia es 
fa més gran. 
 
Després, vostès parlen de transparència, de dret a la informació, de dret a la 
participació, però quan els ho demanem, ni una resposta. A una cosa concreta, vostès 
o no responen o –pitjor– no ens diuen les coses. 
 
És per això que volem conèixer la situació concreta sobre aquestes iniciatives. El que 
els demano són respostes concretes, clares, i que es duguin a terme totes aquelles 
iniciatives aprovades en el plenari. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La regidora 
 
Bé, ràpidament. Nosaltres votarem a favor. 
 
Jo no sé, senyora Ortega, si vostè recorda que van estar al Govern –no em refereixo a 
aquest mandat, sinó a l’anterior. Jo sí que me’n recordo, perquè, com a membre d’una 
associació de veïns, vaig haver d’estar hores senceres durant dies a la Regidoria 
d’Urbanisme per aconseguir plans urbanístics que s’havien aprovat en plenari; perquè 
havíem demanat moltíssimes vegades informació en aquest districte i s’havia donat 
ordre explícita que no es donés informació als veïns. I, no obstant això, l’hi aprovem, 
perquè, com comentava la consellera de Ciutadans, efectivament nosaltres des del 
minut u d’aquest mandat, cada cop que s’ha aprovat alguna cosa, el mandat següent 
hem portat un Excel perquè se sàpiga quin és l’estat d’actuació –o sigui, si s’ha 
desenvolupat o no. Si volen més informació, cap problema. 
 
El que no puc entendre, senyora Ortega –però de cap de les maneres, és que no em 
cap al cap–, és per què el PSC presenta la mateixa proposició a tots els districtes quan 
hi ha districtes que funcionen de manera diferent, i tampoc podré entendre segurament 
la resposta que em doni, perquè vostè el que fa és sempre llegir la mateixa resposta 
que li han escrit i que diuen a tots els districtes sense tenir en compte la diferent 
actuació municipal que hi ha en els diferents districtes. 
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Nosaltres des del minut u en cada plenari els donem aquest Excel, que no es va donar 
al mandat anterior i que no es donava als mandats del PSC –ni de lluny. Perquè, als 
mandats del PSC, amb el que es va arribar a fer en matèria d’amagar informació..., 
podríem estar hores parlant-ne –hores. 
 
La presidenta dona la paraula novament al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Nosaltres, que jo recordi, en altres mandats, quan hem governat, mai hem amagat la 
informació. I m’imagino que si tots els grups demanen el mateix que demana el PSC 
per alguna cosa deu ser. 
 
I esperem que això no quedi en paper mullat. 
 
Gràcies. 
  
La presidenta pregunta si algun altre grup hi vol intervenir. A continuació, dona la 
paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
No us discutiu, que sou molt més semblants del que penseu. Que us uneixen moltes 
més coses de les que us separen. Que ho heu fet igual. Totes tres, inclús, vull dir. 
 
La presidenta dona la paraula novament al Govern. 
 
Joan, crec que t’equivoques profundament, i t’ho he dit moltes vegades. Nosaltres 
estem aquí perquè creiem que la política es fa per transformar la realitat. Si la CUP el 
que vol és estar aquí només per criticar a tothom però no fer cap tipus d’acció política 
que ajudi efectivament a transformar la realitat i millorar la vida de la gent, estupend. 
Però jutjar-nos a tots tota l’estona és una mica cansat i bastant poc útil. 
 
La presidenta dona la paraula novament al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Li agraeixo les paraules al conseller, però vostès no es prenen seriosament 
absolutament res. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta informa que aquesta proposta ha estat aprovada per unanimitat.  

 
3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè 
el Districte de Ciutat Vella millori la senyalització a l’entrada del carrer Álvarez 
de Castro, canviï l’horari i zona de càrrega i descàrrega, protegeixi les parts 
laterals de l’Escola Cervantes amb mobiliari urbà, per tal que cap vehicle hi 
pugui estacionar, i senyalitzi la zona com caldria, tenint en compte que hi ha un 
centre educatiu en aquesta. 
 
La presidenta informa que hi ha demanada la intervenció de Sílvia Martínez, 
presidenta de l’AFA de l’Escola Cervantes, que després tindrà dos minuts per fer la 
serva exposició. Tot seguit, dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 



DISTRICTE DE CIUTAT VELLA     AJUNTAMENT DE BARCELONA 

 

 57 

 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Gràcies, presidenta. Fa uns mesos vam portar a plenari la precària situació de 
seguretat en què es trobaven els alumnes de La Salle Comtal. Fruit d’això, vam 
aconseguir que unes pilones que no havien funcionat correctament durant tres anys –
tres anys de queixes reiterades de l’AFA– comencessin a complir el seu propòsit. 
 
Avui caldrà parlar de la perillositat a què s’exposen els alumnes i les famílies de 
l’Escola Cervantes en horari d’entrada i sortida del centre educatiu per múltiples 
deficiències de mobilitat i senyalística. 
 
Sembla que ens estiguem especialitzant en aquest negociat, el qual no deixa de ser 
perseguir-los perquè facin la seva feina i fer mitjanament efectiva la més mínima 
gestió. I, a parer meu, aquest fet els hauria de fer reflexionar a vostès igual que ens fa 
reflexionar a nosaltres, perquè han acabat conduint el paper de l’oposició a ser mers 
fiscalitzadors d’activitats purament administratives. 
 
Amb la seva desídia hem acabat tots reclamant uns mínims que fan caure la cara de 
vergonya. Jo personalment he passat d’un inici de mandat en què presentava 
proposicions instant l’Ajuntament «a adquirir l’edifici de la Clínica Barceloneta per a la 
creació de pisos tutelats» a demanar que funcionin d’una santa vegada unes tristes 
pilones que han d’evitar que algú acabi atropellant un infant de La Salle Comtal. Crec 
que la comparació parla per ella mateixa. 
 
La proposició que els portem a plenari avui recull la denúncia reiterada per part de 
l’AFA Cervantes d’una problemàtica denunciada al cos de la Guàrdia Urbana de 
Barcelona, al Consell de Barri del Casc Antic de juny, a l’audiència pública de 
setembre i a diversos consells escolars, fet que ens porta a preguntar de què serveixen 
els diferents òrgans de participació veïnal i sectorial si vostès no recullen les denúncies 
que se’ls fan. 
 
Avui demanem que el districte de Ciutat Vella millori la senyalització a l’entrada del 
carrer Álvarez de Castro, canviï l’horari i la zona de càrrega i descàrrega, protegeixi les 
parts laterals de l’Escola Cervantes amb mobiliari urbà per tal que cap vehicle hi pugui 
estacionar i senyalitzi la zona com caldria, tenint en compte que hi ha un centre 
educatiu en aquesta zona. Perquè la problemàtica que ens trobem a les entrades i 
sortides de l’escola per la porta de Sant Pere Més Baix és més que notòria. L’horari de 
càrrega i descàrrega no es respecta. Tampoc hi ha zones habilitades per fer-ho, ja que 
aquest carrer es considera d’ús per a vianants. 
 
No obstant això, els vehicles estacionen a tots dos costats de l’escola i impedeixen el 
pas de vehicles que venen del carrer Álvarez de Castro. El resultat de tot plegat és que 
l’alumnat del Cervantes no pot fer ús de manera autònoma i segura de l’entrada i la 
sortida del centre escolar. 
 
La façana de l’edifici –un edifici protegit, per més inri– està malmesa per aquest motiu. 
No hi ha cap tipus de senyalització ni de velocitat ni de gàlib ni de presència d’escolars. 
 
És per això que, un cop més, els reclamem que, si els plau, compleixin uns mínims. 
  
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
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Sí, gràcies. Votarem a favor d’aquesta proposta, perquè bàsicament es tracta de 
millorar la senyalització, com ha explicat el conseller Borràs, de l’entrada de l’Escola 
Cervantes pel carrer Álvarez de Castro amb Sant Pere Més Baix. 
 
Jo no em centraré en el que es demana, perquè crec que el conseller Borràs ho ha 
explicat prou bé, sinó que m’agradaria tornar a la intervenció de la Sílvia Martínez a 
l’audiència pública, i és per què es fa la sortida per aquest lloc, Álvarez de Castro amb 
Sant Pere Més Baix. Abans aquesta sortida es feia per Sant Pere Mitjà, i s’ha deixat de 
fer per Sant Pere Mitjà perquè els pares no se senten segurs recollint els seus fills per 
aquella sortida, segurament per baralles entre captadors i baralles mil. Van obrir una 
cannàbica aquest estiu que també enrareix l’ambient per la inseguretat, per un 
narcopis que hi ha a prop amb un constant anar i venir de gent. 
 
Per tant, votem a favor d’aquestes noves mesures, però no oblidem per què s’està fent 
la sortida per un lloc on no tocaria. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Gràcies. Nosaltres també votarem a favor, perquè pensem que preservar l’equilibri 
entre els diferents usos del carrer i, a més a més, poder preservar l’espai físic vital i de 
seguretat dels alumnes és clau. 
 
No és un equilibri fàcil, però és necessari. Demanem al Govern que en parli amb tots 
els actors implicats i ho pacti bé; que dialogui amb tothom, no només amb uns quants 
o amb els seus, perquè llavors les solucions no preveuran ningú i serà pitjor el remei 
que la malaltia. Cal que es parli amb l’escola, amb l’AMPA, amb els comerciants, amb 
els veïns i les veïnes –no només de les entitats veïnals, sinó també amb els veïns i les 
veïnes de la zona. 
 
Per això volem demanar que tiri endavant la proposició del Govern i tingui a bé 
organitzar una reunió informativa pública a la zona amb totes les parts implicades. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Votem a favor. Hauria de ser un simple tràmit, això, però bé. Sí, sí, clar. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Gracias, presidenta. Somos conscientes del caos circulatorio con el que se encuentran 
tanto la Salle Condal como la Escuela Cervantes a las horas de entrada y salida de las 
clases. La seguridad de los niños es absolutamente primordial. No sé si la zona de 
carga y descarga puede cambiarse o no, pero sí debería adaptarse a los horarios en 
los que no coincidan con la entrada y salida de las clases, ya que en esos momentos 
la calle debería ser lo más diáfana y segura posible. 
 
Votamos a favor. 
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Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Fa uns mesos, com deia el conseller d’Esquerra, parlàvem de 
l’escola Salle Comtal. Avui parlem de l’Escola Cervantes, de la situació de perillositat 
que viuen els seus alumnes, pares i mestres. 
 
En l’última audiència pública, membres de l’AFA van fer peticions concretes per 
millorar el dia a dia dels seus fills quan entren i surten de l’escola. Peticions sobre 
càrrega i descàrrega, peticions sobre el tipus de vehicles que circulen pel carrer 
propers a l’escola, peticions sobre el tipus de comerç que hi ha al voltant, peticions 
sobre la inseguretat... Creiem que aquestes peticions són molt necessàries per millorar 
la vida dels alumnes, pares i mestres de l’escola. 
 
Fa uns dies parlàvem amb el Govern municipal del nou pla d’educació, sobre el que 
ens hi agradaria trobar i el que no ens hi agradaria trobar. Doncs aquest és un fet molt 
important: fer camins segurs per als joves i infants de la nostra ciutat, del nostre 
districte, i sobretot en aquells espais on ells haurien de ser els protagonistes, i no uns 
altres. 
 
També volem plantejar-nos quin tipus de comerç ens agradaria trobar al voltant de les 
escoles, com podem involucrar els comerços a millorar el voltant de les escoles a 
través del projecte del comerç i les escoles, i el que podem fer perquè aquests infants i 
joves se sentin segurs a l’entrada i a la sortida. 
 
És per això que votarem a favor d’aquesta proposta. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
Sí. Abans que res, doncs, agrair a la Sílvia, en aquest cas, que hagi vingut. 
Evidentment, d’ençà que es va comentar en consells de barris, audiències, etc., s’hi 
està treballant, però no s’hi està treballant des d’aleshores, sinó que s’hi ha estat 
treballant abans. 
 
Hi ha un problema evident amb la càrrega i descàrrega al voltant del Mercat de Santa 
Caterina, que surt per aquell carrer i per Sant Pere Més Baix. També hi tenim un 
aparcament, i el gir és justament allà on és l’escola. Vam recollir una demanda de 
l’Associació de Comerciants de Santa Caterina, perquè efectivament els atenem, i no 
només els atenem, sinó que hem estat treballant amb ells una solució al problema de 
càrrega i descàrrega que passa també per solucionar problemes diversos que tenen a 
veure amb la sortida d’aquesta càrrega i descàrrega. 
 
Per tant, nosaltres hem estat treballant també amb l’Institut de Mercats en diverses 
propostes i alternatives per veure com es solucionen la càrrega i la descàrrega al 
voltant de Santa Caterina, que no només inclou el mercat, sinó com surten després 
tots aquests camions. I tenim una proposta que hem treballat amb els comerciants que 
la vam presentar en una reunió el passat 4 d’octubre per «testejar» com es veia, la 
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qual inclou, evidentment, tot l’àmbit: no només el mercat, sinó també la sortida de 
Santa Caterina, que és per Álvarez de Castro i Sant Pere Més Baix. 
 
La proposta passa per un seguit de canvis de direcció, passa per unes càmeres que 
han de controlar l’accés al barri –que s’hi entra per Francesc Cambó. I, a més a més, 
hi ha altres queixes, com que hi ha camions de grans dimensions que xoquen 
històricament contra alguns balcons, i aquesta és una de les coses que també s’ha 
posat –diguem-ho així– en les propostes per trobar-hi una alternativa que sigui global. 
 
Per tant, evidentment votem a favor de la proposta. 
 
La presidenta dona la paraula a la Sílvia Martínez. 
 
Hola, bona nit. Avui represento novament les famílies dels alumnes de l’Escola 
Cervantes com a presidenta de l’associació. En reiterades ocasions aquesta junta ja ha 
fet arribat la preocupació pel que fa a aquesta problemàtica, i la nostra paciència, com 
a famílies, és limitada –diria que s’està esgotant. De fet, i atès que les solucions encara 
no han arribat, avui ho estem tractant novament en aquest plenari. 
 
Hi hem insistit en moltes ocasions i sempre hem obtingut la mateixa resposta: «En 
prenem nota», però les solucions als nostres precs no han arribat. Des del curs passat, 
durant l’estiu i abans d’iniciar les classes i al setembre novament han estat prenent-ne 
nota, però de la nota no passen, cosa que mostra una manca d’interès, de respecte a 
les necessitats de les famílies, i una certa desídia. 
 
Els nostres fills i filles estan patint les conseqüències de la ineficàcia municipal. Un dels 
objectius que compartim les famílies amb el projecte d’escola és el foment de 
l’autonomia personal. Els infants aprenen a tenir cura d’ells mateixos i del medi que els 
envolta, de manera que progressivament es convertiran en adults responsables, cívics 
i respectuosos, i això s’està veient perjudicat per aquesta situació: mares que no es 
refien de deixar els més grans anar sols a l’escola, que envien whatsapps a la resta de 
les famílies per confirmar que han arribat sans i estalvis; famílies que canvien els seus 
hàbits enviant avis i cangurs a portar el nen a l’escola; corredisses de mares dels nens 
més petits per protegir-los de qualsevol accident; dificultats d’accés al centre; baralles 
amb els repartidors de mercaderies i propietaris de molts comerços del voltant. 
 
Estem renunciant al més important: gaudir del passeig fins a l’escola, mostrar als nens 
que són perfectament capaços de moure’s i interactuar amb el seu barri i els seus 
veïns. Tot plegat, una situació d’estrès que es repeteix com a mínim dues vegades al 
dia o, en alguns casos, fins i tot quatre vegades. 
 
Tenim dret a passejar tranquil·lament, a arribar a l’escola sense cap dificultat i a poder-
ne sortir sense cap perill. Les famílies estan cada vegada més fartes de la falta de 
resposta per part d’aquest Ajuntament. Volem solucions, i no demanem quelcom 
impossible. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Jo, molt ràpidament, tan sols agrair l’aprovació al Govern i a la resta de grups que hi 
hagin votat a favor. 
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I, sobretot, agrair a l’AFA Cervantes i a la Sílvia Martínez aquesta dedicació constant 
per millorar la vida de les famílies que duen els fills a l’escola. Una cosa que hauria de 
ser tan simple com això es converteix quasi en un esforç heroic contra els elements. 
 
Moltes gràcies. 
 
La presidenta demana si cap partit polític vol tornar a intervenir. Tot seguit, dona la 
paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 
 
Bé, vam proposar treure els camions i els repartiments de Ciutat Vella i tothom va 
defensar un tros de ferro imperialista que era el Colón. Un altre dia ho haurem de fer 
separat, perquè... 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
Reiterar l’agraïment pel fet que hàgiu vingut. 
 
Dir-vos que tenim un projecte que s’ha estat modificant i que n’hem de mirar diversos 
serrells per solucionar-los. Des d’abans que ens ho diguéssiu, fruit de la demanda de 
l’Associació de Santa Caterina, està en el focus l’Escola Cervantes. Amb mobilitat, 
amb Guàrdia Urbana, etc., s’ha estat treballant una proposta de canvis de direcció per 
intentar solucionar aquest problema. 
 
El projecte el tenim. Quan tinguem arreglats certs serrells us el presentarem, sense 
cap mena de problema, com vam fer fa un parell de setmanes amb els comerciants i 
els paradistes de Santa Caterina, perquè eren els que tenien la demanda més directa 
quant a la càrrega i la descàrrega. 
 
Us el presentarem també a vosaltres. El projecte hi és. 
 
La presidenta informa que aquesta proposta ha estat aprovada per unanimitat.  
 
4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-
Capgirem perquè es creï de manera urgent una taula de treball entre partits, 
entitats i tothom qui manifesti interès per participar-hi, amb l’objectiu de 
revertir la decisió de retirar la partida pressupostària destinada a l’atenció i 
resolució de les denúncies de brutalitat contra les dones, i d’impulsar un òrgan 
de treball que pugui dotar al districte d’un pla integral contra la violència 
masclista que vagi més enllà de les declaracions grandiloqüents i buides de 
contingut. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 
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Al final no s’ha transaccionat. És revertir aquella decisió, i no necessita gaire 
introducció. És senzillament que hem desbarrat, en això; no hi ha aproximació lèxica 
més precisa: hem desbarrat. 
 
S’ha retirat una partida pressupostària que són pisos per a dones maltractades en el 
si de la parella. No entenen com hem arribat a prendre aquesta decisió en aquest 
plenari –en l’anterior plenari, concretament. No entenem que sigui acceptable. Segur 
que ens direu que van a un altre lloc, que no sé què, o les coses que dieu moltes 
vegades. Moltes vegades ens heu dit no sé si mentides, però coses inconcretes. Ens 
agradaria molta concreció, en això: saber quants diners, quina demanda hi havia, 
d’on venia. I, si no es fa, què passa amb la demanda. 
 
És molt important que rectifiqui tothom, eh? No és una cosa ni de partits ni de res. 
Això és així. Suposo que ho compartim. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador  
 
Gràcies. Volem escoltar el que diu el Govern sobre aquesta retallada de la partida 
destinada a l’atenció i resolució de les denúncies de brutalitat contra les dones. 
Entenem que fa referència al fet que la regidora va reconèixer al plenari de les 
retallades que s’havia disminuït la partida destinada a les entitats que gestionen pisos 
on s’ubiquen dones víctimes de la violència masclista.  
 
En tot cas, i a l’espera de la resposta del Govern sobre aquest tema, ens sembla molt 
oportú que es generi un espai de debat on poder tractar aspectes relacionats amb la 
violència masclista, on poder generar un pla integral amb accions concretes a fer i, 
sobretot, que sigui treballat amb entitats que estiguin en el sector. 
 
Abans de la transacció realitzada, el PDeCAT ja prevèiem que l’espai per treballar 
aquest tema seria la Taula de Dones o el Circuit Barcelona contra les Violències 
Masclistes. Donat per entès que el Circuit Barcelona contra les Violències Masclistes 
és més tècnic, trobem perfecte que es generi aquest espai a la mateixa Taula de 
Dones, a la qual aprofito –tot i que no es competència meva– per convidar-lo, senyor 
Suqué, perquè no el veig a cap taula ni a cap comissió. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Gràcies. Estem d’acord amb la proposta de la CUP, però creiem que cal evitar l’excés 
de plans, que ens pot acabar portant a la paràlisi per l’anàlisi. A la ciutat de Barcelona 
ja tenim el Pla per la justícia de gènere 2016-2020, no cal redactar-ne un de nou. El 
que cal és aplicar al peu de la lletra i desenvolupar el que tenim. I volem saber també 
per què s’ha fet aquesta retallada. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
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El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Moltes gràcies, presidenta. Som favorables a la proposició que aquest vespres ens 
presenta la CUP, tant de la proposta en si com dels atesos que la fonamenten. 
 
No obstant això, voldria ser curós i mesurat en la meva intervenció, i, a judici meu, 
aquest Govern ha fet una bona tasca en matèria de feminismes. La mesura de govern 
sobre la millora del sistema per a l’abordatge integral de les violències masclistes a 
Barcelona és una bona iniciativa, i la Regidoria de Feminismes i LGTBI de l’Ajuntament 
de Barcelona és de les que realment han funcionat bé en aquest mandat. 
 
Considero que han acreditat sobradament ser un consistori sensible a les violències de 
gènere. No obstant això, una retallada de 6 milions d’euros al districte, una tisorada 
social com la que patim per part del seu Govern i que aquesta acabi afectant justament 
pisos destinats a dones víctimes de violència masclista és desfer la bona feina 
projectada, perquè per totes les anàlisis compartides, per tots els estudis realitzats, per 
totes les mancances detectades pels PIAD, de poc serveixen si acaben tallant la 
darrera baula de la cadena: la de la concreció, la de la incidència i la transformació de 
la realitat, la de la recuperació d’unes vides amenaçades. 
 
Les cases d’acollida són els instruments materials per refer la vida, per lluitar contra la 
precarització i l’agreujant de la feminització de la pobresa d’unes dones victimitzades 
fins a l’extrem. Haurien de ser un col·lectiu i una partida pressupostària del tot 
prioritaris, no justament aquells que acaben caient amb les tisorades. 
 
A més, hi ha un aspecte encara més pervers que indica tot allò que és per tots sabut, 
que és que, com més precaritzats, com menys seguretat tenim en els nivells més 
bàsics de subsistència, menys capacitat d’organització i de protesta articulem. 
 
Per això cal revertir la tisorada en els pisos destinats a les dones víctimes de violència 
masclista. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Nosotros adelantamos que vamos a votar a favor. Nuestro compromiso es total y 
absoluto en la defensa de las mujeres que sufren o han sufrido maltrato físico o 
psicológico. Las mujeres merecemos el cien por cien del respeto en todos los ámbitos 
de nuestra vida. No somos el «sexo débil» y no vamos a permitir ser el «sexo 
debilitado por la fuerza».  
 
Todos juntos, implicando a toda la sociedad, acabaremos con la lacra de la violencia 
de género: por nosotras, por nuestras hijas y por toda la sociedad, hombres y mujeres, 
para avanzar en la eficiencia, en la felicidad y en la libertad. 
 
Dicho esto, quiero hablar de la transacción del Gobierno con esta propuesta, que nos 
parece del todo lógica y justa para recuperar una partida que se ha eliminado de las 
ayudas a estas mujeres que están maltratadas. Por un lado, han disminuido la partida, 
que ya nos explicarán por qué han hecho esto. 
 
Por otro lado, el señor Suqué pedía y pide que se cree de manera urgente una mesa 
de trabajo para resolver este tema, y ustedes le dicen que no. Quieren que lo traslade 
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en el Consell de Dones que se reúne, si no lo recuerdo mal, dos veces al año, con lo 
cual no sería urgente y sería en la siguiente sesión, diluido en otros temas, quitándole 
la importancia que realmente tiene. 
 
Y, por otro lado, le piden al señor Suqué que quite que el objetivo de esta mesa sea 
«revertir esta decisión» y que lo cambie por «tratar el tema». ¿Dónde ha quedado el 
gobierno feminista de Colau y de Pin? 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Bé, la violència masclista és l’expressió més clara i més cruel de 
la desigualtat. És per això que tota administració ha de lluitar, condemnar i erradicar 
aquesta xacra que dia rere dia creix. 
 
Des de Ciutadans creiem en la necessitat de fomentar, crear i desenvolupar totes les 
mesures, accions i programes per conscienciar la ciutadania que la violència masclista 
no té cabuda a la societat barcelonina. És per això que tota iniciativa que vagi alineada 
amb lluitar contra la violència masclista és molt necessària, tenint en compte que 
encara a dia d’avui la violència i les morts de dones a mans de les seves parelles 
augmenten. 
 
Potser el més adient no seria una taula específica, sinó un grup de treball dins del 
Consell de Dones del districte per parlar de la violència que s’exerceix sobre les dones, 
tot i que pot ser a la taula del districte o a la taula de ciutat, ja que la violència masclista 
no només es dona en aquest districte. 
 
El que sí que creiem necessari és que es treballi dins el districte o en l’àmbit ciutadà, 
que sabem que es fa. El que sí que es podria tractar en el pròxim Consell de Dones del 
districte, creant-hi una reunió extraordinària, és aquest tema, i que es decidís, dins del 
Consell de Dones, si és necessari crear una taula de treball específica dins el consell o 
no, però hauria de ser aquest consell qui ho decidís. 
 
El que sí que tenim clar és que no podem deixar d’invertir els pressupostos en un tema 
tan sensible com aquest. Ens agradaria conèixer el perquè d’aquesta retallada i quin 
és el posicionament del grup del Govern per posicionar-nos. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. Eva Alfama i Guillén 
 
Abans de res, dir que no és una retallada. O sigui, eren 500.000 euros que estaven 
previstos per condicionar pisos d’acollida per a dones víctimes de violència i que no es 
van poder gastar perquè els espais que es van trobar no eren adequats per als serveis 
que havien de ser. Per tant, a Ciutat Vella no ens hem pogut gastar aquests diners 
perquè no hem trobat els espais adequats. 
 
En l’àmbit de ciutat, han augmentat un 13% els pisos d’acollida en un sol any. Això, el 
2017, i el 2018 s’ha seguit augmentant: més 229 pisos que des de la Regidoria 
d’Habitatge es posen a disposició de dones en situació de masclista. O sigui, és una 
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política prioritària del Govern, i la ubicació dels pisos a la ciutat depèn de la 
disponibilitat que trobem, la pertinença i l’adequació que s’hi hagi de fer. En aquest 
cas, no n’hem trobat. No renunciem al fet que en el futur n’hàgim de fer més. 
 
En temes de violència masclista i en general de feminisme, jo crec que és bastant 
evident que som un govern molt compromès. Hem invertit 5 milions d’euros en aquest 
tema a l’any; el darrer any s’ha augmentat quasi la meitat –2 milions– respecte al 
mandat anterior. Hem augmentat els professionals un 25% –19 persones més que hi 
estan treballant, i s’han internalitzat, també, amb un acord amb la CUP. O sigui, penso 
que és un compromís del qual no es pot dubtar. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Està ple de propietats municipals buides, eh? N’està ple. Està ple de pisos del Banc 
Bilbao Vizcaya dels quals s’han fet fora narcopisos i s’hi han tornat a posar. Està ple 
d’espais, Ciutat Vella. No hi falten espais. 
 
A la senyora María José li diré que jo no l’he vist mai al carrer, a ella. No ens hem vist, i 
és normal. De vegades em trobo algú del Govern en algun desnonament, però ens 
passem el dia al carrer. Jo obeeixo el mandat d’una veu col·lectiva que és el meu nucli, 
que em diu que no visiti els espais institucionals perquè no són interessants per a 
nosaltres. Hi ha tot de gent a la CUP de Ciutat Vella que milita i que dedica hores i 
hores a fer política i a fer coses. Fem senzillament el que volem, no ens hem de 
justificar davant de ningú ni anar a cap espai que no és un espai interessant per a 
nosaltres. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata perquè expressi el 
posicionament de vot. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador  
 
Votarem favorablement. Però, òbviament, si no ha d’anar a cap espai, no sé ni per què 
el demana. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Sí. Miren, la necesidad existe. Es una obviedad, existe. Había 500.000 euros que han 
desaparecido. Yo les he preguntado por la transacción con la que han intentado acallar 
esta propuesta, y ustedes no me han contestado, con lo cual... Las grandes palabras 
no solucionan problemas, y ustedes lo saben muy bien, porque llevan tres años así. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Bé, 500.000 euros que no s’invertiran a millorar espais per a 
dones que han patit violència masclista. A què han destinat aquests 500.000 euros? 
Quants pisos tenim per oferir a aquestes dones que per desgràcia no podran acollir-se 
a un pis per sortir del cas d’aquestes violències? 
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Vostès parlen del fet que han remunicipalitzat els serveis –els PIAD i els SARA–, molt 
bé, però les condicions de les treballadores segueixen igual, no han millorat. S’han 
reduït els horaris sense cita prèvia de tot arreu. Això m’ho va dir la seva regidora Laura 
Pérez a comissió no fa gaire.  
 
Clar, ens sorprèn que diguin que no s’invertiran en això; però en què s’invertiran, 
aquests 500.000 euros? Són molts diners perquè quedin allà, en una prestatgeria, 
sense fer-ne absolutament res.  
 
I li he de donar la raó, senyor Suqué. Hi ha molts pisos municipals en aquest districte i 
no s’estan fent servir ni per a habitatges ni per a res. Així és que votarem a favor 
d’aquesta proposta. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. Eva Alfama i Guillén 
 
Bé, jo diria que és bastant evident que no s’havia fet mai tant, en temes de feminismes. 
No dic que no s’hagués fet res, però hi ha hagut un compromís clar i hi ha hagut un 
augment de pressupost claríssim, fins i tot pel que fa a la visibilització: la campanya 
Barcelona Antimasclista, el protocol de dol que s’ha fet amb el moviment feminista per 
a quan hi ha morts –ho recordo: tres mortes aquest any. S’han fet campanyes contra 
l’assetjament sexual a les festes majors i en l’oci nocturn, la xarxa d’escoles inclusives i 
contra la discriminació, un pla estratègic contra el sexisme... 
 
Podria seguir, però bé. En realitat, el que fa més gràcia és que la crítica vingui de la 
consellera del PP, quan el seu Govern es va carregar les polítiques contra la violència 
masclista i van treure les competències als municipis per tractar els temes de violència. 
A Barcelona no ho van poder fer, perquè té la Carta Municipal, però ells solets es van 
carregar la competència municipal sobre el tema. O sigui, que donin lliçons de 
compromís feminista és bastant curiós. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Sí. S’ha fet més perquè s’ha de fer més. És normal que es faci més, perquè cada 
vegada la gent té menys por i denuncia més, i cada vegada s’ha de fer moltíssim més. 
 
Després, nosaltres, si demanem l’espai, no és per assistir-hi els homes. Hi ha moltes 
dones sobradament preparades per assistir a qualsevol espai. Bé, és igual, no té 
importància. 
 
La presidenta informa que aquesta proposta ha estat aprovada amb tots els vots a 
favor excepte l’abstenció del Govern. 
 
 
5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè 
des del govern municipal i del districte es presenti en el proper Plenari un pla 
de dinamització comercial, seguretat i urbanisme que ajudi a millorar la qualitat 
de vida dels veïns i comerciants del carrer Lancaster i voltants que continguin, 
entre d’altres actuacions, les següents: 
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- Pla de dinamització comercial, estudiant quina activitat es podria donar 
a tots els locals tancats en aquest carrer i quines ajudes es poden oferir 
a les activitats comercials que es volguessin instal·lar 
- Pla de prevenció i seguretat per a millorar la seguretat i civisme al 
carrer  
- Desallotjar els habitatges ocupats de forma il·legal a les finques núm. 
7, 9 i 11 del carrer Lancaster 
- Concretar el calendari de rehabilitació o d’obres d’adequació de les 
esmentades finques i el procés i calendari d’adjudicació als destinataris 
definitius 
- Realitzar les inspeccions pertinents per a certificar si hi ha alguna 
activitat de club cannàbic sense llicència 
- Realitzar les inspeccions pertinents per a certificar que cap planta baixa 
o habitatge realitza l’activitat de pis turístic sense llicència 
- Valorar la idoneïtat de mantenir o no la instal·lació del lavabo públic de 
la cantonada del carrer Lancaster amb carrer Arc del Teatre. 

 
La presidenta informa que en aquesta proposta es farà un debat conjunt amb un prec 
del PDeCAT, el punt número 7, sobre el carrer Lancaster. Anuncia que intervindran el 
Partit Popular i el PDeCAT durant cinc minuts, com també que la resta de grups tindran 
tres minuts i, finalment, el Govern, cinc minuts més, per temps acumulats. 
 
Afegeix que hi havia demanada la paraula part dels veïns Jesús Gómez, Mónica Prado 
i David Rodríguez, però que han marxat. 
 
Finalment, dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Gracias, presidenta. La zona comprendida entre las calles Arc del Teatre y Lancaster 
lleva quince años pendiente de un proyecto urbanístico de gran relevancia para 
rehabilitar la vida del barrio. Cada año de espera, de no llevarse a cabo el proyecto, 
como todos sabemos contribuye un año más a la degradación de esta zona del Raval, 
ya de por sí lastrada por un montón de situaciones surrealistas como mínimo para una 
Barcelona del siglo XXI. 
 
En la calle Lancaster la actividad comercial está prácticamente desaparecida. Eso sí, 
hay un club cannábico, y según los vecinos hay otros sin licencia. En los números 7, 9 
y 11 de Lancaster –fincas propiedad del Ayuntamiento– se permite que haya un 
exceso de hacinamiento en sus viviendas, lo que se conoce como «pisos patera». Hay 
pisos de 20 metros cuadrados donde duermen 20 personas en literas. Se usan, según 
me cuentan, para empadronarse, y cuando lo han logrado, que pase otro, y así, a 
ganar dinero. 
 
También denuncian los vecinos que los pisos se usan como almacenes para lateros y 
que incluso habría algún narcopiso, por no hablar de los áticos construidos 
ilegalmente. 
 
En la calle hay serios problemas de convivencia y de seguridad. Especialmente por la 
tarde y por la noche, la calle queda tomada literalmente por la droga y el alcohol, y 
muchos vecinos no pisan su calle a esas horas por miedo. 
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También parece que hay algún bajo o vivienda con actividad de piso turístico sin 
licencia, por no hablar del lavabo público de Lancaster con Arc del Teatre, cuyo interior 
se usa más para consumir drogas y para otras actividades que como lavabo, lo que les 
pone aún más cómoda la vida a los traficantes y se consigue que esa calle tenga los 
niveles de sonometría más altos de toda Barcelona. 
 
Todo esto convierte en un suplicio la vida diaria desde hace años de los vecinos que 
aún resisten en la zona. Esta dejadez, esta falta de actuación por parte del Gobierno, 
es lo más doloroso, ya que es el propio Ayuntamiento, por omisión de sus 
obligaciones, el que está contribuyendo a perjudicar la convivencia y dando un 
mensaje de total impunidad al que la rompe. Si el edificio es del Ayuntamiento, no se 
puede responder a los vecinos que no se puede hacer nada: se ha de actuar y punto. 
 
Por todo ello, el Partido Popular pedimos que se presente en el próximo pleno un plan 
de dinamización comercial, seguridad y urbanismo que ayude a mejorar la calidad de 
vida de los vecinos y comerciantes de la calle Lancaster y alrededores, que contenga, 
entre otras actuaciones, las siguientes: un plan de dinamización comercial, estudiando 
qué actividades se podrían dar a los locales cerrados y qué ayudas ofrecer a quien 
quisiese instalarse; un plan de prevención que mejore la seguridad y el civismo de la 
zona, que incluya el desalojo de las viviendas ocupadas ilegalmente en las fincas 
números 7, 9 y 11 de la calle Lancaster y poner en conocimiento de los Mossos las 
actividades delictivas que puedan estar dándose en esas fincas; que se concrete el 
calendario de rehabilitación o de obras para adecuar las fincas de Lancaster números 
7, 9 y 11 y también el calendario para su adjudicación a sus destinatarios definitivos; 
que se realicen las inspecciones pertinentes para certificar si hay alguna actividad de 
club cannábico en la calle sin permiso y sin las licencias pertinentes; que se realicen 
las inspecciones necesarias para certificar que ningún bajo o vivienda realiza la 
actividad de piso turístico sin licencia, y que se valore la idoneidad de mantener o no la 
instalación del lavabo público de la esquina de la calle Lancaster con Arco del Teatro. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
 
Gràcies. El prec que els fem avui és molt clar. L’Ajuntament de Barcelona va comprar, 
el juliol del 2017, les finques del carrer Lancaster 7, 9 i 11. Per tant, des de fa quasi un 
any i mig aquestes finques són de propietat municipal. Com que aquestes finques van 
canviar de propietari, els contractes se subroguen i passen a ser entre l’Ajuntament i 
els inquilins. 
 
Els veïns han denunciat en incomptables ocasions que hi ha pisos dels números 7, 9 i 
11 que es fan servir de base i magatzem per als llauners de la zona i, a més, com a 
punts de venda de droga. Creiem que és intolerable que en finques de propietat 
municipal hi passin coses com aquestes i que l’Ajuntament no hi faci res. 
 
És per això que demanem que exerceixin els seus drets com a propietaris d’aquestes 
finques i inspeccionin de dalt a baix que tots els veïns que viuen en aquests pisos 
compleixen les obligacions que estableix el seu contracte de lloguer i que estan al 
corrent de pagament. No oblidem que el contracte de lloguer és entre l’inquilí i 
l’Ajuntament de Barcelona.  
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La Llei d’arrendaments urbans és molt clara en aquest sentit, i diu que l’inquilí no pot 
realitzar al seu habitatge activitats molestes, insalubres, nocives, perilloses o il·lícites, i 
que si això s’incompleix és motiu suficient per trencar el contracte. 
 
Els veïns del carrer Lancaster diuen que si aquests pisos on es realitzen aquestes 
activitats es poguessin tancar i reassignar-los a gent que realment els necessiten es 
solucionarien segurament el 70% de problemes d’aquest carrer. Com hem dit, no 
oblidem que en aquests pisos hi ha gent amb un contracte entre l’Ajuntament de 
Barcelona i aquests inquilins que se sospita que fan certes activitats il·lícites.  
 
Li desitjo sort i paciència a la consellera Jiménez, perquè amb la quantitat de coses 
que demana, amb tan poc que queda de mandat i amb les poques ganes que veig de 
posar remei a moltes coses, sembla que quedarà tot en un no res. Però hi seguirem 
insistint. 
 
Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Gràcies. El seguit de preocupacions que el PP recull en la seva proposició sobre la 
situació del carrer Lancaster i entorn són compartides pel Grup Municipal Socialista: 
d’una banda, és la situació al carrer, de convivència i de seguretat, i, de l’altra, les 
accions que caldria fer a l’edifici, que des del juliol del 2017 és de propietat municipal. 
 
Pel que fa a l’edifici –que, tornem-ho a recordar, ja és de propietat municipal des de fa 
més d’un any–, cal que l’Ajuntament no demori les accions que haurien d’assegurar 
que la compra compleix els requisits públics perquè es fes: formar part del parc 
d’habitatges públics de la ciutat i llogar als inquilins a preus assequibles en funció dels 
seus ingressos. Això vol dir, entre altres coses, la regularitat tant dels habitatges com 
de les activitats a l’edifici, i, per tant, no pot haver-hi ocupacions il·legals ni activitats 
sense llicència.  
 
És necessària una informació actualitzada de la relació d’activitats que es 
desenvolupen a l’edifici amb les inspeccions pertinents i expedients que se’n derivin. 
La sospita d’activitats de pisos turístics i un espai cannàbic sense llicència en un edifici 
que ara ja és municipal és molt greu. Recordem al Govern que ja ens ha passat tenir 
activitats no regulades en espais municipals, i això no és només una irresponsabilitat, 
sinó que en aquest cas, i després de l’esforç econòmic que ha fet l’Ajuntament per 
adquirir aquesta finca per a habitatge social, és molt greu. 
 
Votarem a favor. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
Gràcies, presidenta. Votarem a favor de la proposició del PP, tot recordant allò explicat 
en altres iniciatives, i especialment perquè des d’Esquerra vam acompanyar la lluita 
dels veïns per aconseguir que els edificis 7, 9 i 11 fossin adquirits per l’Ajuntament per 
evitar l’expulsió dels veïns. Es tracta d’edificis que avui veiem que serveixen per 
vendre droga; recursos públics esmerçats, al cap i a la fi, que no estan acomplint les 
necessitats a les quals van ser destinats. 
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El problema és recurrent, ja es digui carrer Roig o Picalquers o carrer Riera Baixa i 
Hospital o, actualment, el prec que ens van llançar els comerciants de Verdaguer i 
Callís ahir mateix, en què denunciaven por: «Desde hoy amenazados» –els ho llegeixo 
literalment– «de forma directa por las bandas de ladrones que quieren operar con 
tranquilidad en esta calle, cada vez con más violencia física». El mail era bastant llarg; 
el resum és aquest. 
 
De casos com aquests, n’abunden, desgraciadament. I, per tant, podem fer tots els 
plans de dinamització cultural que vulguem, que cap carrer tindrà vitalitat comercial ni 
generarà xarxes veïnals actives i potents mentre estigui amenaçat per la delinqüència 
organitzada. 
 
Avui mateix els veïns d’Acció Lancaster ens han fet arribar un document on denuncien 
tant problemàtiques diürnes de mobilitat i recollida de residus i neteja com 
problemàtiques nocturnes associades als locals sense llicència d’activitat, coffee 
shops, llauners, pisos pastera, pisos turístics il·legals, venda de droga en habitatges 
municipals (Lancaster 7, 9, 11)... 
 
I els veïns acaben reclamant la inspecció immediata de tots els pisos destinats a 
activitats delictives per erradicar els punts de venda de droga i tràfic de persones, 
increment de la presència policial a la zona, un pla director de dinamització del carrer, 
programació detallada diària i setmanal de neteja i recollida de residus urbans, 
manteniment de diferents paviments al carrer. 
 
En l’informe també hi ha associades tot de fotografies que ells li haurien volgut 
entregar a vostè, regidora Pin, però han hagut de marxar. Per tant, suposo que les hi 
enviaran d’aquí a poc. 
 
En definitiva, crec sincerament que caldria que comencessin a escoltar aquests veïns. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Votarem en contra. 
 
No entenem com es pot solucionar una situació de delinqüència desnonant una gent i 
deixant-la al carrer sense més recorregut. És una llàstima que no hi siguin els veïns, 
per advertir-los que els partits polítics, com més lluny dels moviments veïnals, millor, 
perquè al final els parasitem per interessos propis. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Fa uns mesos el nostre grup presentava una proposta, que va ser 
aprovada, sobre la situació que estan patint els veïns d’Arc del Teatre i Lancaster on 
demanàvem: dinamització comercial; inspecció i control dels habitatges d’ús turístic i 
dels locals d’oci nocturn; incloure la zona delimitada pel carrer Nou de la Rambla, 
avinguda Drassanes i rambla de Santa Mònica a la zona de dret de tempteig i retracte; 
millorar la seguretat i la convivència de la zona, i actuacions específiques en neteja. 
 
Això que acabo de comentar ho vam presentar el maig del 2017, i a dia d’avui no hi ha 
hagut cap millora, únicament la compra de Lancaster 7, 9 i 11. A dia d’avui no és que 
no s’hagi fet res, és que la situació ha empitjorat en aquesta zona i als voltants. I no ho 
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diem nosaltres: ho diuen els veïns de l’Associació de Veïns i Amics Arc del Teatre i els 
veïns i comerciants de la zona. 
 
Sabem que aquella zona té un projecte urbanístic i que no s’ha arribat a cap acord 
amb els veïns afectats, però el que haurien d’haver fet és no permetre coses que no 
volien fer. Parlem de Lancaster 20, parlem de Lancaster 7, 9 i 11. Parlem de moltes 
coses que no han succeït, tot i haver-s’hi posicionat a favor en aquest plenari. 
 
Pel que fa a la proposta del PP, per coherència votarem a favor, però no crec que 
votant a favor aquest Govern millori la situació de la zona. No esperi gaires solucions, 
senyora Jiménez. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
Sí. Per començar, direm quin és el sentit del nostre vot, que és en contra de la 
proposició del Partit Popular, i acceptem el prec del PDeCAT. 
 
Fins aquest mandat el carrer Lancaster no ha estat mai en les polítiques públiques de 
l’Ajuntament de Barcelona. Ha estat la porta del darrere o el carrer del darrere de la 
Rambla, i mai cap govern municipal hi ha actuat amb polítiques públiques. Nosaltres, 
des del primer moment, ens vam posar en contacte amb molts veïns del carrer 
Lancaster i, per exemple, vam reallotjar totes les famílies d’una casa ocupada que era 
al Gernika. I, conjuntament amb la del costat, vam aconseguir tirar a terra unes cases 
que fa més de deu anys que s’havien de tirar a terra per un pla urbanístic; vam 
desencallar una cosa que havien estat incapaços de fer altres governs municipals. 
 
Vam comprar tres immobles per més de 7 milions d’euros en un carrer en què no hi ha 
hagut mai cap inversió pública justament per salvar uns veïns que podien estar en risc 
d’expulsió. Hem donat suport a la família de Lancaster 13, l’única que va quedar, i la 
vam aconseguir reallotjar davant d’una situació de mobbing impresentable.  
 
S’ha instal·lat un lavabo autorentable que en el que portem del 2018 s’ha utilitzat 
32.000 vegades. I també s’ha incrementat darrerament la llum, tal com ens van 
demanar els veïns, per la sensació d’inseguretat. S’han fet inspeccions a les 
cannàbiques; de fet, la que és il·legal ja té els requeriments corresponents i s’estan 
fent els tràmits administratius perquè es pugui tancar. S’ha fet una intervenció policial 
el 2018 als baixos de Lancaster 10 amb una persona detinguda i una d’investigada.  
 
I, pel que fa a la regularització de Lancaster 7, 9 i 11, són 42 unitats familiars amb uns 
àtics que es van fer sense permís, en el seu dia, però hi ha persones que efectivament 
hi viuen. D’aquestes 42 unitats familiars, 28 ja estan regularitzades, 15 s’estan 
gestionant perquè el propietari anterior fins i tot feia contractes falsos i cal veure com 
regularitzar-ho. 
 
I les actuacions realitzades a Lancaster 7, 9, 11? Doncs són moltes: des de 
l’arranjament de les goteres que tenien –parlin amb els veïns que sopaven, quan 
plovia, amb les gotes–, la instal·lació elèctrica modificada, canvis de porta en diverses 
ocasions, ara mateix s’està netejant regularment fins al desembossament de 
desguassos –perquè hi havia problemes d’inundacions també. 
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I s’està treballant conjuntament amb l’IMHAB per fer totes les inspeccions. Estan totes 
fetes, i allà on es necessita un requeriment administratiu per sobreocupació o altres 
actuacions, estan tots en marxa. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Sí. Quiero agradecer el compromiso de todos los partidos, casi todos los partidos que 
están representados aquí, con la calle Lancaster. Agradezco mucho que hayan votado 
a favor de la proposición, porque, si no me equivoco, queda aprobada, y eso es una 
buena noticia. 
 
No son medidas difíciles de hacer –de hecho, el Partido Popular las haría ya mismo–: 
darle vida digna y legal a la calle, con comercio, con civismo y con seguridad, 
eliminando las actividades que degradan el entorno; inspeccionar piso a piso 
expulsando todas las actividades ilegales: pisos patera, narcopisos, pisos ocupados 
ilegalmente, pisos turísticos ilegales, almacenes de lateros... Hay allí un enjambre de 
ilegalidad brutal, y son edificios municipales. Se han gastado mucho dinero que no es 
suyo. Ustedes no han comprado nada: han comprado cosas con el dinero de todos los 
barceloneses, que no queremos tener ese enjambre de ilegalidad allí, y menos todavía 
con vecinos secuestrados por ustedes. 
 
El lavabo es muy cuestionado por los vecinos, deberían hablar con ellos. Le adelanto, 
señora regidora, que le enviaré por correo electrónico el informe que han hecho los 
vecinos y que nos han pedido que le enviemos por correo electrónico para que sea 
usted consciente de que las actuaciones que han hecho no han servido absolutamente 
de nada. 
 
Mire, señora Pin, no es la especulación; los vecinos se van del distrito porque su 
gestión es nefasta y los expulsa. Yo creo que los especuladores van a acabar 
nombrándola a usted hija adoptiva del gremio. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
 
Sí, gràcies. Simplement, conseller Rabassa, ha tret pit en el que s’ha fet al carrer 
Lancaster. Jo li diria que també es reunís amb els veïns i tragués pit davant seu 
respecte a tot el que s’ha fet, perquè realment pel carrer Lancaster no es nota, 
sincerament. 
 
S’ha fet referència a un informe que han preparat els veïns del carrer Lancaster. Primer 
de tot, excusar-los, perquè han hagut de marxar per les hores intempestives i també 
per fer front a les seves responsabilitats familiars. Però el que sí que m’han demanat 
és que entregui l’informi en paper a la regidora Gala Pin. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
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Gràcies. Caldria que el districte es prengués seriosament els plans de dinamització 
comercial ja promesos, que aquesta zona fos prioritària amb propostes de suport a 
activitats de proximitat. 
 
Sobre la seguretat i la convivència, és ben sabut què opina el nostre grup: el Govern 
va perdre el pols de la seguretat i la convivència als carrers del Raval i Ciutat Vella. Va 
ser permissiu, no va confiar ni donar confiança a la Guàrdia Urbana. I ara, per moltes 
xifres de tancaments de narcopisos de les quals presumeixen, la situació és molt i molt 
complexa i necessita molts recursos. 
 
No sabem, de totes formes, si el que cal és –com diu el PP– presentar un pla de 
dinamització comercial, seguretat i urbanisme o senzillament que el Govern faci la 
seva feina. 
 
La presidenta dona novament la paraula al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
La voluntat no era treure pit. Per nosaltres el més important de la intervenció que he fet 
és dir que el que estan patint els carrers Lancaster i Arc del Teatre –que és cert, que 
no neguem de cap de les maneres– és fruit de la desatenció de molts governs 
municipals que no s’han pres el carrer Lancaster seriosament. 
 
A partir d’aquí, s’ha de treballar. Hem estat fent moltes coses. S’hi han invertit molts 
diners, al carrer Lancaster, i n’hi seguirem invertint, perquè evidentment els seus veïns 
ho mereixen. I ens agradaria que tots els grups municipals, inclosos els que han tingut 
responsabilitat de govern, també facin autocrítica sobre com han tractat el carrer 
Lancaster. 
 
Respecte a la compra de locals públics per a dinamització comercial i baixos de 
protecció oficial, el carrer Lancaster és una zona que té molts punts, a l’hora de 
comprar. Per tant, volem comprar, volem que hi hagi gent que ens n’ofereixi per poder 
gastar els diners bé. 
 
I, d’altra banda, les inspeccions pis a pis es fan i s’han fet. Per exemple, hi ha hagut 
pisos turístics que s’han tancat, hi ha una cannàbica il·legal que té els requeriments 
corresponents segons les lleis administratives, i, a més a més, tots estan seguint el 
curs corresponent per a allò que correspongui i que, com comprendrà, no els ho direm, 
perquè ateny les persones que hi viuen, i no pas a ningú més. 
 
Respecte a l’abandó de funcions o d’altres, només en els carrers Lancaster i Arc del 
Teatre en el que portem d’any, gairebé 1.000 denúncies de civisme: 432 a una banda i 
300 a l’altra banda, per exemple. Però, a més a més, amb el pla de dinamització 
comercial que els hem presentat abans, en què parlem de zones específiques..., 
evidentment, aquesta ha de ser una zona específica. 
 
I el carrer Lancaster també pateix una altra cosa, que és una concentració als voltants 
d’oci nocturn que provoca moltíssimes molèsties. Som els primers que hem fet un pla 
d’usos amb l’extensió de molts grups d’aquesta taula, d’aquest consell de districte, en 
què es prohibeixen les discoteques. Perquè un dels problemes que hi ha, sens dubte, 
al carrer Lancaster de nit és la concentració de moltíssima gent que, quan surt, aprofita 
per fer allò que no ha de fer i molestar els veïns. 
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Així doncs, el compromís amb el carrer Lancaster hi és, en aquest Govern, a diferència 
de tots els anteriors. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Sí. Señor Rabasa, acaba de decir usted que el puerta a puerta lo han hecho. ¿Me 
puede decir usted cuántos pisos patera hay en esos edificios? ¿Cuántos almacenes de 
lateros? ¿Cuántos pisos ocupados ilegalmente? ¿Cuántos narcopisos hay? Si lo ha 
hecho, debe tener un informe exhaustivo y nos puede decir en qué situación está cada 
uno de ellos, porque debe llevar un año y medio intentando expulsarlos de ahí. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
 
Reafirmar-me en el que deia la consellera Jiménez. És a dir, em costa moltíssim de 
creure que s’hagi fet un porta a porta en unes finques on hi ha narcopisos, on hi ha 
pisos que se sap i es veu que serveixen de magatzem per a llauners, on es veu –i en 
aquest informe la regidora ho podrà veure– com des d’un supermercat proper es 
porten carros de la compra amb llaunes per pujar-los a aquests pisos. 
 
Sincerament, em costa moltíssim de creure, que s’hagi fet aquest porta a porta. 
Perquè, segurament, si s’hagués fet, ja no estaríem parlant d’aquesta mena de pisos 
en aquestes finques. 
 
La presidenta informa que aquesta proposta ha estat aprovada amb els vots a favor 
del Partit Popular, el Partit Demòcrata, el Partit Socialista, Esquerra Republicana i 
Ciutadans (9) i els vots en contra de la CUP i Barcelona en Comú (8). Afegeix que el 
prec també s’accepta. 
 
 
6. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s per a 
instar al govern de Ciutat Vella a preparar un informe amb totes les actuacions 
realitzades fins ara en relació amb els desperfectes ocasionats per les 
inundacions d’agost i de setembre a diferents carrers del districte, junt amb un 
catàleg de les millores necessàries per a prevenir aquests incidents i evitar que 
es reprodueixin en un futur, i facilitar l’esmentat informe als veïns i comerciants 
afectats i als grups municipals. 
 
La presidenta informa que en aquesta proposta es farà un debat conjunt amb precs 
del PSC i del Partit Popular, punts números 9 i 12, sobre el carrer Lancaster. Anuncia 
que intervindrà cinc minuts Ciutadans, cinc minuts més el Partit Socialista i cinc minuts 
més el Partit Popular, i després PDeCAt, Esquerra Republicana i la CUP, que tenen 
tres minuts, i en darrer lloc el Govern, que disposa de set minuts acumulats. 
 
La presidenta afegeix que hi ha demanada la paraula per part de diversos veïns: Jordi 
Bordas, Juan Antonio Gázquez, Marcos Pérez –que no intervindrà–, Abdelatif Oulam, 
Josep Maria Blanco, Roberto Alemán, Núria Garcia Fisas –que ja ha marxat–, 
Consuelo Miranda i Carolina Martínez. 
 
La presidenta obre el torn d’intervenció dels grups municipals i dona la paraula al 
Grup Municipal de Ciutadans. 
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La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Bien, en estos dos meses, el distrito –y, más concretamente, el 
Raval– ha sufrido varias inundaciones (17 de agosto y 6 de septiembre), i el Raval y 
sus calles parecían más una piscina olímpica que calles por las que pasar y pasear. Y 
no hablemos de los parques, que más que piscinas parecían recintos de agua 
estancada. Y si hablamos de comercios, parkings, portales y viviendas, ya no hay 
palabras para describir toda esta situación. 
 
Pero lo más triste no es lo que parecían, sino la poca preocupación y atención que ha 
mostrado este Gobierno municipal. Durante el 17 de agosto y los días posteriores, 
después de que los vecinos, comerciantes y transeúntes que pasaban por las calles se 
pararan a ayudar a sacar agua de portales, parkings, farmacias y comercios, se 
preguntaban dónde estaba el Gobierno, dónde estaba la Administración que velaba 
por sus intereses y sus preocupaciones.  
 
El día 6 de septiembre pasó exactamente lo mismo, pero en este caso, al ser de 
madrugada las lluvias torrenciales, lo que se pudo solventar de manera ágil por parte 
de los vecinos y comerciantes el día 17 esta vez no pudo hacerse, y a la mañana 
siguiente más que achicar agua tuvieron que contabilizar pérdidas y desperfectos que 
la lluvia había ocasionado en negocios, viviendas y parkings. 
 
Esta vez también se preguntaron dónde estaba el Gobierno que velara por dar 
soluciones, pero ya la crítica ya no era tan ferviente, aunque sí era decepcionante y de 
cabreo absoluto. Y con las lluvias posteriores, más de lo mismo, y el cabreo seguía 
aumentando. 
 
En la pasada audiencia, un vecino, Juan Antonio Gázquez –que está aquí–, explicó en 
cinco minutos lo que muchos vecinos y comerciantes pensábamos de la situación. 
Después de esa misma audiencia pública, hablando con él y con otros vecinos, 
estuvimos hablando de la situación y expresaron que nadie de este Gobierno les había 
preguntado por la situación ni qué podían hacer por ellos. 
 
En esa misma audiencia pública, la señora Pin dijo que se había facilitado un servicio, 
la OMIC (Oficina Municipal de Información al Consumidor). Y la pregunta es: ¿de 
verdad este tema solo se ha llevado desde la Oficina de Información al Consumidor? 
¿De verdad se creen que solo es un tema de si el seguro cubre o no este tema? Sí 
que es importante, pero no el que más. 
 
Lo que necesitaban eran soluciones, acciones, acompañamiento, apoyo y medidas 
para solventar este hecho, que ha supuesto a muchos comerciantes pérdidas 
económicas y muchas horas de trabajo. Y los vecinos que viven y aparcan sus coches 
en esos lugares no han podido llegar a sus trabajos, los edificios han quedado sin luz, 
los ascensores sin funcionar, han tenido que arreglar puertas y portales, limpiar las 
entradas de sus casas sin que nadie les pague ese coste... 
 
Ha supuesto mucho dinero, muchas preocupaciones y dolores de cabeza a 
comerciantes y a comunidades de vecinos. Y lo peor: el desinterés de un gobierno que 
dice proteger y velar por los intereses de los ciudadanos. 
 
Después de horas, días y semanas, hay muchos vecinos y comerciantes que no han 
podido rehacer sus comercios. ¿Y dónde está la Administración pública? Cuando 
hablas con algunos de ellos, te dicen que lo único que quieren es que no vuelva a 
pasar o, si pasa, que la ciudad esté preparada. 
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Es por ello que hoy pedimos en este Pleno que se nos presente un informe con todas 
aquellas actuaciones que se han hecho en relación con los desperfectos ocasionados 
por las inundaciones y las mejoras necesarias para prevenir y evitar que se 
reproduzcan en el futuro.  
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz  
 
Gràcies. Bona nit. Bé, nosaltres hem portat unes fotos que ens van passar els veïns 
per veure realment la desgràcia que va passar amb les inundacions, com van quedar 
els cotxes de les 60 famílies. Fa una setmana d’aquest episodi de pluja intensa que va 
caure a Barcelona, i va posar de manifest dues coses: que tenim un problema d’obres i 
infraestructures, i que el Govern no va estar en cap moment al costat ni dels veïns ni 
dels comerciants. 
 
Nosaltres, des del Grup Municipal Socialista, vam visitar dues vegades els veïns i 
comerciants del Raval afectats per les inundacions, i ho vam fer de la mà del regidor 
Mòdol. Jo personalment no recordo en cap episodi de pluja com els d’aquests dies, 
que hi hagués tanta afectació i sense que el Govern fes la seva feina: ni acompanyar 
ni estar al costat ni donar solucions i explicacions als veïns i veïnes i comerciants. Això 
és el que ens van transmetre ells. 
 
Estem parlant d’aparcaments inundats, locals comercials i negocis impracticables i 
baixos d’habitatges que semblaven piscines, en especial al carrer Sant Oleguer. En 
concret, 60 famílies afectades que en molts casos depenen econòmicament dels 
vehicles que hi havia aparcats al pàrquing. 
 
Hi ha un problema d’atenció als veïns i veïnes, però el pitjor és que darrere també hi 
hagi un problema de planificació d’obres. El disseny de l’espai urbà també és 
fonamental per a la gestió de les pluges. Per exemple, a la plaça Folch i Torres, en la 
qual s’han invertit 2,6 milions d’euros durant el present mandat, no s’ha executat cap 
criteri de bones pràctiques de drenatge urbà, inexistència de paviment, drenatge i 
elements de retenció de l’erosió, prevalença de materials fàcilment erosionats, en 
aquest cas de pluja, i també embornals. 
 
Què passarà quan torni a ploure una altra vegada en aquestes mateixes quantitats? 
Tenim por que torni a passar, perquè a la vista està que tot el que va passar i tota la 
part de la plaça van entrar als pàrquings de Sant Oleguer. Tot era material del sòl de la 
mateixa plaça. Caldria veure també si la vegetació de la falda de Montjuïc és 
l’adequada per afavorir la infiltració i evitar que l’aigua arribi a l’àmbit urbà. 
 
I pel que fa a les infraestructures de recollir l’aigua, tenim un problema amb el col·lector 
del Paral·lel, que no dona l’abast. I des del govern de Colau tot el que s’esgrimeix és 
que som víctimes del canvi climàtic, passant per alt els retards de les obres i passant 
per alt les accions que pot fer ara mateix l’Ajuntament per evitar que un episodi similar 
inundi bona part del Raval una altra vegada. I les obres no finalitzaran fins al 2023. I 
fins llavors, què farem? 
 
En conclusió, denunciem que el Govern no ha aparegut per les zones inundades i no 
han estat capaços de donar la cara ni prestar l’atenció necessària als afectats. 
Demanem una actuació urgent davant l’amenaça de nous episodis de pluja d’aquesta 
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tardor, des de la construcció de petits murs per canalitzar l’aigua de la pluja fins a 
l’adaptació de determinades zones que tenen un disseny urbà deficient, amb els 
materials erosionables i que fan que les reixes de recollida es taponin. 
 
Demanem un informe tècnic que permeti aclarir quines han estat les diferents causes 
de les inundacions per evitar que això torni a passar. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Gracias, presidenta. Cuando pasé por registro el ruego aún no había caído la tercera 
tromba, que fue el 9 de octubre. 
 
La primera tromba cayó, como ya se ha dicho, el 17 de agosto. ¿Llovió 
torrencialmente? Sí. ¿Hizo algo el distrito para paliar las consecuencias de esas lluvias 
torrenciales? No. ¿Estudió el distrito después de esa primera tromba qué había pasado 
y en qué habían fallado los sistemas de drenaje de aguas? No. ¿Visitó la regidora Gala 
Pin o la alcaldesa Colau a los afectados para ponerse a su disposición y dar la cara? 
No. 
 
Vino la segunda tromba el 6 de septiembre, la más fuerte. ¿Llovió torrencialmente? Sí. 
¿Hizo algo el distrito para paliar las consecuencias de esas lluvias torrenciales? No. 
¿Estudió el distrito después de la primera tromba –la del 17 de agosto– qué había 
pasado y en qué habían fallado los sistemas de drenaje de aguas? ¿Y en la segunda? 
No. ¿Visitó la regidora Gala Pin o la alcaldesa Colau a los afectados para ponerse a su 
disposición y dar la cara? No. 
 
Vino la tercera tromba el 9 de octubre. ¿Hace falta que me repita? No, porque pasó 
exactamente lo mismo: nada –nada. Tres trombas brutales de agua que inundan 
provocando unas pérdidas enormes y usted no hizo nada; colgar un cartelito para 
ayudar a hacer el parte al Consorcio, como si se pensara que la gente hace el seguro 
con ineptos que no saben hacer un parte de siniestros. Mire, tenemos que celebrar, a 
pesar de las cuantiosas pérdidas materiales, que no hemos lamentado pérdidas 
personales, que podían haber ocurrido perfectamente. 
 
En una situación de trauma como la vivida por tres veces en el Raval en menos de dos 
meses, creemos que lo humano es que la regidora del distrito, por no hablar de la 
alcaldesa, hubiese ido a comprobar personalmente los daños y se hubiese puesto a 
disposición de los perjudicados dando la cara en vez de esconderse. Puede que así, 
señora regidora, hubiese comprendido la necesidad de solicitar la declaración de zona 
catastrófica para el Raval tal y como piden los afectados y como nosotros, desde el 
Partido Popular, apoyamos.  
 
También creemos que después de la primera inundación en agosto se tendría que 
haber abierto una investigación por parte del gobierno del distrito para estudiar qué 
había fallado del sistema de drenaje de aguas de lluvia, el estado de las alcantarillas, 
el funcionamiento de los colectores, qué había sido diferente urbanísticamente de 
otras lluvias en las que los daños no habían sido tantos. 
 
Queremos que nos explique la situación de la segunda fase de las obras del colector, 
cuándo se van a retomar, porque llover, va a seguir lloviendo. 
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Hoy, en nombre de los vecinos y comerciantes afectados, pedimos al gobierno del 
distrito que, como administración interesada, ustedes inicien los trámites para solicitar 
que la zona afectada por las lluvias sea declarada zona catastrófica; que se realice de 
forma inmediata –por la premura, antes de que vuelva a llover– un informe o auditoría 
–más bien auditoría que informe– para determinar qué ha fallado (alcantarillas, 
colectores, obras públicas que hayan podido afectar al cauce de lluvia, etc.) y que se 
nos entreguen los informes geológicos y de impacto medioambiental de la reciente 
remodelación de la plaza Folch i Torres. 
 
Gracias. Votamos a favor de la propuesta de Ciudadanos. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
 
Queda palès que els aiguats d’aquest setembre han sigut un cop molt fort per a 
comerciants i venedors del Raval Sud. Entenc que l’oficina disposada pels afectats ja 
farà la recollida dels desperfectes i serà fàcil elaborar un informe amb aquestes dades. 
 
Respecte a tenir ben presents i organitzades les millores necessàries per prevenir 
aquests incidents i evitar que es produeixin en un futur, no podem fer més que recolzar 
aquesta iniciativa. 
 
Tan sols un apunt. Com ja hem parlat anteriorment, tenen el comerç 
descontroladíssim. Per què parlen amb uns comerciants i amb els altres no? No ho 
entenc. O sigui, sé perfectament que heu parlat amb una sèrie de comerciants; ara 
veig aquí que amb uns altres no hi heu parlat i, no ho sé, torno a repetir-me, aprofito 
per dir que, consellera, treballi més o millor, tant me fa, però treballi. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla 
 
Gràcies, presidenta. Votarem a favor de la proposició, tot indicant que a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat d’aquesta mateixa setmana el Grup Municipal 
d’Esquerra Republicana va presentar un prec per demanar que el Govern municipal 
implementés les infraestructures necessàries per tal d’evitar que amb nous episodis 
d’aiguats als barris del Raval, de Sant Antoni i del Poble Sec es tornin a patir grans 
desperfectes i a la vegada s’obri una línia d’ajuts a les persones afectades. 
 
A mitjan estiu hi ha hagut dues tempestes amb força aiguats a Barcelona que han 
demostrat que el sistema de canalització de l’aigua que hi ha al Paral·lel no funciona, 
cosa que es va repetir la setmana passada. I és una evidència que no podem estar així 
fins l’estiu que ve. 
 
Com a exemples, tenim nombrosos comerços que van patir unes pèrdues i danys molt 
importants –com és el cas de la farmàcia del carrer de Sant Pau 112, el Bar Rústic i 
diversos supermercats de proximitat– en què la companyia asseguradora no els 
cobrirà cap dels danys ocasionats pel fort temporal. 
 
Alguns veïns de la zona van veure com els seus cotxes quedaven sota l’aigua –com 
els de Riereta 37, on l’aigua va arribar a un metre i mig d’alçada. No volem aventurar-
nos a determinar-ne les causes, però els veïns i veïnes ens diuen que la remodelació 
de l’avinguda del Paral·lel o la plaça Folch i Torres també tenen alguna cosa a veure 
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amb el sistema de canalització de l’aigua. De fet, tots els suros decoratius que hi havia 
a la plaça Nova van acabar a la cruïlla del carrer de Sant Pau amb Riereta. 
 
No sabem exactament què ha passat, i vostès han fet declaracions i han explicat que 
un cop s’acabi la tercera fase del col·lector del Paral·lel tot estarà arreglat. No obstant 
això, no sabem quan estaran enllestides, aquestes obres, ni si realment solucionaran 
aquest problema completament. 
 
Per això votarem a favor de la proposta de Ciutadans de fer un informe on expliquin la 
situació, informe que nosaltres hauríem complementat, tal com vam demanar a 
comissió, amb la petició que s’implementin les infraestructures necessàries ni que 
siguin provisionals fins que es tinguin les definitives per tal d’evitar que en episodis 
d’aiguats es torni a repetir el mateix. I informes que se sumin a una línia de crèdit i 
d’ajudes per pal·liar les pèrdues que han tingut pels aiguats els veïns i els comerciants, 
bàsicament perquè d’informes els veïns i els comerciants no en viuran, no en 
menjaran, ni pal·liaran les quantioses pèrdues que han tingut. 
 
Per això necessitem solucions i necessitem, sobretot, aquestes ajudes per part del 
govern. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Vot a favor, i estic d’acord amb les intervencions fetes fins ara. 
 
També recordar que aquí hi ha el Jordi Bordas, que va marxar amb l’ombra d’una 
acusació estranya planant sobre ell, i se li ha demostrat tota innocència. És un plaer 
veure’l aquí com una persona innocent i completament dissipada de dubtes estranys. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula a la regidora. 
 
La regidora 
 
Bé, em sumo a la benvinguda al Jordi Bordas que ha fet el conseller de la CUP. 
Avanço que nosaltres votarem favorablement a la proposició de Ciutadans i del PSC i 
rebutjarem el prec del PP. 
 
Intento explicar una mica com ha anat. Crec que tots som conscients que els aiguats 
del 6 de setembre i del 9 d’octubre van ser d’un caràcter molt extraordinari, mai no 
s’havia enregistrat tanta intensitat de pluja en tan poc temps des que l’Ajuntament 
recull dades. Per això també es va posar immediatament en marxa el Pla d’actuació 
municipal per inundacions i els serveis de bombers van estar tot el dia fent actuacions 
per retirar aigua. Hi ha hagut 200 actuacions per l’aiguat de setembre i prop de 100 a 
l’octubre. 
 
A Ciutat Vella nosaltres tenim detectat que hi ha 60 famílies entre baixos i vehicles i a 
prop de 100 comerços, a banda de l’estació de metro de Paral·lel, la Filmoteca - 
Museu Marítim i el local d’Impulsem. En aquells dies, l’endemà jo mateixa vaig visitar –
és cert, senyora Chacón– no tots els comerços, però tant el tècnic de Comerç del 
districte com els tècnics de barri com els consellers van visitar força comerços del 
carrer Sant Pau i dels carrers adjacents. 
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Efectivament, vam posar en marxa el protocol d’acompanyament des de l’Oficina 
Municipal, des de l’OMIC. A més, també a petició d’un comerciant a l’audiència es van 
fer aquests cartells. Segurament hem de fer més comunicació, perquè ara mateix s’han 
atès 15 consultes; si el volum fos prou considerable, l’Ajuntament es podria presentar 
com a mediador entre les asseguradores com ha fet altres vegades. 
 
Però, igualment, també crec que és important explicar què estem fent per evitar futures 
inundacions. Barcelona té aquest pla de clavegueram des del 2006. Aquest pla diu que 
s’han de fer millores en el clavegueram i que està pensat per suportar pluges de fins a 
52 litres per metre quadrat. Pensem que aquests dos aiguats que vam tenir van ser de 
89 litres per metre quadrat en una hora. 
 
Igualment, ara el que s’està fent és la millora del sistema de drenatge del sector 
Paral·lel, Ronda de Sant Pau i Vilà-Vilà per tal d’augmentar la capacitat de drenatge 
d’aquesta zona. La fase 1, 2014-2015, en què es va fer Paral·lel fins a la plaça Bella 
Dorita, es va finalitzar a l’inici d’aquest mandat –està dient que no es va fer, i no és 
cert. La fase 2, 2017-2019, és el tram inferior de Vilà-Vilà, entre Carrera i Palaudàries, 
que es finalitzarà l’any vinent. I la fase 3, 2020-2023, és el tram superior de Vilà-Vilà, 
just entre les intervencions de les dues fases anteriors. 
 
Aquest projecte té un pressupost de 21 milions d’euros. I, efectivament, ens preocupa 
quina és l’afectació que han pogut tenir aquests comerços i aquestes famílies. Per això 
també l’OMIC va desenvolupar aquest protocol en concret. I justament –a vostè no li 
agrada, senyora Jiménez– com a govern pensem que aquest és un senyal per 
refermar-nos i ser molt més contundents en la lluita contra el canvi climàtic. 
 
La presidenta dona la paraula als veïns. En primer lloc, és el torn de Josep Lamiel. 
 
Bona nit a tots. En primer lloc, que ningú es trobi personalment atacat, d’acord? El dia 
de les pluges a la nit jo vaig fer un vídeo. El vaig enviar per Whatsapp. El meu tècnic 
va arribar a govern i automàticament al matí a primera hora la senyora Gala ja es va 
posar en contacte amb mi, després el senyor Rabassa i després el senyor Sancho. 
 
A partir d’aquí, com a president de l’Associació del Carrer Sant Pau, el senyor Sancho 
juntament amb el senyor Jordi van anar a visitar porta a porta tots els comerços que 
havien estat afectats per les pluges i vam començar a pensar en un pla d’acció, perquè 
la majoria no tenien assegurança. 
 
A partir d’aquí, hem començat a treballar i tenim dades, tenim una quantitat de 
pèrdues, i estem intentant que aquesta gent cobri, perquè la meva funció és que el 
comerç pugui tirar endavant, pugui obtenir els diners de les pèrdues i pugui seguir 
venent i tenir la porta oberta. 
 
Una vegada dit això, com que aquestes mesures no són suficients per arreglar el 
problema, sí que es demana que es facin les obres necessàries per obtenir una altra 
vegada els col·lectors d’aigua i perquè el col·lector de Sant Ramon i Sant Pau sigui 
més funcional que ara, que no funciona gaire perquè es va omplir de seguida. 
Després, hi havia unes reixes que s’han tret. 
 
També demanem que es faci una neteja de clavegueram no només superficialment, 
sinó també interiorment. Estaria bé que totes aquestes branques, fulles, llaunes, 
botelles de plàstic, etc., que hi van quedant a dins es poguessin treure i deixessin el 
pas net. No sé si això s’ha fet o no s’ha fet, però sí que es demana que es faci. 
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I, en tercer lloc, demanem una campanya molt concreta de comerç directament a les 
parts afectades de Sant Ramon i Sant Pau. 
 
I, aprofitant la benvinguda, sí que us dic –no us ho prengueu malament– que estaria bé 
que els representants de comerç vostres es posin en contacte amb l’Eix, i així podríem 
tenir una relació molt més oberta. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al veí Juan Antonio Gázquez. 
 
Hola, buenas noches. Ante todo, saludar a mis vecinos aquí presentes –los que hay, 
porque la mitad se han tenido que ir– y a nuestros representantes políticos también. 
Muchas gracias. 
 
Me llamo Juan Antonio Gázquez. Nací hace 42 años en el Barrio Chino, ahora llamado 
el Raval, y hablo en mi nombre y en el de muchas personas que no pueden estar 
presentes y que, como yo, se sienten víctimas de la dejadez y el abandono a que 
están sometiendo al Raval. 
 
Actualmente mi amado barrio solo es usado como titular en noticias lamentables de 
todo tipo. Esto duele, pero más daño hace el pasotismo y la desidia de nuestras 
autoridades. 
 
Señora regidora, no sé si se acuerda, pero en la última audiencia pública estuve aquí 
para expresarme y trasladarle el dolor de muchas personas y comercios que han sido 
afectados por las inundaciones. Su excusa fue que esto no ocurría desde hace 31 
años y que la culpa la tiene el cambio climático. Pues tengo que decirle que es mucha 
mala suerte que en menos de dos meses el Raval se haya inundado tres veces: 17 de 
agosto, 6 de septiembre y 9 de octubre. 
 
¿Cuántas veces más se tiene que inundar para que usted reaccione? Dé la cara y 
venga a expresarse en persona, aunque solo sea por solidaridad y calor humano. 
¿Cuántos vecinos y comerciantes más tienen que perder sus vehículos y negocios –o 
alguna vida– para que usted nos declare como zona catastrófica? 
 
De corazón le digo que no nos gustaría que usted se encontrara en nuestra situación, 
en la que cualquier tormenta nos provoca un sinvivir. El día a día en el Raval no es 
nada fácil, pero usted, con su desgana y su desinterés, cada día nos lo pone un poco 
más difícil. 
 
Gracias por al menos escucharme y hacer que me escuchen. No tengo nada más que 
decir. 
 
La presidenta dona la paraula a la veïna Consuelo Miranda. 
 
Jo no soc veïna del Raval, soc del Paral·lel, que toca amb el Raval, i ens toca a tots 
junts, això. Llavors, això de 31 anys no... Es va fer el col·lector i una mica abans ja vam 
tenir..., o sigui, cada ics anys ens toca. Jo visc a Paral·lel, treballo a Paral·lel –ja em 
coneixen, alguns–, i és una cosa recurrent. 
 
Es va fer el col·lector però no es va acabar, evidentment. S’ha de mantenir, s’ha de 
netejar –potser aquest és el problema– i s’ha de continuar l’obra fins al final –penso– 
perquè no torni a passar. 
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Clar, cada vegada que ens passa això és un..., i no ens paguen realment el que..., ni el 
temps que el local està tancat ni les despeses de reparar tot el que s’ha de reparar. 
 
A mi, ja que soc aquí, m’agradaria dir una cosa a tots. A mi m’és igual qui governi, i als 
ciutadans, igual. El que ens agradaria és una entesa, perquè volem respecte per part 
dels polítics, respecte de cara als ciutadans. I penso que estaria bé entendre’s per 
solucionar problemes que són fàcils de solucionar. Potser massa ego: «Jo tinc raó, jo 
tinc raó.» No. Penso que el que heu de fer és solucionar-nos la vida, perquè vosaltres 
cobreu un bon sou i és la vostra feina. I vosaltres treballeu per a nosaltres, i és una 
responsabilitat: un respecte de cara a nosaltres. 
 
Ara mateix és la senyora Gala Pin, la que hi ha. Me n’han dit coses bones, coses 
menys bones. Empatia –empatia. Barcelona és una ciutat molt maca i podria estar molt 
millor. 
 
L’altre dia vaig anar a passejar –no té res a veure amb les inundacions, però ho he de 
dir– amb el meu nebot, amb un cotxet –un nen d’un any i mig–, i no podia passar, 
perquè els manters havien fet servir tot l’espai a Barceloneta. Les terrasses sobren? 
No, són llocs de treball. Aquests senyors, jo no dic que no hi siguin i que es morin de 
gana, però s’ha de buscar una solució, perquè jo vull passejar tranquil·lament. 
 
Llavors, fem alguna cosa. 
 
La presidenta dona la paraula a la veïna Carolina Martínez. 
 
Hola, bona nit. Bé, jo no diré res nou. Jo treballo en una botiga al carrer Aldana. El dia 
17 em va petar una fossa sèptica de la comunitat perquè la claveguera no podia 
suportar l’aigua. L’aigua va petar el mur i tota l’empresa se’n va anar en orris, una 
empresa que és centenària, que aguantem com podem. 
 
Tinc aproximadament 400.000 euros en pèrdues. M’estic barallant amb el Consorci 
d’Assegurances, amb la meva asseguradora, amb l’asseguradora de la comunitat –que 
li ha petat l’arqueta–... Bé, doncs, després de tot això, de tenir més d’un mes pagant 
els treballadors i els treballadors traient merda –literalment– del taller, a mi no ha vingut 
ningú a veure’m, ni ningú m’ha presentat cap pla perquè pugui pagar els meus 
proveïdors i els meus treballadors, després d’un mes traient merda. 
 
Llavors, no ho sé, vostè ha presentat un pla, que diu que li han trucat 60 persones... 
Però és que a mi no m’ha arribat, aquest pla. 
 
Però és que, després d’això, el dia 7 de setembre se’m va tornar a inundar, i ja era 
inundat sobre inundat. El pèrit de la companyia va venir sense jo cridar-lo, perquè es 
va recordar que estic al carrer Aldana. Però és el que dia 9 d’octubre se’m va tornar a 
inundar. Som set famílies, a la meva empresa, m’entén? I lluitem molt, perquè no 
treballem a El Corte Inglés. Treballem en una empresa petita i fem moltes hores. I 
aquestes hores, sap per què les fem? Perquè tenim famílies que hem de mantenir, i 
per això traiem merda en comptes d’estar a casa. 
 
Llavors, clar, a mi que l’Ajuntament, un ajuntament que... Quan van sortir vostès a les 
eleccions, la veritat, vaig pensar: «Ostres! Un canvi, una gent progressista, una gent 
que ajuda la gent que treballa...» I jo penso que vostès són tot façana. M’entén? Sap el 
que vol dir? O sigui, és tot imatge. I jo de la imatge ja n’estic farta. Tinc 42 anys i ja he 
vist moltes coses. 
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Llavors, si vostès volen ajudar la gent, netegin els carrers. El Poble Sec fa pudor de 
pixum, de merda. Té gent a la Bella Dorita fotent-se fins al cul d’alcohol. No els en 
treuen. Baralles, porqueria. No reguen els carrers, perquè han tret els camions, ara, no 
sé per què. La brossa que va caient a les clavegueres... 
 
Doncs tot això ens ha provocat això. Diu: «Les assegurances pagaran.» Quan paguin 
potser ja no tenim empresa. M’entén? 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Bé, gràcies. Primer disculpar-me, senyor Lamiel, per no haver-li trucat. És veritat que 
vaig estar parlant amb uns quants comerços, i la veritat és que avui tots els comerços 
han demostrat el que significa una inundació per als seus negocis, per a les seves 
tendes. 
 
Jo crec que moltes vegades parlem aquí de grans propostes, de grans solucions, però 
la veritat és que la solució més concreta és netejar el clavegueram, fer obres on calgui, 
i fer un conjunt d’ajudes per ajudar aquests pobres comerciants, veïns, tots. I aquí ens 
omplim la boca dient que volem ajudar amb el Pla de dinamització comercial, però 
després, quan venen uns comerciants a dir exactament quants diners han perdut i què 
implica tot això, no els fem cas. 
 
Jo no negaré mai que vostès no hagin fet coses, eh? Ho dic de veritat, no negaré que 
no hagin intentat solucionar coses, però, clar, a les proves em remeto: pluja, pluja, 
pluja, i res de res, cap solució. 
 
També m’agradaria dir-los que això que diguin que el canvi climàtic... Clar, el canvi 
climàtic és un fet, però no és només aquest fet. Jo crec que si volguessin plantejar-se 
coses de neteja, coses de canvi climàtic, haurien de presentar mesures, però és que 
aquestes mesures no ajudaran ni els comerciants ni els veïns. Ens ajudaran en relació 
amb la ciutat i d’aquí a uns anys. 
 
També recordar-los que ens espera un hivern bastant dur i que, si volen presentar 
coses concretes, ajudin a tots els comerciants a presentar un fons de contingència que 
l’Ajuntament té, i el districte també, per ajudar-los, per fer-los fàcil el que no hauria de 
ser difícil. 
 
De fet, el que més em sorprèn durant aquests dies és que l’única gran solució que 
vostès han donat són les obres del col·lector. Les obres del col·lector són una gran 
obra, però el que necessitem són propostes d’acord a mitjà i a llarg termini, i fins que 
no ens les presentin seguirem insistint perquè ens les facin arribar. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz 
 
Gràcies, presidenta. Jo només afegiré que prou difícil és avui en dia tenir un comerç a 
Ciutat Vella, i en concret al Raval –i sé de què parlo–..., i crec que en aquest moment 
qui necessita les ajudes, amb aquest Pla de dinamització comercial, és el comerç de 
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Sant Pau i voltants, bé, pràcticament tot el Raval, tota la zona afectada per les 
inundacions. 
 
I que es faci un estudi també, perquè potser el mur de la plaça Folch i Torres –no ho 
sé, no soc arquitecta– hi té alguna cosa a veure. Perquè tot el suro que hi havia a la 
mateixa plaça és dintre dels comerços del Raval i dintre del pàrquing de Sant Oleguer. 
Potser hi té alguna cosa a veure. No ho sé, eh?, és parlar per parlar, però alguna cosa 
s’ha de fer amb la gent del comerç, i crec que és important estar-hi a sobre. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Muchas gracias, presidenta. Mire, señora regidora, no lo acabo de entender. Usted ha 
votado a favor de la propuesta de Ciudadanos, que pedía un informe sobre qué había 
ocurrido. Es mi punto número 2, o sea que imagino que por el punto número 2 usted 
no ha rehusado el ruego –imagino. 
 
En el número 3 yo le pedía que nos entregasen los informes geológicos y de impacto 
medioambiental de la remodelación que han hecho en la plaza Folch i Torres, y 
supongo que tampoco se van a negar ustedes a entregarnos algo que tenemos 
derecho a tener. Así que imagino que por el número 3 tampoco es. 
 
Yo imagino que lo que usted no quiere es iniciar unos trámites que no le cuestan nada 
para pedir, como le están pidiendo vecinos y comerciantes, que se declare la zona 
como catastrófica. Usted no me ha dado ninguna razón de por qué no inicia esos 
trámites que le está pidiendo un montón de gente que a lo mejor no tiene seguro y que 
no va a cobrar de ningún sitio. Son personas que lo han perdido todo. Aquí hay 
personas que han perdido su coche. No solo son comerciantes que han perdido... Es 
que, además, calle Aldana: oiga, pues son siete familias, creo que ha dicho, con lo 
cual se está perdiendo muchísimo, y eso es futuro, es vida para el Raval. 
 
Va a volver a llover. Díganos cuándo van a presentar los informes y háblenos del 
colector –háblenos del colector. No nos ha hablado del colector. Háblenos del colector, 
de cuándo va a estar listo. 
 
Y en cuanto a lo que yo creo que es más interesante, y es atender a estas personas, y 
es iniciar los trámites como administración porque le toca por estar sentada en esa silla 
y pedir la zona catastrófica, yo le recuerdo que hace diez o doce años llovió mucho 
menos en el Raval, hubo muchas menos pérdidas en el Raval, y se declaró zona 
catastrófica, y se ayudó a los vecinos y a los comerciantes. 
 
Entonces, yo me pregunto: ¿a qué le tiene miedo la regidora Gala Pin o la alcaldesa 
Colau para no iniciar unos trámites que no le cuestan nada y son en beneficio de unos 
vecinos y de unos comerciantes? Y me lo pregunto muy en serio. A lo mejor usted me 
lo aclara. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador  
 
Jo tan sols donar les gràcies als veïns i comerciants, que ja fa més de quatre hores 
que són aquí, i també el nostre recolzament. 
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I també, òbviament, dir que no m’ho prenc com res personal, senyor Lamiel, ens 
coneixem de fa molts anys, però el PDeCAT es va reunir al juliol amb l’Eix. Ara ja sé 
que n’ha canviat la presidència. En breu ens veurem, no pateixi. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla 
 
Reiterar el que he dit. Els veïns i els comerciants necessiten ajut i ajut econòmic per 
part del Govern. Agrair-los que hagin vingut, que hagin donat el seu testimoni. 
 
I sumar-me a les paraules del Joan Suqué respecte a la innocència del Jordi Bordas. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La regidora 
 
Efectivament, senyora Jiménez, no li acceptem el prec, perquè vam estudiar la 
possibilitat de declarar zona catastròfica. De fet, el senyor Sancho, un conseller que 
treballa molt –si d’un conseller estic contenta i orgullosa de la seva feina i de la seva 
implicació amb el teixit comercial del districte és del senyor Sancho–, va estar parlant 
també amb els comerciants després dels primers aiguats justament per explicar-los 
que estàvem estudiant la possibilitat de la declaració de zona catastròfica. 
 
Això tenia diferents problemes. Ho vam estar treballant juntament amb Protecció Civil 
de la Generalitat. Finalment, les dues administracions vam veure que aquesta petició 
no tirava endavant perquè no s’havien produït –segons l’estipulació, no ho establim 
nosaltres– «danys greus i generalitzats en infraestructures, persones i béns». En 
aquest cas hi havia danys greus en béns, però no en infraestructures. Això és el que 
s’estipula i, per tant, no es podia fer aquesta declaració de zona catastròfica. 
 
Per això també vam fer aquest protocol amb l’OMIC. Jo crec que, efectivament, el que 
hem de fer quan hi ha inundacions o quan hi ha perill d’inundacions és obra pública, 
prevenció –el clavegueram es neteja, es neteja moltíssim, i tant que sí–, i 
acompanyament, en el cas d’un negoci privat, per poder accedir a l’assegurança. Per 
això sí que vull convidar a tothom a poder anar a l’OMIC, perquè en el cas que hi hagi 
problemes des de l’Ajuntament puguem fer aquesta mediació amb el Consorci 
d’Assegurances. 
 
Respecte al que comentava el president de l’Eix comercial, en prenc nota, sobretot de 
fer una campanya a Sant Ramon i Sant Pau, i de la resta de qüestions també. Si voleu 
també, podem lliurar a l’Eix perquè la distribueixi entre els associats i els comerços 
afectats informació sobre les obres previstes, per tal que tothom la pugui tenir. 
 
Al Juan Antonio, yo entiendo la preocupación, pero no estoy nada de acuerdo en que 
haya desidia, en absoluto. De hecho, tú viniste aquí y nos comprometimos a hacer una 
campaña de información. Seguramente hay que informar más aún, pero nuestra 
preocupación por el Raval te aseguro que nos quita el sueño. 
 
Ahora, yo creo que no expliqué tampoco que fuera una excusa. Recuperaré el acta de 
la audiencia, por si lo expliqué mal; lo que sí que creo es que contextualicé. Ahora 
bien, ya hemos mirado si podemos legalmente dar ayudas a los comercios concretos. 
No podemos. Podemos ayudar en acciones de dinamización, pero más allá de eso... 
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Podemos hacer este acompañamiento también con el tema de lidiar con los seguros. Y 
reitero la invitación a ir a la OMIC. 
 
Consuelo, en aquest sentit, li passarem a l’Eix també la informació sobre la neteja del 
col·lector, perquè ja hi ha algun lloc físic on anar a recollir-la. 
 
I a la Carolina, clar, la campanya de comunicació que hem impulsat nosaltres ha sigut 
a Ciutat Vella, en algunes zones concretes de Ciutat Vella. En tot cas, també 
traslladaré al regidor de l’Eixample, igual que a la regidora de Sants-Montjuïc, les 
queixes que comentaves sobre el tema de neteja, però sí que volia reiterar que les 
obres del col·lector continuen en marxa, estan complint les fases que es van marcar el 
2006. I que no s’hagi fet la segona fase de la reforma del Paral·lel no hi té res a veure, 
perquè el col·lector va per Vilà i Vilà, que és on s’està actuant. 
 
La presidenta informa que aquesta proposta de Ciutadans ha estat aprovada per 
unanimitat, com també que el prec del PSC queda acceptat i que el prec del PP queda 
rebutjat. 
 
D’altra banda, afegeix que aprofita per sumar-se a la incondicionalitat del Jordi Borras 
com a presidenta i també com a companya seva. 
 
 
b) Precs 
 
7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Grup Municipal 

Demòcrata perquè el govern de districte dugui a terme de forma immediata 
totes les accions pertinents a les finques del carrer Lancaster, 7, 9 i 11, com 
ara inspeccionar el compliment de totes les obligacions contractuals per 
part deis inquilins, per tal de restablir-hi la convivència i acabar amb els fets 
delictius que s’hi produeixin. 

 
La presidenta informa que aquest prec ha estat substanciat juntament amb la 
proposició número 5. 
 
8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè 

el govern del Districte encarregui els treballs oportuns per dotar el Casal de 
Barri Folch i Torres d’una sortida d’emergència pel pis superior, i que 
inclogui en l’inventari de béns del Casal de Barri els dos bancs de fusta, el 
capitell de l’àngel i la reixa de la presó de dones de Reina Amàlia, i dugui a 
terme les obres de restauració pertinents per garantir-ne la conservació. 

 
La presidenta informa que aquest prec ha estat modificat pel Govern i dona la 
paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
 
Gràcies, presidenta. En els darrers mesos, el Casal de Barri Folch i Torres està 
atenent un volum elevat de veïns i veïnes, joves de barri que utilitzen el casal per fer-hi 
activitats, reunions, socialitzar-se... Pels motius que sigui, l’entrada al casal no està 
operativa, i s’hi entra i se’n surt per la d’emergència de la planta zero. 
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Al Partit Demòcrata ens consta que això ja està endegat amb els serveis tècnics 
perquè en breu es pugui obrir l’entrada per la plaça i deixar l’entrada actual com a 
sortida d’emergència, que és el que era inicialment. 
 
El problema ens el trobem si els usuaris es troben en la planta superior i es cala foc al 
quadre de llums que hi ha just al petit vestíbul de l’escala. Allò seria un cul-de-sac d’on 
cap usuari en sortiria viu, i seria una tragèdia, ja que cap finestra de la planta 1 s’obre 
en la seva totalitat. 
 
Som conscients que legalment una finestra no es pot convertir en porta d’accés enlloc, 
però davant la seguretat de les persones sí que podria esdevenir una finestra amb 
sortida d’emergència, sigui amb format porta o amb finestra amb el martell al costat 
(per trencar-la en cas d’incendi). 
 
D’altra banda, ens hem trobat amb alguns objectes de valor històric per als veïns i 
veïnes que ens agradaria preservar, perquè són part de la nostra història i no els volem 
perdre. Aquests objectes són tres bancs de fusta que daten de principi del 1900 i van 
ser cedits per la Diputació de Barcelona, un capitell d’un serafí que alguns historiadors 
dedueixen que pot ser d’una cripta funerària de les monges –això ja ens trasllada que 
possiblement és un capitell trobat pels voltants del Convent dels Àngels, recinte de la 
Misericòrdia o rodalies– i un tros de reixa de la presó de dones de Reina Amàlia –
aquest últim objecte per als veïns és de gran sensibilitat, i a cada moviment se’n perd 
una petita part. 
 
El Partit Demòcrata volem que aquests objectes siguin inventariats dins l’equipament 
perquè no desapareguin, perquè són part de la història del nostre barri i els volem per 
als nostres veïns i veïnes. 
 
Moltes gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Ferran Caymel Ubia  
 
Gràcies, presidenta. Els acceptem el prec. 
 
Amb referència a la sortida d’emergència de la primera planta del centre cívic Folch i 
Torres, el pla d’emergències no preveu aquesta circumstància. Però, en tot cas, si es 
considera convenient, s’estudiarà conjuntament amb el Departament de Prevenció de 
Riscos i amb els bombers el que ens està demanant. 
 
Ara, amb l’evolució del centre cívic... A vegades es fan els projectes i amb l’evolució 
dels edificis es van com ajustant, i s’ha de revisar, tot això, amb la qual cosa revisarem 
el pla d’avaluació de riscos del centre i veurem si cal fer alguna cosa. 
 
Respecte als béns, el que tenim entès és que la resta ja està en catàleg. Naturalment, 
la resta la restaurarem i la incorporarem al catàleg. En tot cas, revisarem el que ens 
demana. 
 
I pel que fa a actualitzar les obres de l’entrada –de les quals ha parlat vostè–, en 
principi tenim previst que el primer trimestre de l’any que ve es puguin obrir. La veritat, 
s’ha trigat un temps –massa–, però creiem que les podrem obrir en aquest mandat. 
 
Gràcies. 
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La Sra. M. José Chacón i Salvador  
 
Li agraïm l’acceptació del prec. 
 
 
9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC perquè, en 

relació amb les inundacions al Raval Sud provocades per l’aiguat del passat 
6 de setembre, el govern es reuneixi amb els veïns i veïnes afectats i elabori 
un informe tècnic que permeti aclarir quines han estat les diferents causes 
de les inundacions per evitar que torni a passar. 

 
La presidenta informa que aquest prec ha estat substanciat juntament amb la 
proposició número 6. 
 
 
10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 

detectades nombroses denegacions de Targeta Barcelona Solidària, el 
Districte de Ciutat Vella doni resposta per escrit, en aquest mateix Plenari, 
sobre la variació de criteris i requisits, els motius de la denegació de 
renovacions, així com del perquè del requeriment de noves justificacions 
respecte a l’any passat. 

 
La presidenta informa que en aquest prec hi ha demanada la paraula de dues veïnes, 
Carmen Fernández i Rosario Moya. En primer lloc, dona la paraula al Grup Municipal 
d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Moltes gràcies, presidenta. La principal recepta per revertir l’estigmatització d’un barri 
és que s’hi apugin les condicions materials de vida, i això és responsabilitat del 
Govern. Sense millorar la vida dels veïns, tota la literatura que s’hi aboqui sonarà a 
simple excusa per tal d’emmascarar un fracàs evident. Vostès, amb les retallades 
socials reconegudes de 6 milions d’euros al districte, han optat pel camí contrari al d’un 
govern que cerca l’equitat. 
 
I la mostra la tenim avui mateix a la sala, amb la Carmen Fernández i la Rosario Moya. 
Ja no tan sols estem preocupats per un seguit d’informacions que apareixen als diaris i 
que diuen textualment que la demanda de restringir les ajudes –subratllen fonts 
sindicals– no s’ha realitzat per escrit, però sí de manera no oficial, que es tracta d’ajuts 
que les famílies reben per diferents motius –despeses escolars, alimentació, salut o 
transport–; ja no tan sols estem alarmats per articles que expliquen que el Govern 
Colau ha posat fre a la concessió d’ajuts socials o les alertes públiques de Comissions 
Obreres, d’UGT i de CGT afirmant que els directors dels centres dels serveis socials 
han rebut la instrucció de no concedir noves prestacions o de fer-les mínimes; sobretot 
ens espanta allò que ens diran les veïnes afectades i que avui la Carmen i la Rosario 
ens relataran. Ens espanta el col·lapse de l’OAC de la plaça Sant Miquel de veïns als 
quals se’ls ha denegat la targeta Barcelona Solidària. 
 
Ens espanta que hàgiu introduït variacions de criteris i requisits per denegar 
renovacions de la targeta. Ens espanta el seguit de nous requeriments i de noves 
justificacions respecte als criteris de l’any passat. I ens espanta que sigui una 
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estratègia per privar aquelles famílies que més ho necessiten d’uns ajuts que són 
totalment peremptoris. 
 
Moltes gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. Eva Alfama i Guillén 
 
Bé. Acceptem el prec. Entenem que fa referència al fons 0-16. Algun detall de les 
coses que comenta no el podem plantejar, perquè encara s’estan acabant de 
comunicar les resolucions. 
 
Al juliol es va fer la primera entrega de targetes a les persones beneficiàries, després 
ja es van presentar les reclamacions que han generat aquestes cues que vostè 
comentava, i ara s’està acabant de fer l’entrega de targetes definitiva. 
 
El que sí que podem dir és que els requisits de la convocatòria no han canviat. Sí que 
ha canviat la ponderació dels ajuts. Si en edicions anteriors es pagaven 100 euros 
mensuals per una càrrega amb un complement, ara s’ha canviat el que es donava, 
també en resposta de recomanacions que va fer Ivàlua, que és una avaluadora que va 
avaluar el programa. Ara es donen 100 euros amb un sol fill, 175 en cas de dos fills i 
225 per tres fills. 
 
Ho deixaré aquí, per escoltar les veïnes. 
 
La presidenta dona la paraula a Carmen Fernández. 
 
La Sra. Carmen Fernández 
 
Buenas noches. Me llamo Carmen. Soy madre soltera y familia numerosa 
monoparental, y estoy en una situación en que mi sueldo es de 430 euros. 
 
Al tener tres hijos, no llego con esto para nada, y me han denegado la tarjeta 
Barcelona Solidaria. Hice la reclamación, y en la reclamación pedí por qué era. Era por 
no estar empadronada, cuando llevo siete años empadronada en Barcelona. Entonces, 
no me cuadraba. Me dijeron: «En septiembre recibirás el mensaje.» Sigo esperando 
ese mensaje, porque ya estamos en octubre. 
 
Ha llegado el colegio, no he tenido para pagar el material ni los libros de los niños, 
porque con lo que yo cobro les doy de comer. Yo pensaba: «Llegan las tarjetas, me lo 
gasto en comida, y con lo que yo cobro les compro las mochilas, la ropa de invierno, 
etc.» 
 
Yo espero que esto se solucione. Y como este caso, pues, habrá muchísimos más. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula a Rosario Moya. 
 
La Sra. Rosario Moya  
 
Hola, buenas noches. Me presento: soy Rosario. Estoy aquí para que me escuchen, 
porque soy familia monoparental y tengo una discapacidad y tengo una niña menor. 
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Solicité la tarjeta Barcelona Solidaria con toda la documentación necesaria, y cuando 
me llegó el mensaje estaba denegada por no asistir a los servicios sociales. Pero yo a 
los servicios sociales dos veces al mes iba, normalmente. Hice la reclamación y 
entregué todo lo que me pedían, y estoy esperando que me contesten. Hasta ahora no 
hay ninguna contestación ni nada. 
 
Espero que todo esto se solucione, porque hay muchas personas más como yo que 
están esperando desesperadamente toda esta ayuda. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
ERC El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Els agraïm el testimoni. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. Eva Alfama i Guillén 
 
Ahora hablamos. Entiendo que estáis en espera de la resolución de las alegaciones, 
que habéis planteado que sí estabais cumpliendo los requisitos y, en cambio, se os ha 
valorado que no los cumplíais. Bueno, tomo nota y veremos. 
 
Lo que sí sé es que en los próximos días... O sea, están haciendo las notificaciones 
ahora, justo han empezado algunas. Tomamos nota para poder hablar la semana que 
viene de cualquier cosa. 
 
Gracias. Y gracias por venir aquí. 
 
La presidenta informa que el prec ha estat acceptat. 
 
 
11. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè el 
Districte de Ciutat Vella es comprometi a respectar els acords establerts amb la 
Fira artesanal i amb les Estàtues Humanes de Barcelona de no ocupar l’espai de 
la Rambla de Santa Mònica més de quinze dies l’any, que conjuntament les 
diferents parts fixin una agenda d’ocupació de l’espai per al 2019 i que el govern 
estableixi un referent clar per tal d’interlocutar amb els firaires, les estàtues i 
altres possibles agents interessats. 
 
La presidenta informa que aquest prec es tractarà tot seguit, conjuntament amb el 
punt número 16. 
 
12. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè el 
districte com a administració interessada, en relació amb les inundacions al 
Raval per pluja torrencial del dia 6 de setembre, iniciï els tràmits per a sol·licitar 
que la zona afectada sigui declarada zona catastròfica, es realitzi un informe-
auditoria per determinar què ha fallat (clavegueram, col·lectors, obres públiques 
que hagin pogut afectar el cabal de l’aigua de les pluges, etc.) i s’entreguin els 
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informes geològics i d’impacte mediambiental de la construcció de la plaça 
Folch i Torres. 
 
La presidenta informa que aquest prec ha estat substanciat juntament amb la 
proposició número 6. 

 
c) Preguntes 
 
16. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal de C’s sobre 
quina compensació s’oferirà al col·lectiu d’Estàtues Humanes per les 
afectacions que els ha impedit durant més de 15 dies exercir la seva activitat 
d’artistes al carrer amb regularitat. 
 
La presidenta informa que aquesta pregunta es tractarà conjuntament amb el punt 
número 11. Anuncia que intervindran dos minuts ERC, dos minuts més Ciutadans, el 
Govern –que disposa de quatre minuts acumulats– i, finalment, els veïns Walter 
Honorario i Fernando Almirante. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla 
 
Gràcies, presidenta. Avui els presentem un prec que, de fet, és l’oportunitat per 
començar a resoldre problemes enquistats entre el seu Govern i tant la Fira artesanal 
com les estàtues humanes de la Rambla, problemes que sobrepassen un puntual error 
de gestió de l’espai públic i que al nostre parer haurien de ser fàcils de solucionar, 
problemàtiques que resoldrien el que ha de ser un «impàs» mentre es repensa 
globalment la Rambla i l’ocupació d’aquesta. 
 
Per una part, recollim les demandes de firaires i d’estàtues per complir amb allò 
acordat, és a dir, complir amb el límit d’un màxim de quinze dies l’any per a 
esdeveniments no comercials en l’ocupació de l’espai de Santa Mònica. 
 
És per això que, per evitar futurs incompliments del calendari, suggerim fixar 
conjuntament una agenda per al 2019 de manera compartida entre els agents implicats 
i el Govern, per començar a restablir ponts trencats entre el districte, per una banda, i 
firaires i estàtues, per l’altra. 
 
Finalment, caldria establir la figura de l’interlocutor. Sabem que el Govern té assignada 
aquesta funció a una persona en concret, però evidenciem que l’altra part s’exclama 
de no tenir un referent clar. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
Ciutadans La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Bé, no m’estendré més del que ha dit el senyor Borràs. Només els 
faré la pregunta directament: quina compensació s’oferirà al col·lectiu d’estàtues 
humanes per les afectacions que els han impedit durant més de quinze dies exercir la 
seva activitat d’artistes al carrer? 
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Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
Disculpeu, que no us he escoltat, però hem llegit els documents, i, per tant... Les 
Rambles i la rambla de Santa Mònica són un espai de la ciutat en el qual hi ha molta 
diversitat d’usos. Sabem que és el carrer segurament pel qual passa més gent de la 
ciutat de Barcelona, i no hi ha cap col·lectiu que se n’apropiï de cap de les maneres. 
 
Per tant, diem que la Rambla és un organisme viu en el qual passen moltes coses, i 
que l’Ajuntament el que fa és arbitrar i donar llicències d’ús de l’espai públic. Aquestes 
llicències d’ús de l’espai públic es donen sobre la base d’uns criteris i d’unes 
condicions. Les condicions són diverses. Per exemple, amb els firaires són unes, amb 
les estàtues humanes són unes altres. 
 
L’acord que hi ha amb les estàtues humanes, si més no el permís i la normativa que 
vetllen perquè es compleixi allò que es considera que ha de passar amb les estàtues 
humanes a la Rambla, és el que diu que durant quinze dies l’any pot ser que no hi hagi 
aquesta activitat d’estàtues humanes. Aquest any no hi ha hagut més de quinze dies 
en què no hi hagi hagut la possibilitat de fer d’estàtua humana, perquè en diverses 
ocasions s’han ofert alternatives –cosa que no es feia en anys anteriors– perquè es 
pogués desenvolupar l’activitat d’estàtua humana en altres llocs que no eren la 
Rambla. 
 
Sí que és cert que hi va haver un dia problemàtic, que va ser el dia 1 d’octubre, en què 
hi va haver un error, perquè en les instal·lacions per les festes del Roser es va ocupar 
una zona que... Ràpidament es va solucionar, quan les estàtues humanes ho van dir al 
seu referent, i van ser recol·locades, es va donar la possibilitat que es recol·loquessin 
en una altra banda. 
 
Per tant, nosaltres considerem que hi ha una persona referent clara, sens dubte. No 
podem fer un calendari, perquè passen moltes coses, a la Rambla, i hi ha moltes 
peticions d’ús de la Rambla, i és movible. I, a més a més, aquest any no s’han superat 
aquests quinze dies en què no s’hagi pogut fer l’activitat d’estàtua humana a la 
Rambla. 
 
La presidenta dona la paraula a Walter Honorario. 
 
El Sr. Walter Honorario 
 
La cultura y el arte de calle fueron libres en Barcelona hasta las normativas de los 
gobiernos por el Decreto con carácter administrativo de vendedores ambulantes y no 
cultura: normativa xenófoba, sin una dirección de cultura, donde solo son obligaciones 
para los artistas, no existiendo un interlocutor válido del Gobierno para atender sus 
demandas. 
 
Normativas basándose en la ordenanza de civismo, que criminaliza la cultura 
delegando el poder a la Guardia Urbana para perseguir, requisar y multar a todo aquel 
ciudadano que quiere hacer valer sus derechos de la libertad de expresión (artículo 20 
de la Constitución).  
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Se les quitan las pertenencias personales a los artistas de calle, los instrumentos a los 
músicos; a los bailarines se les quitan las bicicletas con las que se desplazan por la 
Rambla. 
 
Este año han llegado a multar, por primera vez en la historia, a una estatua humana 
con licencia y dejarla desnuda al requisarle su traje. Este artista pagó la multa, pero la 
Guardia Urbana le obliga a pagar una segunda multa para retirar su traje artístico. Este 
artista es de los más antiguos en la Rambla de Barcelona, con más de veinte años, y 
nunca ningún gobierno se atrevió a censurar su acto artístico quitándole su traje. El 
artista se encuentra en un estado depresivo. Desde el mes de agosto no puede 
trabajar, sin su traje. 
 
Este Gobierno lo ha llamado por teléfono –el señor Jordi Rabassa– diciendo que no 
pueden hacer nada, cuando todos los ciudadanos sabemos que la Guardia Urbana no 
se manda sola, sino por órdenes del Gobierno –en este caso, Ada Colau. 
 
Barcelona necesita de manera urgente un gobierno democrático. La cultura y el arte de 
calle se deben democratizar en Barcelona. Hay que crear primero una dirección de 
cultura y arte de calle en el ICUB, asamblearia, convocando a los vecinos y artistas de 
calle para elaborar una normativa en común. 
 
Muchísimas gracias a todos. 
 
La presidenta dona la paraula a Fernando Almirante. 
 
El Sr. Fernando Almirante 
 
Hola, bona nit a tothom. Ara que estem sols, que no ens veu ningú, permetin-me que 
em presenti. Soc un artesà de la Rambla, aquests grans desconeguts, perquè tothom 
els coneix però ningú no els coneix. 
 
Ell diu que passen tantes coses, a la Rambla...; em sona tant, aquest argument... És el 
mateix –el mateix– que li han donat a la meva filla al Pont de Pedra. Passen moltes 
coses, però nosaltres som allà –nosaltres som allà. I quan ha acabat tot, encara hi 
som, nosaltres, recollint tot allò. 
 
Fa quaranta anys que fem això. Fa quaranta anys que ho fem, i no esperem gaire 
reconeixement ni esperem cap ajut. Només volem que no ens destorbin. No és molt 
demanar. Nosaltres som un problema molt petit. Hi ha problemes molt més grossos, 
els he vist. És la primera vegada que assisteixo al Ple, i de debò veig que es fa feina, 
però de vegades hi ha feina que hi és perquè no es fa quan s’ha de fer. 
 
I en això nostre..., es gira feina després perquè primer es destorba. S’entra als 
col·lectius, al que fa la gent, sense conèixer-los, sense ocupar-se’n una mica. Ja no és 
empatia, si no es tracta d’empatia; és només una mica de coneixement –una mica de 
coneixement.  
 
Bé, nosaltres, ara, en aquest moment que ve, estem, en fi, una mica preocupats, amb 
una mica de neguit, per tota aquesta obra que ha de venir. Nosaltres som els 
primers..., jo fa trenta anys que vinc cada dia que em toca venir. Només vaig faltar –
que jo ho recordi– el dia que va morir la meva mare, perquè havia d’anar a Badajoz a 
enterrar-la, i aquí vaig perdre un dia. 
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A mi em sap greu que hi hagi gent que tingui problemes molt més grossos, però els 
nostres també compten. Som 60 famílies que vivim d’això. I no sé quantes coses 
passen a la Rambla, però totes passen per davant nostre, i totes passen després de 
nosaltres, perquè nosaltres ja fa quaranta anys que hi som, quan allò era un niu de 
putes. Era això, ningú no baixava.  
 
Doncs ara, en aquest moment que ve, que nosaltres som els primers que volem que es 
faci aquesta reforma, que es dignifiqui, que millori la Rambla, demanem que ens 
tinguin en compte, si us plau. Si us plau, facin una planificació en la qual la nostra 
activitat no es vegi perjudicada i que no perdem cap dia de venda. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Marc Borràs i Batalla  
 
Bé, primer de tot, em sap molt de greu que no ens hagin aprovat el prec. Constatar que 
crec que hem perdut una oportunitat d’establir ponts de diàleg tant amb la gent de la 
Fira artesanal de la Rambla com amb les estàtues humanes de Barcelona. 
 
Tan sols agrair enormement al Fernando Almirante i al Walter Honorario la paciència 
que han tingut fins pràcticament les dotze per relatar-nos el seu testimoni, un testimoni 
que no està recollit pel Govern. 
 
Em sap greu. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Bé, jo també em sumo a donar-los les gràcies per seguir aquí, tant als firaires com a 
les estàtues humanes. 
 
Avui el senyor Rabassa ens ha explicat la situació a la Rambla, la normativa. Crec que 
tant el senyor Borràs com jo coneixem ambdues coses. Ara bé, les explicacions ens 
deixen encara molt més preocupats per la situació en què estem. Jo parlava de les 
estàtues humanes, i crec que des del primer moment en què vostès van fer una 
normativa d’esquena a tothom tenim aquest problema. 
 
Vostès no han sabut afrontar el tema de manera conjunta ni dialogada, ni amb les 
estàtues humanes ni amb l’oposició –no em digui que no, senyor Rabassa. Però 
tampoc m’estranya gaire. Anant més enllà, els he fet una pregunta bastant oberta, i la 
resposta ha estat encara més clara: un no. No indemnitzaran les estàtues humanes 
perquè se’ls han ofert espais alternatius. Doncs, perdoni que li ho digui, eh?, però la 
normativa diu que si durant quinze dies no poden fer les activitats al seu lloc, se’ls 
indemnitzarà. 
 
Bé, el Walter demanava un interlocutor que no fos només un tècnic, que sigui una 
direcció des de l’ICUB, i des d’aquí li vull dir que nosaltres seguirem lluitant per 
aquesta reivindicació. Lo hemos hablado muchas veces, Walter; puede ser que haya 
cosas en las que estemos de acuerdo, cosas en las que no, pero nosotros tenemos 
claro que las estatuas humanas son arte de calle y se tiene que promocionar. Y 
deciros desde aquí que nuestro compromiso con vosotros lo tenéis. 
 
I dir al Govern que, una vegada més, la situació d’establir diàleg amb les estàtues 
humanes, d’arribar-hi a un consens, no ha estat possible.  
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Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula novament al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
Sí. Fernando, moltes gràcies per venir. Nosaltres normalment parlàvem amb el 
Roberto, de la Fira. De fet, vam estar treballant durant molt de temps per un traspàs 
d’una llicència, i vam aconseguir finalment que es fes, i vam estar molt contents. 
 
La Fira d’artesania, no patiu: en el projecte de la Rambla hi sou, comptem amb 
vosaltres. És veritat que hi pot haver moments en què hi hagi obres i haurem de 
treballar i veure com ho fem, però comptem amb vosaltres en el projecte de la Rambla. 
Podem seguir parlant amb el Roberto. Hi hem tingut un diàleg fluid i normal i ho podem 
seguir fent. Tinc el seu telèfon, ell té el meu; no hi ha cap mena de problema. 
 
Respecte al fet que hem aprovat una normativa d’estàtues humanes d’esquena a elles, 
és radicalment fals, bàsicament perquè la normativa no està aprovada. Està en 
aprovació inicial, s’hi han fet al·legacions, les al·legacions s’han de contestar i 
finalment s’aprovaran. I tenim un compromís amb les estàtues de no fer-ho durant la 
temporada alta, i no ho estem fent, perquè estem revisant les al·legacions per 
modificar la normativa amb algunes de les coses que ens han demanat: horari, espai, 
etc. Per tant, no hem aprovat cap normativa d’estàtues humanes. Deixem de dir això, 
perquè és fals. 
 
Tota la interlocució possible? I tant! Hem tingut un munt de reunions. Ara, no és 
anticonstitucional, no és xenòfoba, la normativa que s’està fent. I, a més a més, és una 
normativa que vetlla per un espai com és el de la Rambla, en un ús d’una llicència 
d’espai públic. 
 
I una altra cosa, als partits polítics: ens reclamen constantment que fem complir les 
normatives. Ara, quan es posa una multa a algú que ha incomplert una normativa –
perquè jo vaig parlar amb el Silva i em va explicar com havia anat tot plegat: ell té una 
llicència per estar en un lloc i estava uns quants centenars de metres més lluny, quan 
sap que no hi pot estar–, aleshores resulta que no l’hem de fer complir. Posin-se 
d’acord. Això no pot ser. 
 
Aleshores, tot l’acord i tot el diàleg amb la fira, només faltaria, i amb les estàtues 
també. Walter, hem parlat moltes hores. Seguirem parlant les vegades que faci falta. 
 
13. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC sobre si 
és cert que hi ha hagut retallades en la neteja, ja que el govern parla d’ampliació 
del servei però la realitat és que el barri Gòtic cada dia esta més brut i deixat, i si 
és així, en què es concreten les retallades. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
 
Hola, bona nit. Des del Grup Municipal Socialista volem saber si és cert que hi ha 
hagut retallades en la neteja, ja que vostès parlen d’ampliació del servei però la 
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realitat és que el barri Gòtic cada dia esta més brut i deixat. I, si és així, ens agradaria 
saber quines retallades són. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La regidora 
 
Molt ràpidament. No, no hi ha hagut retallades. Igualment, tenim una preocupació en 
relació amb la neteja, crec que és compartida. Aprofito també per respondre al 
conseller d’Esquerra Republicana, que abans em deia quina preocupació teníem si no 
podíem lluitar contra la neteja. De fet, no sé si se’n recorden, però el 2016 vam posar 
una multa a Fomento de Construcciones y Contratas de 700.000 euros justament per 
incompliment de contracte, per estar estafant directament l’Ajuntament. 
 
En tot cas, no hi ha hagut retallades. I, si vol, li puc llegir ara, o enviar-li per mail, quins 
són els serveis que hi ha matí, tarda i nit al Gòtic. I també els vull dir que, igualment, 
en el que sí que estem treballant ara mateix és a mantenir el reforç que es fa a l’estiu 
durant la resta de l’any, perquè és evident que tenim un problema de neteja. 
 
La presidenta dona la paraula novament al Grup Municipal del Partit Socialista. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso  
 
Jo no sé si hi ha hagut retallades o no, però el que es fa és insuficient, i per culpa del 
tema de la neteja al Gòtic estan tancant locals i els veïns ho estan passant molt 
malament, i no s’ho mereixen. 
 
Esperem que hi hagi solucions i que arregleu tots els problemes. 
 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula novament al Govern. 
 
La regidora 
 
Bé. Ho entomem. Estem d’acord en la preocupació. De fet, com deia abans, iniciarem 
ara una campanya de sancions en l’àmbit de ciutat també per als incomplidors amb els 
residus comercials i industrials. I estem mirant això, estem treballant amb el pressupost 
per poder mantenir aquest reforç que només hi ha a l’estiu. 
 
En tot cas, n’anirem informant. 
 

 
14. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-
Capgirem en relació amb els diversos hotels del districte que ofereixen als 
clients un model d’oci consumista conegut com a discoteca, amb massificació 
de persones i sorolls, només conciliable amb la vida veïnal amb plans de 
contenció efectius, sobre quines llicències i plans de contenció associats 
disposen aquestes discoteques. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 
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El que li va passar al Walter és que la Guàrdia Urbana li va decomissar la disfressa, 
que és l’eina de treball, cosa que s’ha fet amb molts músics i amb molta altra gent, 
cosa que és un abús de poder flagrant. 
 
El que li va passar al company del Walter no és que incomplís una normativa, que ja va 
pagar una multa per això; el que li va passar és un abús de poder policial, que és molt 
freqüent i comú. I és el que li va passar, perquè li han requisat la seva eina de treball i 
li demanen 300 euros per recuperar-la. I és una espiral penosa, perquè s’ha de 
treballar per recuperar l’eina de treball. 
 
Sobre les discoteques, en el transcurs de la setmana ja ho vam preguntar de manera 
innocent, pensant-nos que eren discoteques, i resulta que no són discoteques, són 
festes puntuals que es fan en hotels en horari de discoteca i amb soroll de discoteca. 
Ja en parlarem, però no són discoteques, vaja. Són actituds de discoteca. 
 
No sé quina frase hi ha..., jo no la sé. Diu: «Si parla com un ànec, camina com un 
ànec..., és un ànec, no?» Hi ha una frase així o no? D’acord. 
 
Ja està. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Ferran Caymel Ubia 
 
Ens ha demanat qui té llicències. En principi, de tots els hotels de Ciutat Vella l’únic 
que té llicència de bar musical és l’Hotel Vela, la resta no tenen llicència. El que fan 
servir són les llicències de restaurant –ens hi hem trobat moltes vegades– per fer un 
bar musical. 
 
En tot cas, les mesures de contenció sempre són fer inspeccions –en tot cas, aviseu si 
coneixeu algun hotel que estigui fent discoteques– i també el Pla d’usos. El Pla d’usos 
fins ara permetia les discoteques. En l’anterior se n’havia de donar de baixa una per 
obrir-ne una altra, però ara ja estan prohibides. No són discoteques d’hotel, però sí que 
són, en principi, activitats, com dius, de discoteca... –no sé com ho has dit. (Rialles.) 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 
 
El Sr. Joan Suqué Puig-Serra  
 
Tenim el Govern contra les cordes, és evident. 
 
Gràcies. 
 
 
15. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP sobre 
quin és el balanç l’estiu a Ciutat Vella que realitza la regidora, de forma general 
i en cadascun deis barris de forma particular, tant en temes de seguretat com 
de neteja, incivisme, venda ambulant il·legal (manters), promoció econòmica, 
transport, salubritat, prostitució al carrer, drogues, persones sense sostre, etc. 

 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
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La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Muy brevemente, dada la hora que es y cómo estamos. Dado que Ciutat Vella continúa 
sin tener un plan específico de verano que comprenda el período desde Semana 
Santa hasta octubre tal y como pedimos el Partido Popular a través de un ruego 
aceptado en este Consell Plenari pero no cumplido, y dado que es el tercer verano que 
Ciutat Vella ha padecido la ausencia de dicho plan, presentamos la siguiente pregunta: 
¿cuál es el balance que realiza la regidora del verano en Ciutat Vella de forma general 
y en cada uno de los barrios de forma particular, tanto en temas de seguridad como en 
limpieza, incivismo, venta ambulante ilegal, promoción económica, transportes, 
salubridad, prostitución en la calle, drogas, personas sin techo, etc.?  
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
Tinc dos minuts per contestar, i si hagués d’anar barri per barri, amb totes les coses 
que vostè ens demana, no acabaríem mai. Aleshores, nosaltres som un govern que 
som responsables, i el que no fem és negar la realitat. A diferència d’altres governs 
que neguen el que està passant, nosaltres reconeixem que, efectivament, ha estat un 
estiu que no ha estat fàcil i en què l’activitat municipal ha estat altíssima. Vostè podrà 
venir dilluns a la Junta de Seguretat, per exemple, de la Barceloneta, i allà veurà el 
nombre d’actuacions, el nombre de multes, el nombre d’inspeccions, el nombre de 
denúncies que ha fet la Guàrdia Urbana de Barcelona. 
 
El que sí que li podem dir és que en tots els barris del districte el que hi ha hagut ha 
sigut una grandíssima feina dels funcionaris públics, tant de la Guàrdia Urbana com 
d’inspeccions i de neteja i d’altres departaments que vostè comenta, per fer la vida dels 
nostres veïns i veïnes més agradable. És cert que la massificació que estem patint ho 
posa molt difícil, però cada vegada s’hi aboquen més recursos. 
 
I aquesta fal·làcia que no existeix un pla d’estiu, doncs no: hi ha una campanya d’estiu 
dins el pla de veïnatge. Ja els ho vam explicar en consells de barri, i en els propers –
per exemple, el de la Barceloneta– ho podrem avaluar. El que hi ha és un repunt 
d’aquests recursos per fer front a les actuacions i als problemes que hi ha al carrer. 
 
Però ja li ho dic, li demanaria que fes preguntes raonablement contestables en els dos 
minuts que tenim aquí. És impossible fer-ho. 
 
La presidenta dona la paraula de nou al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
 
Sí, gracias, presidenta. Hombre, señor Rabassa, pues, ¿qué quiere que le diga? Si 
usted dedica sus dos minutos a tirar balones fuera y a hablar de lo que no interesa y 
no de lo que le he preguntado yo, pues, probablemente no me contestará. 
 
Yo, como resumen de lo que ha dicho... Ha dicho que el verano no ha sido fácil, pero 
que ustedes no tienen ninguna culpa y que lo han hecho de maravilla. Pues yo creo 
que no, que lo han hecho ustedes fatal. ¿Qué recursos han puestos ustedes? ¿Cuáles 
por barrio? Hombre, por favor... ¿Usted no lo sabe? ¿No sabe resumirlo en dos 
minutos? 
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Yo creo que si hubiesen hecho algo sí que sabría. Lo que pasa es que esta pregunta 
les incomoda cada verano, porque cada verano les recuerdo, con esta pregunta, que 
ustedes lo han hecho fatal, que la gente está fatal –ya lo ha reconocido la regidora en 
la propia audiencia pública. Creo que podían habernos dicho alguna medida. Es que 
no me ha dicho nada, pero nada de nada, con lo cual voy a entender que ustedes no 
saben ni de qué les hablo. 
 
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula de nou al Govern. 
 
El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
 
A diferència de vostè, nosaltres tots som veïns de Ciutat Vella i, per tant, sabem 
perfectament què és el que ha passat aquest estiu. 
 
El que li diem és que no estem dient que l’actuació municipal hagi sigut una meravella. 
Els recursos municipals s’han incrementat aquest any respecte a l’any anterior per 
intentar fer la vida dels veïns molt més fàcil. Ara, hi insisteixo, nosaltres vivim, dormim i 
treballem a Ciutat Vella i sabem el que és el dia, la nit i tot, a Ciutat Vella. 
 
En tot cas, hi insisteixo, faci preguntes raonablement lògiques per poder-les contestar 
en dos minuts. 
 
 
17. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal de C’s sobre 
quines mesures esta prenent l’Ajuntament per ajudar els petits propietaris a 
recuperar els seus pisos quan aquests han estat ocupats il·legalment. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gracias, presidenta. ¿Qué medidas está tomando el Ayuntamiento para ayudar a los 
pequeños propietarios a recuperar sus pisos cuando estos han sido ocupados 
ilegalmente? 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. Eva Alfama i Guillén 
 
Com vostè pot saber, estem fent diverses coses. Per una banda, hi ha tot el treball que 
fa la Guàrdia Urbana, i en aquest sentit la policia de barri té un contacte freqüent amb 
veïns i comerciants i comunitats de veïns, sobretot, per tenir informació de primera mà 
pel que fa referència a les ocupacions que tenen finalitats delinqüencials. 
 
Aquí tot el reforç que s’ha fet de la intervenció en matèria de narcopisos i de venda de 
drogues ens serveix per detectar al més ràpidament possible quan hi ha una ocupació 
amb aquesta finalitat i per poder-hi intervenir, passar-ho a disposició judicial o, si és en 
el període que toca, poder-hi intervenir. 
 
Per altra banda, també hem posat un equip d’habitatge al districte, que això és una 
novetat del pla de xoc de drogues. El que fa és contactar amb els propietaris de pisos 
identificats com a buits perquè els mobilitzin i prevenir ocupacions. I se’ls ofereix que 
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cedeixin el pis a la borsa d’habitatge de l’Ajuntament o que el lloguin al mercat privat, o 
les ajudes que hi ha per mobilitzar aquests pisos per prevenir les ocupacions. 
 
En cas que hi hagi ocupacions detectades amb finalitats de venda, aquest equip també 
busca el contacte amb la propietat –que no sempre es troba, perquè a vegades són 
fons estranys o petits propietaris que no viuen aquí i són difícils de contactar– i se’ls 
demana si tenen coneixement d’aquesta ocupació delinqüencial, si tenen la denúncia, i 
se’ls acompanya en tot allò que cal. 
 
Només comentar que, per exemple, avui hi ha hagut un desallotjament d’un local que 
estava destinat justament a vendre. Aquí hi ha tota aquesta feina d’agilitzar-ho per 
evitar que es consolidin ocupacions destinades a venda, que generen una 
problemàtica molt gran en veïns i en tot l’entorn, com sabem tots els que som del barri. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
 
Gràcies, presidenta. Bé, és una llàstima que no hi hagi la Guàrdia Urbana, perquè 
m’agradaria felicitar-los per ser la policia de proximitat o de barri. Aquest estiu l’he 
hagut d’utilitzar per un problema personal a la finca i els ho volia agrair, igual que ho he 
fet personalment. 
 
Però, clar, quan sents que hi ha un equip d’habitatge per als pisos buits entenc que 
són de grans propietaris, no de petits propietaris. Entenc que quan una persona té un 
pis que té problemes perquè està pendent d’ocupar o no ocupar, que és un pis d’una 
propietària que vol destinar aquest pis a la borsa de lloguer, tardeu set mesos a 
contestar-li: «Sí, sí, ens interessa.» És un fet que ens preocupa. 
 
Ahir el regidor Koldo Blanco va presentar una proposta a la Comissió d’Urbanisme on 
demanàvem una petita subvenció, unes petites ajudes, perquè aquests propietaris o 
llogaters poguessin protegir els seus habitatges per tal que no siguin ocupats. I vostès 
van dir: «No, no donarem aquestes ajudes.» És trist veure que quan fem propostes per 
tal d’ajudar aquests propietaris i llogaters vostès diuen que no. 
 
 
d) Seguiment de Prec 

 
18. Seguiment de Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 
Demòcrata del prec acceptat al Consell Plenari de Ciutat Vella del 14 de 
desembre de 2017, sobre que el govern de districte incrementés la presència de 
Guàrdia Urbana a la zona del carrer Om i es valorés destinar-hi una patrulla fixa 
com a altres punts del districte, i traslladés a la GDAIA la situació dels menors 
que viuen en aquest carrer. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador  
 
Jo a aquestes hores intentaré no desconnectar. El desembre del 2017 en aquest 
mateix plenari el Partit Demòcrata fa un prec on es demana valorar destinar una 
patrulla fixa de Guàrdia Urbana al carrer de l’Om i que es traslladi a la DGAIA la 
situació dels menors que viuen i passen el dia al carrer.  
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Gairebé un any més tard ens trobem que s’ha treballat en aquest carrer, que hi ha 
hagut intervencions policials, sobretot en el número 9, que és l’escala on passaven 
més fets delictius de tot el bloc. Tot i així, ens en podríem haver estalviat algun episodi, 
com la baralla amb matxets al carrer Reina Amàlia. Segons el que em consta, va ser 
una baralla arrelada al carrer de l’Om, ja que un dels participants –perquè ens 
entenguem entre tots– és el narcoporter del carrer. 
 
Al Partit Demòcrata ens preocupava moltíssim la situació dels menors, que ja vàrem 
explicar en el seu moment que eren els encarregats de transportar droga i de fer de 
missatgers en tot l’entramat d’aquest negoci, sent conscients que en aquestes edats 
no podien normalitzar un fet delictiu com una cosa quotidiana. 
 
Ens podríeu dir com es troba aquesta qüestió? Aquests menors han estat atesos? La 
DGAIA ha fet alguna actuació? I, si és així, us n’ha fet el retorn? 
 
Moltes gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. Eva Alfama i Guillén 
 
El carrer de l’Om, efectivament, és un dels carrers que ha anat sortint per la 
problemàtica que té associada, i que és molt complexa. Es va traslladar a la DGAIA. 
Són menors que són coneguts i, més enllà d’això, la manera com treballen i les 
actuacions que fan, doncs, no són un tema que es pugui compartir públicament. Som 
coneixedors de la situació i és un tema que es va traslladar. 
 
Per altra banda, sí que és veritat que s’han anat fent intervencions a diferents finques 
del carrer de l’Om. En concret, en els últims mesos s’han previngut tres ocupacions en 
una finca que podia ser utilitzada per fer-hi venda o per a altres situacions. És una 
finca que té un pla específic integral d’intervenció, amb un pressupost específic. És un 
pla que pretén millorar i garantir el manteniment de totes les finques i anar treballant 
amb els llogaters i amb algun propietari que hi ha per millorar la convivència i la 
corresponsabilitat. 
 
Hem netejat... Vam fer diverses retirades de trastos i elements que també dificultaven 
la convivència i generaven més degradació. Es van retirar 550 quilos de trastos, s’ha 
anat fent tot aquest treball d’anar millorant la situació. I seguim amb el pla de treball 
integral de totes les finques públiques. 
 
Però bé, queda feina per fer, perquè és evident que és un carrer on es concentren 
situacions històricament complicades. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador  
 
Entenc que la situació dels menors no es pugui fer pública, però agrairia que, de 
manera privada, me’n posessis al corrent, més que res per poder-ne fer un seguiment 
millor. 
 
La presidenta dona la paraula novament al Govern. 
 
La Sra. Eva Alfama i Guillén 
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Cal veure també fins a on, no? Perquè també treballen des de la seva dinàmica, a la 
DGAIA. Evidentment, tot el que puguem compartir ho compartirem. 
 
 
e) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata perquè faci la lectura dels 
acords corresponents. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador  
 
Gràcies, presidenta. 
 
«El Consell Plenari de Ciutat Vella acorda: 
 
»Condemnar de forma enèrgica, alta i clara tota la violència injustificada generada per 
I’Estat espanyol, emparat pel seu Govern, contra veïns i veïnes dels nostres pobles i 
ciutats que l’únic que volien és decidir i exercir la democràcia. Unes agressions 
dictades pel govern de I’Estat espanyol que van provocar més de nou-cents ferits a tot 
Catalunya. 
 
»Deixar constància que els veïns i veïnes del districte de Ciutat Vella també varen 
patir la repressió en escoles dels nostres barris, especialment a l’lnstitut Pau Claris, 
I’Escola Mediterrània i I’Escola Pia de Sant Antoni. 
 
»Reconèixer l’actitud, la valentia i el comportament cívic i pacífic de més de dos 
milions de persones que el diumenge 1 d’octubre es van expressar a les urnes, tot i 
l’estat de terror que va voler imposar I’Estat espanyol, i als qui es va usurpar el vot ja 
dipositat dins d’urnes requisades. 
 
»Demanar que el Govern de I’Estat assumeixi totes les responsabilitats pels danys 
personals i materials conseqüència de la brutal repressió. 
 
»Deixar constància que els municipis catalans i els seus càrrecs electes estaran al 
costat d’allò que decideixin les institucions catalanes, Govern català i Parlament de 
Catalunya.» 
 
En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta agraeix la presència i la 
participació a tots els assistents i aixeca la sessió a les 00.12 hores.  

 

 

La secretària del Consell Vist i plau  
La presidenta 

 

 


